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»داسلیوا« به دنبال رهبری 
»دنیای چپ«

موضعگیری های اخیر رئیس جمهور برزیل موضوع گفتگوی علی بیگدلی، 
استاد تاریخ و روابط بین الملل دانشگاه با آفتاب یزد
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ماجــرای کلاهبرداری اخیــر تحت عنوان 
»کوروش کمپانی« به جز مســائل حقوقی 
و اقتصادی مرتبط بــه آن از منظر روانی و 
اجتماعی نیز بازخوردهای بســیاری خواهد 
داشت که چه بسا ممکن است غافل بماند. 
ولی به نظر می رســد لازم است به این بعد 
از قضیه نیز توجه کافی شود. بنده چند نکته 
در این خصوص قلمی می کنم که شاید بابی 

باشد برای بحث های بیشتر. از جمله اینکه:
-طبیعتا خیلی ها دوســت دارند یک شــبه 
پولدار شوند ولی هر انسان عاقلی می داند از 
روش های مرسوم و قانونی چنین امری رخ 
نمی دهــد. اما امثال چنین اتفاقاتی به جامعه 
القا می کند که می شود یک شبه پولدار شد 
و آزادانه در کشوری دیگر به بهترین شکل 
ممکن زندگی کــرد. این بخش قضیه لطمه 
بســیاری به باورهای جامعه می زند. شاید 
عده ای بگویند حال شــیادی چنین کرده و 
بزودی مورد بازخواست قرار خواهد گرفت 
و در چنگال قانون قرار می گیرد ولی مشکل 
اصلی اینجاست که حتی برخی مسئولان سابق 
هم از این روش استفاده کرده اند و اکنون در 
کانادا در حال بهترین زندگی با پول های مردم 
هستند. خاوری مدیر عامل اسبق بانک ملی 

بهترین مثال در این باب است.
-خاطرمان باشــد که ما در مورد قشــری 
تحصیلکرده و پا به ســن گذاشته صحبت 
کمپانی«  »کوروش  ماجرای  تمام  نمی کنیم. 
در شبکه های مختلف اجتماعی که مخاطب 
آن جوانان و نوجوانان هستند دست به دست 
می شــود. علی الخصوص آن قسمت ها که 
مالــک این برند جعلی، در ســاحل آفتاب 
می گیرد و بــه ریش ما می خندد. تاثیری که 
این اخبار بر ذهن و روان این بخش از جامعه 
می گذارد بسیار عمیق است و ممکن است 
هر کدام از این افراد به ذهن شان خطور کند 

چرا من نه؟!
- به نظر می رسد در مملکت ما همانطور که 
پول درآوردن خیلی سخت شده کلاهبرداری 
نیز خیلی راحت شده است. از روزی که افشا 
شــده »کوروش کمپانی« کلاهبرداری کرده 
هیچ مســئولی نیامده دقیقا توضیح دهد این 
فرد چگونه و با چه مجوزی از مردم پول های 
کلان می گرفتــه و موبایل ثبت نام می کرده 
است. طبیعتا این موضوع در جامعه بازتاب 
بدی دارد و بسیاری را به این نتیجه می رساند 
نظارت آن جایی که باید باشد نیست. برای 
مثال هنوز مشــخص نشده این برند جعلی، 
مجوزی داشــته یا خیر. اگر داشته از کدام 
نهاد گرفته و چرا نظارتی بر عملکردش نبوده 
است. اگر هم مجوزی نداشته چگونه ممکن 
اســت فردی بدون مجوز به این سادگی و 

بدون مزاحمت موبایل پیش فروش کند.
-نهادهای مرتبط از قوه قهریه گرفته تا اجراییه 
در این خصوص وظیفه سنگینی دارند. اگر 
چنین فســادها و کلاهبرداری هایی مشمول 
مرور زمان شــود یعنی تکــرار آن نزدیک 
اســت. زیرا خیلی ها با فکرهای جدید وارد 
میدان می شوند تا یک شبه پولدار شوند. اما 
اگر ماجرای »کــوروش کمپانی«ها و »چای 
دبش«ها به ســرانجام برسد جامعه از لحاظ 
روانی به نتایج مشخصی می رسد. اکنون مثال 

بابک زنجانی هم جالب است.

تاثیر روانی کلاهبرداری 
»کوروش کمپانی«

سید علیرضا کریمی

سرمقاله

همراهــان و خوانندگان آفتاب یزد می توانند مشــکلات، دغدغه ها و 
مشاهدات خود را در قالب سوژه با روزنامه در میان گذاشته تا خبرنگاران 
آفتاب یزد آنها را پیگیری و منتشر نمایند. البته تا پیش از این ستون های 
پیام مردمی روزنامه، منبع مهم و غنی چنین سوژه هایی بوده اما آفتاب 
یزد به دلیل جایگاه مردمی خود در نظر دارد منسجم تر از قبل به این مهم 
بپردازد. خوانندگان محترم می توانند ایده ها و سوژه های خود را از طریق 

پیامک 3000141428 و یا تلگرام 09213553163 ارسال نمایند.

ورود و خروج نخبگان 
زیر ذره بین

8ماجرای کوروش کمپانی برای اسپانسر استقلال تکرار می شود؟

ابهامات همکاری بنیاد ملی نخبگان با پلیس گذرنامه

شورای عالی فضای مجازی مصوبه ای را ابلاغ کرده است 
که طبق آن استفاده از فیلترشکن ممنوع اعلام شده؛ 

این مصوبه بازتاب بسیاری داشته است

استفاده از فیلترشکن 

جرم است؟

قیمت در سراسر کشور  8000 تومان

ولادت حضرت علی اکبر )ع( و روز جوان مبارک باد

نماینده مردم تهران:

رئیس کمیسیون فرهنگی:

عضو کمیسیون تلفیق:

ممکن است 

به لحاظ گفتمانی

مجلس یازدهم تکرار شود

رئیسی بودجه تحمیل شده

در لایحه عفاف و حجاب را

پذیرفته و امضا کرده است

بر اساس مصوبه 

مجلس یازدهم ۲۴درصد

اقتصاد کشور شفاف شد

مجلس نامه؛ 
آن چه وکلای مردم گفتند

فرصتی برای بغل کردن جام توســط دیگوی 
کبیر باقی نگذاشت، وقتی چهار دقیقه به پایانِ 
فینال دوزخی در سرزمین چکمه پشت ضربه 
پنالتی ایســتاد. او مثل افق سرخ در برهوت 
همه جا را روشــن و گویگوچه آی افسانه ای 
را درون قفس آلبی سلسته نابود کرد، تا جام 
جهان نما روی دستان ژرمن ها به حوالی راین 

پر بکشد.
حالا ســی و چهار سال پس از شب شکوهمندِ 
مانشــافت، آندی برمه با چشمان آبی در ایوان 
خانــه اش تمام کرده و همچــون گندمزاری از 
لای انگشتان معشوقه اش به آسمان بال گشود 
تا پیش از شــصت و چهار سالگی از این سیاره 
پلشت برود... برود تا در جایی دور برای چین های 
چروکیــده فرمانده اش »قیصــر« جان دهد و 

تنهایی بکن باوئر را با حضورش پر کند.
حالا پیراهن »آندی« در نبودش، در باد مونیخ 
تکان می خورد و این تنها پرچمی اســت که 
باید دوستش داشت و رویش یادگاری نوشت.

شوالیه ای که پای چپش به قدر پای راستش 
در کارزار قیامت می کرد، کفش هایش جفت 
شــده و دنیای دغل را دریبل کرده و سوار بر 
واگنــی کبود می رود تا پول قهوه بکن باوئر را 

در پنت هاوسِ بهشت حساب کند.
»ســکته« با غول ها تعارف نــدارد و تکلیف 
مهربانی، اندوه و خشــم را یک تنه روشــن 
می کند تا فاتح جاودانه جام جهانی و ســتاره 

ابدی بایرن و اینتر، بی آنکه مجالی برای... 

آسمان رنگ چشمان توست 
»آندی« عزیز!

امید مافی
روزنامه نگار

یادداشت

مدیرکل آموزش و پرورش شهرســتان های استان 
تهران در واکنش به اقدامــات خلاف عرف و قانون 
برخی »معلم بلاگرها« در کلاس درس مدارس گفت: 
ضبط فیلم از دانش آموزان در کلاس درس که منجر 
به ورود به حریم خصوصی آن ها می شود، ممنوع است 
و خانواده ها حق شــکایت دارند. به گزارش تسنیم؛ 
ورود دوربین به کلاس درس و بلاگری توسط برخی 
معلمان، پدیده جدی قابل تاملی است که به تدریج در 
حال پررنگ شدن است. اگر چه ورود موبایل به داخل 
کلاس درس برای دانش آموزان ممنوع اســت اما در 
حال حاضر این ممنوعیت برای معلمان وجود ندارد! و 
برخی از آن ها دانش آموزان را دستمایه تهیه فیلم های 
خود می کنند، موضوعی که در اغلب موارد به نقض 
حریم خصوصی کودکان و نوجوانان منجر می شود. 
به تازگی نیز شاهد انتشار فیلمی در فضای مجازی 
بودیم که معلم با گرفتن گوشی به سمت دانش آموز 
و ضبط فیلم، او را در جمع سایر همکلاسی ها تحقیر 
می کند آن هم به این دلیل که چرا به مدیر مدرسه 

گفته معلم با تاخیر به کلاس درس آمده است! اگرچه 
عنوان »معلم« باید برای افراد مسئولیتی به ویژه برای 
فعالیت در فضای مجازی ایجاد کند اما این روزها که 
فضای مجازی بخش زیادی از زندگی افراد را تحت 
تاثیر قرار داده است، معلمی و کلاس درس هم تحت 
تاثیر قرار گرفته است، از این رو وضع قوانین مشخص 
برای ممنوعیت فعالیت معلم بلاگرها ضروری است و 
در این زمینه آموزش و پرورش باید ورود جدی داشته 
 باشد. در همین ارتباط مســعود بهرامی؛ مدیرکل 
آموزش و پرورش شهرستان های استان تهران درباره 
انتشــار فیلم دانش آموزان توسط معلمان در فضای 
مجازی و نقــض حریم خصوصــی دانش آموزان و 
خانواده ها گفت: حریم خصوصی نه فقط در مدرسه و 
کلاس درس بلکه در تمام ابعاد زندگی شهروندان باید 
مورد توجه قرار گیرد به عنوان مثال وقتی شما وارد 

یک ساختمان می شوید با نوشته هایی به شما اطلاع 
می دهند که ساختمان مجهز به دوربین مداربسته 
است چون ضبط فیلم و صدا بدون اطلاع فرد، قانونی 
نیست. وی افزود: ضبط صدا و تصویر افراد بدون اجازه 
و اطلاع آن ها به لحاظ شرعی و قانونی تخلف است؛ 
گاهی مشاهده می کنیم یک معلم تخلفی انجام داده 
است و در بین ۴۰ هزار معلم شهرستان های استان 
تهران ممکن است تعداد محدودی مثلاً ۴ نفر چنین 
تخلفی را مرتکب شوند که برخورد با آن ها مسیر خود 
را دارد یعنــی پرونده برای تعیین تکلیف به هیئت 

تخلفات اداری ارسال می شود.
مدیرکل آموزش و پرورش شهرســتان های استان 
تهران ادامه داد: اگر مطلع شویم معلمی در کلاس 
درس ایــن اقدامات را انجام می دهــد، حتماً با آن 
برخورد می کنیم. بهرامی در پاســخ به این پرسش 

که آیا دستورالعملی را برای ممنوعیت ضبط فیلم 
یا گرفتن عکس از دانش آموزان توســط معلمان در 
کلاس درس به مدارس ابلاغ کرده اید؟ گفت: حراست 
در این باره دســتورالعمل دارد که در اختیار مدارس 
است؛ هرگونه ورود به حریم خصوصی دانش آموزان 
ممنوع اســت مگر آنکه در مدرسه جشنی برگزار 
شــده باشد و کادر مدرســه و خانواده ها در جریان 
باشند؛ در چنین شرایطی اجازه فیلمبرداری وجود 
دارد. وی در پایــان گفت: اگر والدین با این موضوع 
مواجه شــدند در سامانه شکایات آموزش و پرورش 
به آدرس shekayat. medu. ir درخواســت خود 
را ثبت کنند یا به واحد ارزیابی عملکرد و پاسخگویی 
به شکایات منطقه خود مراجعه کنند. پیش از این 
پلیس فتا اعلام کرده بود: اگر در انتشار این فیلم ها 
حقوق کــودکان و حریم خصوصــی دانش آموزان 
رعایت نشــود، خانواده دانش آموزان می توانند از آن 
معلم شــکایت کنند و موضوع را از طرف پلیس فتا 

پیگیری کنند.

کارشناس محیط زیست می گوید: »دریاچه ی ارومیه 
یک دریاچه ی داخلی است و تمام حوزه ی آبی هم 
از داخل سرچشمه می گیرد. اگر دریاچه ارومیه به 
ایــن وضعیت افتاده بخش عظیمی به سدســازی 
گســترده روی رودخانه ها و اینکــه ورودی تمامی 
آب ها به دریاچه بسته شــده است، باز می گردد.« 
دریاچه ارومیه نفس های آخرش را می کشد، گاهی 
با برف و باران کمــی جان می گیرد اما دیگر از آن 
دریاچه ی پرآب و زنده خبری نیست. بحث دریاچه 
ارومیه به امروز و دیروز بازنمی گردد و نتیجه سال ها 
پشت گوش انداختن احیای دریاچه است. حالا اما 
در آستانه ی بزرگداشت روزملی آب پوستری برای 
این بزرگداشت منتشر شده که حواشی داشته است. 
سعید خسروشاهی )روزنامه نگار( در شبکه اجتماعی 

ایکس نوشته است: »در پوستر نهمین بزرگداشت 
روز ملی آب، چرا دریاچه ارومیه از نقشه ایران حذف 
شده است؟ باید دید حذف دریاچه ارومیه از نقشه 
ایران یک اشــتباه سهوی بوده یا متخصصان حوزه 
آب دیگر امیــدی به احیای آن ندارند. لازم به ذکر 
است در چند روز گذشته ویدئوهایی از پرآب شدن 
دریاچه ارومیه بر اثر بارش های اخیر منتشــر شده 
که شــاید مرگ این دریاچه را به تعویق بیاندازد.« 
بعد از برف و باران های ۷ بهمن در آذربایجان غربی 
تصاویر امیدبخشــی از دریاچه منتشر شد که آبی 
در کف دریاچه جمع شــده است. اینکه در پوستر 

بزرگداشت روز آب فقط تصاویر خلیج فارس، دریای 
عمان، دریای خزر موجود است و دیگر هیچ اثری از 
تالاب ها و دریاچه های داخلی نیست مورد بحث واقع 
شده است. عباس محمدی، کارشناس محیط زیست 
درباره ی حواشی این پوستر به خبرآنلاین می گوید: 
»در پوستر بزرگداشــت روز ملی آب هیچ کدام از 
تالاب ها یا دریاچه های داخلی نیست. آیا مناسبت ها 
را فقــط برگزار می کنیم که یــک روزی در تقویم 
داشته باشند یا راه حلی برای حفظ محیط زیست 
هم می دهند. در پوســتر طوری است که انگار در 
ایران هیچ دریاچه یا تــالاب داخلی نداریم.« او به 

بیان اینکه مسئولان وزارت نیرو در از دست رفتن 
دریاچه و احیا نکردن آن مسئولند، اضافه می کند: 
»مســئولان وزارت نیرو تا الان بار مســئولیت را 
قبول نکرده، اعتراف رســمی نکردند و بعد هم در 
جهت اصلاح گامی برنداشتند. مسئولان پهنه های 
آبی کشــور را نادیده می گیرند و این موضوع را تا 
حد زیادی گردن طبیعت و تغییر اقلیم می اندازند. 
من کمتر شــنیده ام که قبول کنند این مدیریت 
اشــتباه آمیز بوده که بسیاری از رودخانه ها خشک 
شدند. به تالاب ها رسیدگی نمی کنند و در نتیجه 
تالاب های پایین دســت از بین رفته است وقتی به 
این اشتباه ها اعتراف نمی کنند و در جهت رفع اثرات 
این اشتباه تلاش نمی کنند، نتیجه همین وضعیت 

موجود می شود.«  ادامه در صفحه 4

آفتاب یزد در گفتگو با متخصصان بررسی کرد

ترمیم جمجمه 
یا کرانیوپلاستی 

چه زمانی لازم است؟
6

22

»واقع گرایی« نسخه   نجات بخش سیاست، اقتصاد و گردشگری

اردوغان؛  با ایران دست می دهد 
با عربستان گرم می گیرد!

به گزارش وبسایت مرکز آمار ترکیه )شهریور1402(، میزان صادرات ترکیه 
به ایران در هفت ماهه سال 202۳ میلادی به یک میلیارد و66۳ میلیون 
دلار رسیده است. بنا به اعلام مرکز آمار ترکیه، این کشور طی هفت ماهه 
ســال 202۳ میلادی یک میلیارد و ۳62 میلیون دلار کالا از ایران وارد 
کرده که در مجموع کل مبادلات تجاری ایران با ترکیه طی مدت یاد شده 
به عدد سه میلیارد و 25 میلیون دلار رسیده که به نظر می رسد با توجه به 
شرایط موجود در نهایت مبادلات تجاری دو کشور در سال 202۳ میلادی 

کمتر از میزانی باشد که در سال 2022 بوده است!
صفحه ۳

رژیم »کیم جونگ اون« به درآمد گردشگری نیاز دارد و بدین خاطر 
تحت شرایطی عجیب گردشگر می پذیرد تا بتواند از پس برخی هزینه ها بر بیاید

گردشگری به سبک کره شمالی!

صفحه 8

واکنش آموزش وپرورش به اقدامات »معلم بلاگرها«

فیلمبرداری از دانش آموزان در کلاس ممنوع است

کارشناس محیط زیست:

دریاچه ارومیه را خشک کرده اند، مسئولیتش را نمی پذیرند
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آفتاب یزد: حکومت کره شمالی شاید عجیب ترین و مبهم ترین حکومت 
در تمام عالم هســتی باشد. معمولا وقتی از این حکومت گفته می شود 
مــردم چیز زیادی از آن نمی دانند و اتفاقا به همین خاطر اســت که از 
منظر توریستی و گردشگری می تواند مقصد جذابی باشد. این کشور بعد 
از پایان پاندمی کرونا نخستین گروه گردشگران که روس هم هستند را 
پذیرفته اما گشت و گذار این گردشگران در این کشور تفاوت های زیادی 
با سایر کشــورها دارد. وال استریت ژورنال در این باره گزارش جالبی را 

منتشر کرده است.
گردشــگران روســی که در تاریخ ۹ فوریه )۲۰ بهمــن( وارد فرودگاه 
بین المللی پیونگ یانگ شدند اولین گروه تور خارجی شناخته شده ای 
بودند که از کره شــمالی پس از بسته شدن مرزهای آن کشور در طول 

پاندمی کووید بازدید به عمل آورده اند.
مسافران در طول سفر از ۹ فوریه تا ۱۲ فوریه با محدودیت های کمتری 
نسبت به آن چه انتظار می رفت مواجه شدند، اما برخی از قوانین غیرقابل 
مذاکره بودند: آنان هنگام خروج از هتل تحت نظارت بودند و مجبور شدند 
هزینه همه چیز را به یوان چین یا دلار آمریکا و نه به روبل روسیه بپردازند.

به گفته رســانه های دولتی کره شمالی مقام های ارشد مسکو و پیونگ 
یانگ به طور مرتب با یکدیگر دیدار داشته اند و پوتین قرار است در اولین 
فرصت ممکن از کره شمالی بازدید به عمل آورد. پوتین هم چنین وعده 
کمک به تلاش های ماهواره ای کره شمالی را داده است. با این وجود، سفر 
اولین گروه گردشگران روس به کره شمالی و وعده پوتین در مورد سفر به 
کره شمالی در اولین فرصت نشان می دهد دو کشور راه های زیادی برای 

کمک به یکدیگر دارند.
»ایلیا ووسکرسنســکی« یوتیوبر ۳۳ساله روس که در سفر اخیر حضور 
داشت در مصاحبه با »وال استریت ژورنال« گفت که آن گروه گردشگری 
یک شب را در پیونگ یانگ گذراند. او گفت که دو شب بعدی در پیست 
اسکی ماسیک ریونگ سپری شد که تجهیزات مرتبط با اسکی سوئدی و 
سوئیسی در آنجا وجود داشت. این استراحتگاه به دستور کیم جونگ اون 
تحصیل کرده سوئیس ساخته شد که پیش تر گفته بود زمین اسکی باید 

شرایط »اقامت شاد و بسیار متمدنانه« را برای مردم فراهم کند.
آن گروه گردشــگری متشــکل از نزدیک به ۱۰۰ گردشگر روس برای 
اقامت چهار روزه در پیونگ یانگ از فرودگاهی در نزدیکی ولادی وستوک 
حرکت کردند. هزینه تور گروهی حدود ۷۵۰ دلار بوده که هزینه بلیط 
هواپیما رفت و برگشت، پرواز داخلی به پیست اسکی در ساحل شرقی 

کره شمالی و وعده های غذایی را پوشش می دهد.
زمانی که ووسکرسنسکی با سایر گردشگران در پیونگ یانگ سوار اتوبوس 
شد به ندرت خودرویی را در خیابان ها مشاهده کرد. راهنماهای محلی 
گروه تور روسیه را فقط به جاهایی بردند که با مردم عادی کره شمالی 
تماس نداشتند. ووسکرسنســکی در یک مغازه فروش سوغاتی کارت 
پستال هایی با شعارهای ضد آمریکایی دید و تصمیم گرفت یک نسخه 
ساخت کره شمالی از اسباب بازی لگو را برای فرزندان اش خریداری کند. 
اکثر اسباب بازی ها با مضمون نظامی مانند تانک های اسباب بازی بودند و 

ووسکرسنسکی یک موشک اسباب بازی را انتخاب کرد.
هنگامی که او اجرای بچه های خردســال را در حال نواختن آکاردئون 
تماشا کرد نمی توانست تردیدی نسبت به لبخندشان به خود راه ندهد. 
او می گوید: »این احساس که در آنجا همه چیز غیر واقعی است این که 
کل آن کشور در نوعی نمایش تئاتری بی پایان به سر می برد هرگز ذهن ام 

را رها نکرد«.
گردشــگری در کره شــمالی پیش از پاندمی کوویــد - ۱۹ یک منبع 
درآمدزای حیاتی برای رژیم کیم بود، زیرا ارز خارجی را به ارمغان آورد و 
یکی از معدود منابع کسب درآمد اقتصادی بود که تاز گزند تحریم های 
بین المللی مصون باقی مانده بود. کیم پس از به دست گرفتن قدرت در 
اواخر سال ۲۰۱۱ میلادی گردشگری را در اولویت قرار داد و پکیج های 
تعطیلات را با هتل های لوکس، استراحتگاه های ساحلی و ماراتن های کره 

شمالی ارائه کرد.
براساس برخی برآوردهای مستقل حدود ۳۵۰ هزار گردشگر خارجی در 
ســال ۲۰۱۹ میلادی از آن کشور بازدید بعل آوردند که ۹۰ درصد آنان 
چینی بودند. صدها آمریکایی تا سال ۲۰۱۷ هرساله به کره شمالی سفر 
می کردندتا زمانی که وزارت امور خارجه آمریکا ورود شهروندان آمریکایی 
به آن کشور را ممنوع اعلام کرد. این ممنوعیت در واکنش به مرگ »اتو 
وارمبیر« دانشــجوی آمریکایی که در کره شمالی به اتهام تخریب یک 
پوستر سیاسی به مدت ۱۷ ماه زندانی شد، وضع گشت. گفته می شود 
که وارمبیر در کره شمالی بیمار شد و پس از بازگشت به ایالات متحده 

درگذشت.
»نیکلاس بونر« یکی از بنیانگذاران »کوریا تورز« که بزرگترین و پرسابقه 
شرکت برگزار کننده تورهای گردشگری کره شمالی ثبت شده در بریتانیا 
است می گوید راهنمایان تور کره شمالی معمولا مسافران را به برج جوچه، 
موزه جنگ کره و به استراحتگاه ماسیک ریونگ در سواحل شرقی آن 
کشــور می برند. او می گوید: »گرم کردن موزه های عظیم کره شمالی 
در زمســتان کار دشواری می باشد«. مسافران سفر اخیر بونر گفتند که 
سفرشان برنامه ای آزمایشی بود تا به آژانس های مسافرتی روس نشان داده 
شود که در آینده چه نوع پکیج هایی را می توان به مسافران ارائه داد. بونر 
می گوید: »برای همه افرادی که از کره شمالی بازدید می کنند در مقایسه 
با هر آن چه پیش تر دیده اند کره شــمالی کشوری غیر عادی محسوب 

می شود حتی برای روس ها«.
همه بازدیدکنندگان از کره شــمالی به طور کلی توسط افراد وابسته به 
حکومت کره شمالی تحت نظارت و درصد قرار می گیرند. وسکرسنسکی 
می گوید از روز نخســت سفر در پیونگ تا بقیه زمان سفر در تفرجگاه 
ماســیک ریونگ آنان گردشگران روس را زیر نظر داشتند. به مسافران 
یادآوری شد که هیچ عکسی از مجسمه های رهبران کیم نباید گرفته 
شود. آنان هم چنین از فیلمبرداری از خانه های معمولی منع شده بودند 
و نمی توانستند به تنهایی قدم بزنند. وسکرسنسکی می گوید در پیست 
اســکی تقریبا خالی متوجه شد که دو اســکی باز کره ای هر بار او را در 
دامنه ها دنبال می کنند. موسیقی میهنی به عنوان صدای پس زمینه به 

صدا درآمد.
تور گروهی به کره شــمالی برای روس ها اولین بار در ماه ژانویه آگهی 
ثبت نام گردشگران را منتشر کرد. دستورالعمل های منتشر شده در وب 
ســایت آژانس تور که سفر به کره شمالی را سازماندهی کرده در مورد 
دسترسی ضعیف به اینترنت وای فای در کره شمالی گفته و هشدار داده 
که مسافران در آنجا بدون نظارت و به تنهایی جایی نروند. به گردشگران 
روس هشدار داده شده که هیچ کتابی که در غرب درباره حکومت کیم 

منتشر شده را با خود به کره شمالی نیاورند.
بــه گفته یک روزنامه نــگار روس که در مورد این ســفر برای یکی از 
رسانه های مســتقر در ولادی وستوک گزارشــی تهیه کرده برخی از 
گردشگران هنگام ورود به پیونگ یانگ با ترس گوشی های تلفن همراه 
هوشــمند و دوربین های شان را در دست می گرفتند تا عکاسی کنند و 
ماموران کره شمالی در کمال تعجب مانع عکسبرداری آنان نشده بودند. 
راهنمایان کره شمالی درخواست کردند که برخی از عکس های نامشخص 
در رسانه های اجتماعی به اشتراک گذاشته نشوند. این روزنامه نگار نوشته 
بود: »به اشتراک گذاری عکس های گرفته شده از کارگران، کشاورزان یا 

سربازان در رسانه های اجتماعی قدغن بود«.
همه مردم کره شمالی نشــان رهبران خاندان کیم از گذشته و حال را 
با خود به همراه داشــتند. هنگام عکاسی در مقابل بناهای تاریخی کره 
شمالی مانند مجسمه های ۲۱ متری کیم ایل سونگ و کیم جونگ ایل 
رهبران اسبق کره شمالی به گردشگران دستور داده شد که صاف بایستند 
و دست های شان را در کناره های بدن شان قرار دهند. به روس ها گل داده 

شد تا جلوی مجسمه ها قرار دهند.
آن روزنامه نگار نوشت: »هیچ گونه اثری از ناامیدی در چهره مردم وجود 
نداشت همه آنان صمیمانه از این که گردشگران از کشورشان بازدید به 
عمل آورده اند خوشحال بودند«. به گزارش آژانس وستوک اینتور گروه تور 
بعدی در ۸ مارس برای یک سفر چهار روزه راهی کره شمالی می شود. 
»آرتیوم لوکین« اســتاد دانشــگاه فدرال خاور دور در ولادی وستوک 
می گوید: »اگر تورهای ماهانه با حدود ۱۰۰ گردشــگر باقی بماند کره 
شمالی ممکن است سود اقتصادی زیادی کسب نکند، زیرا صدها هزار 
گردشگر برای کمک رسانی مالی به اقتصاد پیونگ یانگ مورد نیاز است«. 
او می افزاید: »گردشــگری از نظر نمادین در روابط روسیه و کره شمالی 

اهمیت دارد«.
انتظار می رود این ارتباطات بیش تر گسترش یابد. »الکساندر ماتسگورا« 
سفیر روسیه در پیونگ یانگ اخیرا گفته بود که دو کشور در حال بررسی 
اتصال دو پایتخت خود از طریق راه آهن و بازگشایی مسیر کشتی بین 

ولادی وستوک و شهر بندری راسون در کره شمالی هستند.
اگرچه هنوز برخی محدودیت های ناشــی از پاندمی کووید وجود دارد 
و پروازهای منظم به پیونگ یانگ به طور کامل از ســر گرفته نشــده 
ماتسگورا ابراز امیدواری کرد که این مسائل در ماه های آینده حل شوند. 
او گفته است: »شرایط اسکی در آنجا عالی است. من مطمئن هستم که 

گردشگران ما آن را دوست خواهند داشت«.

رژیم »کیم جونگ اون« به درآمد گردشگری نیاز دارد و بدین خاطر تحت شرایطی عجیب گردشگر می پذیرد تا بتواند از پس برخی هزینه ها بر بیاید

گردشگری به سبک کره شمالی!
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? معضــل اعتیاد؛ نیــروی انتظامی تا به 
حال طرح هایی برای جمــع آوری معتادان 
به اجرا گذاشــته و برخی مناطــق آلوده از 
وجود معتادان پاکســازی شــده که جای 
قدردانــی دارد. اما پس از مدت کوتاه دوباره 
شــاهد حضور معتادان در برخی مناطق از 
جمله پارک هرندی تهران و بقیه محله های 
جُرم خیز و نقاطی کــه معتادان جمع آوری 
شدند، هستیم. اگر قرار است عوامل نیروی 
انتظامی وقت مفیدشان را صرف جمع آوری 
معتادان متجاهر کنند، باید توسط مسئولانی 
که وظیفه رسیدگی و ســاماندهی آنان را 
دارند، نســبت به درمان معتــادان اقدام و 
سپس برای شان اشتغال ایجاد کنند تا آن ها 
مجبور نباشند در گوشــه و کنار خیابان یا 
پارک ها به عنوان کارتن خواب رها شــوند. 
بی توجهی به این موضوع باعث خواهد شد 
طرح جمع آوری معتادان هیچ تاثیری نسبت 
به درمان و بهبود آنان نداشــته باشد. حیف 
است هزینه هایی که صرف معتادان می شود، 

بدون نتیجه بماند. /علی از تهران
? بیمه شــدگان تامین اجتماعی هر ماه 
مبلغ قابل توجهی به سازمان تامین اجتماعی 
پرداخت می کنند تا بتوانند از مزایای بیمه 
برخوردار شوند. متاسفانه در مراجعه به مراکز 
درمانی وابسته به سازمان تامین اجتماعی به 
قدری شلوغ است، درمان بیماران و به ویژه 
آن هایی که به ام.آر.آی یا سی.تی .اسکن نیاز 
دارند به هفته های بعد موکول می شــود و 
بیماران برای این که جواب آزمایشات را نزد 
پزشک معالج شان ببرند، مجبورند اینترنتی 
نوبت بگیرند. متاســفانه به علــت ازدحام 
بیماران، سیستم نوبت دهی برای هفته ها و 
ماه های بعد هم امکان دریافت نوبت وجود 
ندارد و بیماران در بلاتکلیفی قرار می گیرند. 

/اکبر از تهران
? مشکلات اقتصادی مردم با واریز کمک 
معیشــتی رفع نمی شــود، بلکه بهتر است 
مســئولان از صــدور مجوز بــرای افزایش 
قیمت ها خودداری کنند و با نظارت مداوم از 
گرانفروشی و اجحاف به مشتریان جلوگیری 

شود. /مهدی اصغری
? شــب های گذشته ســتون پیام های به 
اصطــلاح مردمــی کیهــان را مطالعه و با 
ستون های پیام مردمی آفتاب یزد مقایسه 
کردم، از زمین تا آسمان تفاوت داشت و به 
این نتیجه رسیدم پیام های آفتاب یزد واقعا 

مردمی اند. /علی کلاته
? مسئولان گرامی! دوشنبه مورخ ۳۰بهمن 
برای خرید گوشت به قیمت دولتی از غرفه 
میوه و تره بار شــهرداری دو ساعت معطل 
شدم. این چه وضعی است برای مردم درست 
کردند. اگر گوشت به مقدار زیاد و به موقع 
توزیع شود، صف های طولانی از بین خواهد 

رفت. /علی از خیابان پیروزی
ســاماندهی  و  جمــع آوری  طــرح   ?
دستفروشــان در تمــام مناطق بــه اجرا 
گذاشته شود. به عنوان نمونه در پیاده روهای 
بیســت متری افسریه جایی برای آمد و شد 

رهگذران وجود ندارد!/سید حسین
۲۰4۵- شــاید برخــی مســئولان ادعا به 
پیشرفت دارند اما برای مردم پیشرفت ها باید 

در سطح زندگی و رفاه آنها نمایان باشد! 
۲۱۲۰- احتمالا کسانی که موضوع مهاجرت 
پسر آقای قالیباف را به خارج مطرح کردند 
در پی ضربه زنی در آستانه انتخابات بودند 

وگرنه چرا قبلا این موضوع مطرح نشد؟ 
۲۲۱۰- چرا طالبان در افغانستان پاسخگوی 
حق مطالبه ما از آب هیرمند نیست؟ اینها 

دارند بدقولی و کارشکنی می کنند. 
۲۲4۵- یکی برای مردم مشــخص کند که 
بیشــترین مشکلات کشــور و مردم ناشی 
از تفکر اصلاح طلبی بــوده یا اصولگرایان یا 
تندروها؟ از چه جناح و تفکری بیشــترین 

ضربه ها را خوردیم. 
۱۹4۵- چــرا برخی چراغ های راهنمایی یا 
خاموش هســتند یا تایمر ندارند؟ این برای 
رانندگان مشکل زاست. باعث افزایش ترافیک 

هم می شود.
۱۹۵۷- ترامپ رئیس جمهور سابق آمریکا 
مدعی اســت که بهره هوشی بایدن از همه 
روســای جمهوری آمریکا پایین تر اســت. 
احتمالا درســت می گوید امــا خودش هم 
بالاترین رتبه را در پدرسوختگی و شیادی 

دارد. 
۲۰۱۵- وزیر امور خارجه آمریکا در ادعایی 
گزاف می گوید همه کشورهای عربی خواهان 
عادی سازی روابط با اسرائیل هستند. مردک 

چه ادعاهای گزافی کرده!
۲۰۲۱- چقدر باید زمان ببرد چقدر منتظر 
عملی شــدن وعده هایی باشیم؟ چند سال 
مردم باید تحمل کننــد و هر روز رنجی به 

رنج های آنان افزوده شود. 
۱۸۲۱- آقای محســن رضایی در سخنانی 
گفتنــد انتخابــات پیــش رو از مهم ترین 
انتخاباتی است که می تواند روابط بین الملل 

ایران را در غرب آسیا و در ارتباط با آمریکا و 
اروپا اصلاح کند! 

۱۸4۱- با آن نتایجی که تیم ملی فوتبال و 
باشگاه های ما در مسابقات بین المللی کسب 
کردند یعنی ناکامی هــای متوالی بی گمان 
تعداد زیادی از مخاطبان و هواداران فوتبال 
ریزش می کنند چون ناامید از کسب موفقیت  

تیم ها هستند. 
۱۹۰۳- آقــای حدادعادل! آنقدر که شــما 
از نخبگان درخواســت می کنید مردم را به 
شرکت در انتخابات دعوت کنند مسئولان 

را به حل مشکلات مردم دعوت می کنید؟ 
۱۹۱۵- شــاید به آقای قلعه نوعی سرمربی 
تیم ملی بــه خاطر ناکامی در مســابقات 
گله هایی وجود داشــته باشد اما مشکلات 
فوتبال ما ساختاری است. از اساس و بنیان 

مشکل دارد.
۱۷۲۱- در ایــن اقتصــاد بیمار مــا با این 
فسادهایی که در آن رخ می دهد بیشترین 
لطمه به مردم و قشر ضعیف وارد می شود. 

دود آن به چشم مردم فقیر می رود.
۱۷4۱- بهتر است شهرداری تهران یا مترو 
هزینه های خود را صرف امور عمرانی و مفید 
بکند با آن نمایش هایی مثل نمایش داعش 

در مترو به پا نکند.
۱۷۵۷- تبعیض در کشــور ما موج می زند 
یکی محتاج نان شب اســت، یکی ساعت 
۹۰۰ میلیون تومانی به دســت دارد. یکی 
فقیر اســت، یکی سلبریتی است. این همه 

فاصله درست نیست.
۱۸۰۱- با این شــرایط اقتصادی که مردم 
دارند قطعا کاندیداهای مجلس کار بســیار 
سختی برای جلب نظر مردم دارند. مشخص 
نیست با چه شعار و وعده هایی می توانند نظر 

مردم را جلب کنند؟ 
۱64۵- شــندرغاز حقــوق مــردم را زیاد 
می کنند چند برابر آن قیمت اقلام را گران 
می کننــد مالیات ها را افزایــش می دهند. 

افزایش حقوق ها عملا خنثی می شود. 
۱۷۰۱- مشــکلات اقتصــادی فــراوان و 
تنگناهای معیشتی روحیه و اعصاب مردم 
را بــه هم ریخته. بســیاری به خاطر وجود 
مشــکلات اقتصادی عصبی و پرخاشــگر 

شده اند.
۱6۰۲- بدون رفع تحریم ها و سرمایه گذاری 
خارجی چگونه می توان یک تغییر مثبت در 
اقتصاد ایجاد کرد؟ اقتصاد شــکوفا بدست 

آورد. 
۱6۱۵- حــالا پس از موضوع فســاد چای 
دبش موضوع فساد کمپانی کوروش بر سر 
زبان ها افتاده. چرا در کشــور ما آنقدر فساد 

اقتصادی شکل می گیرد؟ 
۱6۳۱- طــرح اهدای زمیــن رایگان برای 
تشویق به فرزندآوری چقدر موفق بوده؟ آیا 
تا به حال موفقیت این طرح بررســی شده 

است؟ 
۱4۰۵- خانــم انســیه خزعلــی معــاون 
رئیس جمهور می گویند باید زباله گردها را در 
مشاغل شریف به کار بگیریم. همه امیدواریم 
این پدیده زباله گردی جمع شود. زباله گردها 

هم سروسامان پیدا کنند. 
۱4۲۱- مشکلات اقتصادی فراوان در زندگی 
افراد باعث بروز اختلافات خانوادگی می شود. 
حاشیه های مشکلات اقتصادی کم نیستند. 

۱۵۰۱- برخی آمارها می گوید سرانه مصرف 
گوشت در کشور نصف شده اما ظاهرا آنچه 
که از بازار و قــدرت خرید مردم می بینیم 

مصرف گوشت از نصف هم کمتر است! 
۱۵۲۱- چرا این همه پول در فوتبال ما خرج 
می شود قراردادهای نجومی بسته می شود اما 

این فوتبال هیچ توفیق بین المللی ندارد؟ 
۱۳۰۵- بــه نظر تا حدود زیــادی اولویت 
مســئولان با دغدغه ها و مطالبــات مردم 
متفاوت اســت. این اختلاف سلیقه ها باعث 

می شود مشکلات حل نشده باقی بمانند. 
۱۳۱۵- آقای محمدهاشــمی عضو پیشین 
مجمع تشــخیص مصلحت می گوید ما به 
عنوان نظام کاری نکردیم که نسل های بعدی 

را جذب کنیم! 
۱۳۲۱- آقای جواد خیابانی مجری مشهور 
فوتبال در مورد شــوخی های مــردم با او 
می گوید عیبی ندارد. مــردم ایران به اندازه 
کافی غم دارند. عیب ندارد با من شــوخی 

کنند. 
۱۳4۵- چرا آقای کریمی قدوســی به خود 
اجازه می دهد به آقای ظریف وزیر ســابق 
امــور خارجه این همه توهیــن کند و او را 
خائــن و نفوذی بنامد؟ این توهین ها و انگ 

چسباندن ها دیگر نخ نما شده است.
۱۱4۱- مــردم به خاطر مشکلاتشــان و 
مطالباتشــان در انتخابات شرکت می کنند 
اما چــه فایده که بعد انتخابات شــعارها و 

وعده های داده شده فراموش می شود! 
۱۲۰۱- آقای حدادعادل می گویند از ناحیه 
برگزارکننــدگان انتخابات هیــچ دخالتی 
صورت نمی گیرد. مسلم است چنین است 
مگر کسی گفته دخالتی صورت می گیرد؟! 

پیام های مردمی در صفحات 7-2
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< ممکن است به لحاظ گفتمانی مجلس یازدهم تکرار شود
عضو هیئت رئیســه مجلس گفت: گفتمان مجلس یازدهم و دولت 
فعلی گفتمان نزدیک به هم است و ممکن است به لحاظ گفتمانی 
این مجلس تکرار شــود و تکرار این مجلس هــم لزوما به این معنا 
نیست که مجلس دولت ساخته است. احمد نادری در پاسخ به سوالی 
درخصوص نحوه عملکرد و کنش گری این جریان در انتخابات مجلس 
دوازدهم گفت: طبق جمع بندی هایی که در کمیته سیاسی و شورای 
مرکزی داشتیم، در واقع ما ذیل شورای ائتلاف به کار خودمان ادامه 
خواهیم داد، ما از سال ۹۸ عضو شورای ائتلاف نیروهای انقلاب )شانا( 
بودیم و طبق آخرین جمع بندی ها به کار خود در قالب و چارچوب 

ائتلاف نیروهای انقلاب ادامه می دهیم.
وی ادامه داد: البته تاکید ما بر وحدت نیروهای انقلاب است، تاکید 
جدی ما بر این است که نیروهای انقلاب باید بتوانند با یکدیگر کار 
کنند باید با همدیگر به وحدت برسند و اگر بتوانیم یک لیست نهایی 
مشترک بدهیم، از دو سه جریانی که در میان نیروهای انقلاب وجود 
دارد، این مطلوب نهایی ما اســت که ایــن در واقع بویی از وحدت 
برده است. نادری تصریح کرد: اگر هم نه ممکن است جریان انقلاب 
با همدیگر در بحث های روشــی به نتیجه نرسند، چون ما به لحاظ 
تئوریک و بنیادین با یکدیگر مشــکلی نداریم، اگر در لیســت ها به 
نتیجه نرســیم قاعدتا لیست ها متفاوت خواهد بود اما آن چیزی که 
مســلم است این است که جماران تا این لحظه تصمیم اش بر بودن 
در چارچوب شورای ائتلاف است. عضو هیئت رئیسه مجلس شورای 
اسلامی در پاسخ به این سوال که »ده روز دیگر انتخابات مجلس است 
عملکرد مجلس یازدهم را چرا ارزیابی می کنید؟ در بعد قانونگذاری 
شاید مجلس حتی نقاط قوت داشــته باشد و انتقاد مقداری کمتر 
باشد اما بیشترین انتقاد در حوزه نظارت بر عملکرد دولت به مجلس 
وارد می شود که گمان می رود به دلیل نزدیکی و تعامل با دولت کار 
نظارت آنطور که لازم بوده، انجام نشده است.«، عنوان کرد: در حوزه 
قانونگذاری خود شما هم اشاره کردید، ما می توانیم لیست بلندبالایی 
از قوانینی که مجلس شورای اسلامی تصویب کرده، معرفی کنیم. در 
واقع این مجلس در حوزه های مختلف از سیاست خارجی تا حوزه های 
اقتصادی یک فهرســت از قوانین خوبی که تصویب شده را می تواند 
ارائــه دهد و بنده نیز در بعد قانونگذاری از عملکرد مجلس در همه 
حوزه ها دفاع می کنم. وی ادامه داد: ولی در بعد نظارتی شــاید بحث 
شــما تا حد زیادی وارد باشد، اما باید در نظر بگیریم دولتی که تازه 
سر کار آمده و هنوز نتوانسته خودش را به معنای دقیق کلمه مستقر 
کند یعنی هم کارگزاران خودش را مستقر کند هم به لحاظ گفتمانی 
خودش را نهادینه کند و بتواند برنامه های خود را مســتقر کند، ما 
باید با این دولت همکاری می کردیم به این معنا که بتوانیم از رهگذر 
این همکاری برخی از ریل ها را تغییر دهیم. نماینده مردم تهران در 
مجلس تصریح کرد: در مورد هماهنگی بین دولت و مجلس، برخی 
معتقد نیستند که این هماهنگی وجود داشته اما من معتقدم که این 
باید وجود می داشت و وجود داشت؛ علت آن تا حد زیادی این مسئله 
بود که دولت جدید باید بتواند خودش را مستقر کند. البته در ادامه 
مسیر در حوزه نظارتی مجلس آینده باید کار خودش را انجام دهد، 
ممکن است ما حضور داشته باشیم یا حضور نداشته باشیم اما بالاخره 
مجلس طبق قانون اساسی ناظر بر دولت است و طبیعتاً دولت ها هم 
ضعف ها و کاستی هایی دارند که ان شاءالله در دور آینده مجلس این ها 
برطرف شــود. نادری در پاسخ به این ســوال که »گفته می شود در 
ایران مجالس زوج به دلیل تشکیل در میانه دولت ها یا دولت ساخته 
می شوند یا طرفداران دولت اکثریت آن ها را در اختیار می گیرند، چه 
میزان احتمال می دهید دوره آینده مجلس هم چنین باشد؟«، گفت: 
به لحاظ تاریخی اگر نگاه کنیم شاید این نگاه شما درست باشد که 
مجالسی که اصطلاحاً مجلس زوج هســتند یک مقداری گفتمان 
دولت ها یا حتی مداخله دولت ها در آن ها جدی است، اما چیزی که 

در این دولت توســط شخص آیت الله رئیسی یا دیگر مقامات دولتی 
بیان شد این بود که دولت قصد دخالت در انتخابات ندارد یعنی دولت 
مصمم است که دخالتی در انتخابات صورت ندهد و باید ببینیم که 
نتیجه در آخر و نهایت چه خواهد شد. وی افزود: نمی دانم که مجلس 
این بشــود یا نه، ولی در هر صورت بالاخره گفتمان مجلس یازدهم 
و دولت فعلی گفتمان نزدیک به هم اســت و ممکن است به لحاظ 
گفتمانی این مجلس تکرار شود و تکرار این مجلس هم لزوما به این 

معنا نیست که مجلس دولت ساخته است. /ایلنا

< رئیسی بودجه تحمیل شده در لایحه عفاف و حجاب را پذیرفته و امضا کرده است
رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس گفت: در ارتباط با لایحه حجاب 
و عفاف یک بودجه ای را به دولت تحمیل می کنیم بدون آنکه دولت 
آن را بپذیــرد. در نهایت آقای رئیســی آن را پذیرفته، امضا کرده و 
تحویل دادند و آماده رفتن به آخرین مرحله اســت. حجت الاسلام 
مرتضی آقاتهرانی رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی 
در پاسخ به این ســوال که لایحه حجاب و عفاف که با انتقاداتی از 
عملکرد رئیس مجلس آقای قالیباف همــراه بود در نهایت به کجا 
رســید، گفت: ایرادات لایحه حجاب و عفاف تقریبا حل شــده و به 
شورای نگهبان رفته و در آنجا هم ابهاماتی مطرح بود که مهم ترین 
اشکال جدی آن مربوط به اصل ۷۵ بود. یعنی یک هزینه و بودجه ای 
را به دولت تحمیل می کنیم بدون آنکه دولت آن را بپذیرد. در نهایت 
آقای رئیسی آن را پذیرفته، امضا کرده و تحویل دادند و آماده رفتن 

به آخرین مرحله است. /ایلنا

< بر اساس مصوبه مجلس یازدهم ۲۴درصد اقتصاد کشور شفاف شد
عضو هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی گفت: در مجلس یازدهم 
مصوب کردیم که صورت های مالی شرکت های دولتی شفاف شود و 
در همین راستا صورت های مالی شرکت های دولتی منتشر شد و با 
این اتفاق ۲4درصد اقتصاد کشــور شفاف شد. سید محسن دهنوی 
گفــت: در این مجلس ما در چندین جلســه ای که خدمات رهبری 
رسیدیم بیشترین تاکید و مطالبه ایشان بحث اصلاح ساختار بودجه 
بود. من به عنوان کســی که نایب رئیس کمیسیون تلفیق در چهار 
لایحه بودجه بودم این مســئله را تاکید داشتم و دارم که این گونه 
لایحه بودجه نوشتن دولت هنر نیست چون نگاه بودجه برنامه محور 
نیست. وی ادامه داد: بودجه دولت برای سال آینده ۲۵۰۰ همت است 
که ۲۰۰ همت آن مربوط به حقوق و دســتمزد است و نمی توان به 
آن دست زد. ۵۰۰ همت دیگر بودجه عمرانی و مابقی نیز هزینه های 
جاری است. این سند مالی کشور است که قرار است کشور براساس آن 
اداره شود. نایب رئیس کمیسیون تلفیق بودجه با بیان این که »امروز 
شرکت های دولتی حدود 6۰ درصد بودجه کشور را در اختیار دارند«، 
افزود: شــرکت دولتی شرکتی است که بیش از ۵۰ درصد سهامش 
دولتی اســت. سهامدار شرکت ملی نفت دولت است ما ۳4۱شرکت 
دولتی داریم که از این تعداد ۲64 شرکت اصلی و ۷۷شرکت فرعی 
است که نمونه آن شرکت های آب و برق، آبفا، بانک ها یا صداوسیما، 
شــرکت های دولتی است. در این بین، تعدادی تحت عنوان شرکت 
تحت کنترل دولتی فعالیت می کند که دولت سهامدار عمده نیست 
اما مدیرعامل و اعضا هیئــت مدیره را دولت تعیین می کند و چون 
سهامدار آن دولت نیست پس امکان نظارت دیوان محاسبات و سایر 
دستگاه های نظارتی بر این شرکت ها وجود ندارند. در واقع مجلس و 
دولت در مورد بودجه این دست از شرکت های دولتی بحث نمی کنند. 
دهنوی بیان کرد: ۱۹4۱ شرکت دولتی داریم که تحت کنترل دولت 
هستند ولی در هیچ کدام از اسناد مالی بالادستی کشور اثری از این ها 
دیده نمی شود وبودجه اینها در لایحه بودجه نمی آید. یکسری شرکت 
دولتی غیرکنترلی داریم که دولت سهام دارد ولی نمی تواند مدیرعامل 
را تغییر دهد. از این دست شرکت ها در وزارت خانه های اقتصاد، صمت 
و تعاون بســیار زیاد است. نماینده تهران در مجلس شورای اسلامی 
همچنین گفت: عددها می گویند که بزرگ ترین بنگاه دار کشور وزیر 
 تعاون است؛ بودجه کل کشور در سال ۱4۰۲، ۵ هزار همت و بودجه 
عمومی دولت ۲۳6۰ همت و بودجه شرکت های دولتی ۲۸۰4 همت 
است. در واقع ۵6 درصد بودجه کل کشور بودجه شرکت های دولتی 
است که این ۲ برابر درآمد نفتی کشور است و در این بودجه نه دولت 

و نه مجلس کاره ای اســت و به عبارت دیگر همه ما ســرکاریم. وی 
اضافه کرد: مجالس معمولا از کنار بودجه شــرکت های دولتی عبور 
می کننــد. ما در مجلس یازدهم مصوب کردیم که صورت های مالی 
شرکت های دولتی شفاف شــود در همین راستا امسال صورت های 
مالی شرکت های دولتی منتشر شد و با این اتفاق ۲4درصد اقتصاد 
کشــور شفاف شد که البته هنوز ۷6درصد اقتصاد کشور غیر شفاف 
است. وی با اشاره به نیروی انسانی فعال در شرکت های دولتی گفت: 
دولت بزرگ تر خارج از دولت همین شــرکت های دولتی هستند با 
توجه به بودجه و نیروی انســانی فعال در آن هــا وجود دارد که نه 
دولــت و نه مجلس نمی توانند به آن ورود کننــد. در واقع خارج از 
ضابطه سیاست گذاری صحیح، اینجا حکمرانی می شود. دهنوی بیان 
کرد: الان شــرکت های دولتی محل هزینه و عمدتا زیان ده هستند، 
 از بودجه عمومی ۷/۵ همت برای جبران زیان این شــرکت ها دادیم. 
انباشت بدهی شــرکت های دولتی معادل ۲۳4میلیارد دلار است و 
عمده این مقدار بدهی به شــبکه بانکی اســت. این حجم بدهی را 
خود دولت در شبکه بانکی بوجود آورده است. با اختلاف بزرگترین 
ابربدهکار به بانک ها خود دولت است که نه رئیس جمهور و نه هیئت 
دولت و نه مجلس در این فرآیند کاره ای نیستند. وی با بیان این که 
»هیئت مدیره شرکت های دولتی تبدیل به حیاط خلوت شده است«، 
گفت: پاداش هیئت مدیره این شرکت ها ۸۰۰ میلیون تا یک میلیارد 
تومان اســت و فیش حقوقی اعضا هیئت مدیــره هم که عددهای 
بالاست. دهنوی با اشاره به شــرکت های دولتی سودده نظیر فولاد 
مبارکه و مس گفت: مجموع ســود 6 شــرکت تحت کنترل دولت 
۲4۹6 همت اســت که معادل کل بودجه عمرانی کشور است. وی 
با انتقاد از برداشت از صندوق توسعه ملی، تاکید کرد: علیرغم دقت 
رئیس جمهور بر بحث بودجه و عدم برداشت از صندوق توسعه ملی 
اما سازمان برنامه به نوعی برنامه را تدوین می کند که این باعث شده 
است سهم صندوق توسعه ملی منفی ۲ میلیارد دلار شود و هر سال 
هرچه سهم صندوق است را برداشت می کنیم. وی با تاکید بر این که 
»مجلس می تواند چراغ قوه شفافیت را بر کل منابع کشور بیندازد«، 
گفت: با قانون مجلس ۲4درصد بودجه شــرکت های دولتی شفاف 
شده که این می تواند درمجلس آینده به صددرصد برسد. دهنوی در 
ادامه با ارائه پیشنهاداتی برای اصلاح روند فعلی، بیان کرد: اساسا گام 
اول این است که تعریف شرکت دولتی را درست کنیم برخی های این 
شرکت ها به گونه ای اساسنامه نوشته اند که دیوان محاسبات نمی تواند 
بر عملکرد آن هــا نظارت کند. ما در مجلس در حال تدوین طرحی 
هستیم که تعریف درستی از اساسنامه اینها داشته باشیم. وی اضافه 
کرد: اگر قرار است توسعه در کشور اتفاق بیفتد بدون در نظر گرفتن 
شــفافیت بودجه شرکت های دولتی نیســت. ما انتظار داریم برنامه 
توسعه ای کشور با جهت دهی و ریل گذاری منابع این شرکت ها باشد. 
باید ارتباطی میان عملکرد مدیران شرکت های دولتی و پاداش آن ها 
برقرار شود. نایب رئیس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه ۱4۰۳، گفت: 
از دیگر اتفاقاتی که باید بیفتد این اســت که سود شرکت های تحت 
کنترل دولت در مســیر رفع نیازهای کشور و توسعه مناطق کمتر 
توسعه یافته و مبتنی بر سیاست صنعتی و آمایش سرزمینی باشد. 
دهنوی در ادامه با اشــاره به مصوبه مولدسازی اموال مازاد دولت نیز 
گفت: طبق مصوبه ای اختیاراتی به هیئت مولدسازی دادند که عملکرد 
این هیئت صفر بود. به دولت اجازه دادیم مولدسازی کند اما سراغ هر 
دستگاهی که می روند می گویند ما اموال مازاد نداریم. خود دولتی ها 
بــه عنوان اولین مانع اجرای این قانون بودند چون فکر می کنند اگر 
اموال مازاد را بدهند حوزه حکمرانی شان کوچک می شود. عدم وجود 
اراده و تصمیم گیری مشکل اصلی است. دولت و دستگاه های دولتی 
نمی خواهند ریســک تصمیم گیری ها را بپذیرند. وی تاکید کرد: دو 
سه تجربه شکست خورده خصوصی سازی را پررنگ می کنند که این 
سیاســت اصولی نظام و رهبری را زیر سوال ببرند و خصوصی سازی 
را بزنند. تنها سیاســت کلی که برای آن قانون داریم سیاست اصل 
44است. ما می گوییم گام اول را شفاف ریل گذاری کنیم اگر این گام 
اول را به درستی برداریم قطعا وزارتخانه ها خودشان اموال مازادشان 
را واگذار می کنند. دهنوی همچنین گفت: در بودجه ۱4۰۳ مصوب 
کرده ایم که کل درآمدی نفتی به خزانه بیاید تا الان چنین حکمی 

نداشتیم در صورتی که اصل قانون اساسی است. /ایسنا

مجلس نامه؛ آنچه وکلای مردم گفتند

در این ســتون، بدون هیچ حــک و اصلاحی، نظر و دیدگاه 
نمایندگان مجلس پیرامون موضوعات روز را بازتاب می دهیم.



چهارشنبه  2 اسفند 1402    شماره  6800 گزارش

آفتاب یزد - رضا بردستانی: بررسی اخبار ترکیه نشان می دهد این کشور در حوزه ی سیاست، اقتصاد و 
گردشگری، با فاصله ای معنادار، در حال تبدیل شدن به یکی از قدرت های منطقه ای و بین المللی است و 

روز به روز با کشورهای منطقه از جمله ایران بیشتر فاصله می گیرد:
- میدل ایست نیوز: ترکیه با جای گرفتن در رتبه سوم بزرگ ترین صادرکنندگان سریال های تلویزیونی، بعد 

از امریکا و انگلستان، جای پای خود را در بازار جهانی فیلم و سریال تقویت کرده است.
- محمد بن راشد حاکم دبی: در ابتدای سال ۲۰۲۳ عنوان کردیم که آن سال اقتصادی بی سابقه ای خواهد 
بود و امارات پل های جدید همکاری را از طریق توافقنامه های مشــارکت جامع در ســال ۲۰۲۳ ایجاد و از 
این رو تجارت خارجی ما تنها طی یک سال با ده شریک تجاری مهم ۲۶ درصد و با ترکیه ۱۰۳ درصد و 

با آمریکا ۲۰ درصد افزایش یافت.
- دستمزد کارگران در عراق و ترکیه ۲ تا ۴ برابر حقوق کارگران ایرانی است.

- نرخ بیکاری در ترکیه به پایین ترین سطح در ۱۰ سال اخیر رسید.
روزنامه یئنی شــفق: »بیکاری در ترکیه رو به کاهش است و اشتغال رو به افزایش« نرخ بیکاری در ترکیه 
طی سه ماهه چهارم سال ۲۰۲۳ با ۰.۴ واحد کاهش نسبت به سه ماهه قبل، ۸.۸ درصد بوده است. در این 
مدت تعداد بیکاران ۱۳۷ هزار نفر کاهش یافت و به ۳ میلیون و ۷۰ هزار نفر رسید. تعداد شاغلان در مدت 

مشابه نسبت به سه ماهه قبل ۱۹۵ هزار نفر افزایش داشته است.
- میدل ایست نیوز: رئیس دفتر سرمایه گذاری ریاست جمهوری ترکیه، اعلام کرد که صادرات کشورش به 

عربستان در سال گذشته رشد قابل توجه و بیش از ۱۰۰ درصدی داشته است.
- روزنامه حریت: دیدار وزیر صنعت و فناوری ترکیه با وزیر سرمایه گذاری عربستان سعودی

محمد فاتح کاجیر وزیر صنعت و فناوری ترکیه با خالد الفالح وزیر ســرمایه گذاری عربســتان سعودی در 
اســتانبول دیدار کرد. کاجیر انتشار پستی در شبکه اجتماعی اعلام کرد که در جریان این دیدار در مورد 

اقداماتی که روابط اقتصادی دو کشور را به سطحی بالاتر ارتقاء می دهد، گفتگو کرده اند.
- روزنامه خبرترک: »وزیر فرهنگ و گردشگری: هدف ما ۱۰۰ میلیارد دلار در سال ۲۰۲۸ است.« مهمت 
نوری ارسوی وزیر فرهنگ و گردشگری ترکیه با اشاره به اینکه سطح گردشگری روز به روز در حال افزایش 
اســت، گفت که با قرار گرفتن در میان ۳ کشور برتر جهان در تعداد گردشگران در سال ۲۰۲۸، به دنبال 

درآمد ۱۰۰ میلیارد دلاری هستند.
- روزنامه حریت به نقل از رسانه های یونان: »اردوغان بازیگری قوی است.«

آتن از نزدیک ارتباط میان آنکارا و قاهره را دنبال می کند. در حالی که رسانه های یونانی نوشتند که ترکیه 
با اقداماتی که اخیرا انجام داده به موقعیت »بسیار قوی تری« در صحنه ژئوپلیتیکی رسیده است، همچنین 
تأکیــد کردند که رئیس جمهور اردوغان بازیگر قدرتمندی در منطقه اســت که هیچ کس نمی تواند آن را 

نادیده بگیرد.
- روزنامه استار به نقل از سفیر روسیه در ترکیه: »از ثبات دیپلماسی ترکیه باید قدردانی شود.«

الکسی یرخوف، سفیر روسیه در آنکارا، اظهار داشت که باید از ترکیه برای تضمین آتش بس بین روسیه و 
اوکراین، کمک به روند حل و فصل  و حمایت مداوم این کشور از ابتکار غلات دریای سیاه قدردانی شود.

- روزنامه صباح به نقل از رئیس جمهور روسیه: »ترکیه قابل اعتمادترین شریک«
ولادیمیر پوتین رئیس جمهور روسیه در واکنش به اتحادیه اروپا گفت: »آن ها مدام می گفتند که روسیه منابع 
انرژی را تامین نمی کند، آن ها را محدود می کند. ما چیزی را محدود نمی کنیم بلکه همه چیز را فراهم می کنیم. 

قابل اعتمادترین شرکا ترک ها بودند. اینجا از طریق جریان ترک نقل و انتقال انرژی انجام می شود.«

  گشوده شدن صفحه ای جدید در روابط ترکیه و مصر
ترکیه و مصر برای ســازماندهی مجدد شورای عالی همکاری استراتژیک که هدف آن افزایش همکاری در 

دفاع، اقتصاد و سایر زمینه ها است، موافقت کردند.

   بیش از یک دهه است شعار »۳۰ میلیارد دلار« ی شدن تراز تجاری مابین ایران و ترکیه می دهیم!
طی ۱۲ سال گذشته از ۲۰۱۲ تا به امروز، همه ی دولت ها )دهم، یازدهم، دوازدهم و سیزدهم( دائماً یک 
 شعار ثابت و البته کلیشه ای را تکرار می کنند و آن تلاش برای رسانیدن تراز تجاری ایران و ترکیه به رقم

 ۳۰ میلیارد دلار است در حالی که حداقل طی دو دهه ی اخیر، بالاترین میزان روابط تجاری بین دو کشور 
در سال ۲۰۱۲ به عدد ۲۲ میلیارد رسید که بخش اعظم رقم یادشده ناشی از تجارت طلا بود.

اگرچه طی دهه اخیر ترکیه همواره از مهمترین شرکای تجاری ایران بوده، تجارت با این کشور روند نزولی 
را در پیش گرفته است؛ به گونه ای که پس از آنکه کل تجارت ایران با ترکیه در سال ۲۰۱۲ به حدود ۲۲ 
میلیارد دلار رســید، از همان سال دو کشور تصمیم گرفتند تا هدف گذاری سالانه تجارت را تا حدود ۳۰ 
میلیارد دلار افزایش دهند تصمیمی که اکنون به یک تکرار و کلیشه تبدیل شده و روی کاغذ و میان تیتر 
خبرها جاخوش کرده، این در حالی اســت که روند تجارت دو کشــور از آن زمان تاکنون نه تنها افزایش 
نیافته؛ بلکه به طور کلی روند کاهشــی را در پیش گرفته تا جایی که در سال ۲۰۲۰ به پایین ترین میزان 
خود طی دهه اخیر رســیده است. بر همین اساس ســهم ایران در بازار ترکیه نیز از ۴ درصد از کل ارزش 
واردات این کشــور در ســال ۲۰۱۳ به حدود ۰.۹ درصد در سال ۲۰۲۲ کاهش یافته که یکی از علل این 

کاهش را می توان جایگزین کردن روسیه به جای ایران در واردات نفت و گاز و همچنین کشف منابع جدید 
گازی در ترکیه عنوان کرد.

  روابط ترکیه با دنیا
به طور کلی در سال ۲۰۲۲، تجارت ترکیه بالغ بر ۶۱۸ میلیارد دلار بوده که ۴۱ درصد آن را )معادل ۲۵۴ 
میلیارد دلار( صادرات و مابقی آن معادل ۳۶۴ میلیارد دلار را واردات تشــکیل داده است. تراز تجاری این 
کشــور نیز طی سال مذکور منفی ۱۱۰ میلیارد دلار بوده است. روند صادرات ترکیه طی دهه اخیر نشان 
می دهد که این کشور علیرغم مواجهه با بحران کووید -۱۹، توانسته سطح صادرات خود را حفظ کند و پس 
از آن حتی با سرعت بیشتری افزایش دهد که این اتفاق نه تنها طی این بحران؛ بلکه طی دو دهه گذشته 
نیز صادق بوده و ترکیه همواره تحت تأثیر بحران های اقتصادی قرار نگرفته اســت و از این طریق توانسته 
همچنان انگیزه جست و جو برای بازارهای جدید، بهبود قدرت رقابتی و در نتیجه گسترش صادرات را برای 
این کشــور فراهم کند. شایان ذکر است، طی دهه گذشته تراز تجاری ترکیه همواره منفی بوده و در سال 

۲۰۲۲ به منفی ترین حالت خود رسیده است.
آلمان و آمریکا شــرکای اصلی تجارت ترکیه در هر دو سمت صادرات و واردات محسوب می شوند. ارزش 
تجارت ترکیه با این دو کشــور در ســال ۲۰۲۲ بالغ بر ۷۷ میلیارد دلار بوده که ۱۲.۵ درصد از کل ارزش 

تجارت این کشور را تشکیل می دهد.

   »واقع گرایی« نسخه ی نجات بخش سیاست، اقتصاد و گردشگری
تحرکات سیاســی - امنیتی، اقتصادی و گردشگری ترکیه را اگر رصد کنیم متوجه خواهیم شد همچنان 
»واقع گرایی« در نظام بین الملل، شفا بخش ترین نسخه است به گونه ای که اردوغان در دورانی که ریاست 
جمهوری ترکیه را در اختیار داشــته با انتخاب این شیوه )واقع گرایی به جای آرمانگرایی( توانسته کشور 
متبوع خود را از بحران هایی نظیر »کرونا«، جنگ در اوکراین، رکود جهانی اقتصاد که در سال ۲۰۰۸ به اوج 

خود رسید و نیز بحران های منطقه ای و بین المللی عبور دهد.
اردوغان با تمرکز بر کشورهای جنوبی خلیج فارس )عربستان، امارات و قطر(، تغییر دیدگاه در مورد مصر و 
توجه خاص به آفریقا در کنار بازیگری مابین شرق و غرب )دور و نزدیک شدن به غرب و روسیه( و همچنین 
اهمیت قائل شــدن به گردشگری و صنعت حمل و نقل هوایی، ترکیه را در مسیری قرار داده که می توان 

آینده ای روشن برای آن متصور شد.
در جهت مخالف اما، ایران با تکیه بر سیاســت های شــعاری در بســیاری از حوزه ها از جمله »سیاســت 
همســایگی«، رونق بخشــیدن به »گردشــگری« با روش هایی که جامعه را عصبانی و مضطرب می سازد 
)اختصاص ســیم کارت های خاص به گردشــگران در حالی که شــهروندان ایرانی از این بابت دچار رنج و 
هزینه های علیحده ای هستند(، فاصله گرفتن از سیاست تک محصولی )اقتصاد بر پایه ی نفت(، اهمیت دادن 

به اقتصاد دانش بنیان و... روز به روز از رقبای منطقه ای خود فاصله می گیرد.

  عادی شدن روابط با عربستان، تلاش برای بهبود روابط با مصر؛ هزینه یا فایده؟!
اگر به آیند و روندهای اردوغان به کشورهای جنوبی خلیج فارس بنگریم یا به تغییر دیدگاه در روابط آنکارا 
با قاهره متمرکز شــویم خواهیم دید در عادی شــدن روابط تهران - ریاض که تبلیغات وسیعی روی آن 
صورت پذیرفت، عملًا هیچ فایده ای برای تهران به همراه نداشته است تا جایی که همچنان سفر حجاج برای 

برگزاری »عمره« نیز در هاله ای از ابهام قرار دارد.
در کنار عادی شــدن روابط با ریاض، تهران ســال ها است در تلاش است تا روابط خود با مصر را نیز بهبود 
ببخشــد که در این فقره نیز ناکام بوده است )به دلایلی که همه می دانند(، حاصل این همه تلاش )عادی 
شدن روابط با ریاض و تلاش برای بهبود روابط با قاهره( در نهایت به تنها چند تیتر در رسانه ها خلاصه شده 
بی آن که عملًا فایده ای برای تهران در ابعادِ سیاســی، اقتصادی و در همین راستا در گردشگری به دنبال 
داشته باشــد در حالی که ایران حداقل در حوزه ی گردشگری دارای پتانسیل های بالایی است و می تواند 
از این مسیر به درآمدهای قابل تاملی دست پیدا کند. این جا است که تفاوت و فاصله ی »واقع گرایی« با 

»آرمانگرایی« و سیاست های عملی با سیاست های شعاری مشخص می شود!

3
»واقع گرایی« نسخه   نجات بخش سیاست، اقتصاد و گردشگری

اردوغان؛باایراندستمیدهدباعربستانگرممیگیرد!

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

بــرای اولیــن بــار در  بیســت و چهارمیــن 
از   ایــران  هــای  رســانه  نمایشــگاه 
پیشکســوتان رســانه ای اســتان هــای 

کشــور تجلیــل بــه عمــل آمــد.
***

در بیســت و چهارمیــن نمایشــگاه رســانه 
ــتان  ــانه ای از اس ــوتان رس ــران، پیشکس ای ای
های کشور توســط مســئولان وزارت فرهنگ 

و ارشــاد اســلامی تجلیــل شــدند.
 یکــی از برنامــه هــای جنبــی ایــن نمایشــگاه ، 
ــتان  ــانه ای اس ــوتان رس ــل از پیشکس تجلی
هــای کشــور اســت که طــی یــک برنامــه ریزی 

دقیــق انجــام گرفــت.
ــه  ــورت گرفت ــای ص ــاس هماهنگی ه ــر اس  ب
عــلاوه بــر علاقمندانــی کــه از نمایشــگاه 
ــگاران  ــد، خبرن ــی کنن ــد م ــات بازدی مطبوع
اســتان های مختلــف نیــز ضمــن حضــور در 
ــانه ای  ــتاوردهای رس ــگاه از دس ــن نمایش ای
ــادل  ــی و تب ــه رایزن ــد و ب ــره می برن ــور به کش

نظــر می پردازنــد.
پیــش از ایــن نیــز طــی یــک رونــد مشــخص 
و شــفاف بــا همــکاری ادارات کل فرهنــگ 
خانه هــای  و  اســتان ها  اســلامی  ارشــاد  و 
اســتان،  آن  رســانه  بســیج  و  مطبوعــات 
پیشکســوت رســانه ای هر اســتان مشــخص 
شــده که در حاشــیه ایــن بازدیــد و در حضور 
همــکاران رســانه ای خــود مــورد تجلیــل قرار 

می گیرنــد.
بنابــر ایــن گــزارش در اولیــن روز نمایشــگاه 
 ، البــرز  قزویــن،  اســتان های  خبرنــگاران 

ــتان های  ــرقی و شهرس ــان ش ــم و آذربایج ق
در  .شهریار.بهارســتان)   (قــدس  تهــران 
محــل برگــزاری نمایشــگاه حضــور یافتنــد و 
از  پیشکســوتان اســتان  قزویــن،  آقــای دکتــر 
ســیدعبدالعظیم موســوی و پیــش کســوت 
اســتان البــرز آقــای محمدتقی حســنی گرده 

کوهــی  تجلیــل شــد.

نیــز  نمایشــگاه  برگــزاری  دوم  روز  در   
خبرنــگاران اســتان های اصفهان ، بوشــهر، 
بختیــاری،  و  محــال  چهــار  کردســتان، 
لرســتان، کرمــان جنوبی و شهرســتان های 
و  شــهرری  کریــم،  ربــاط  (مــلارد،  تهــران 
ــد  ــد کردن ــگاه بازدی ــهر) از نمایش اسلامش
و از  آقایــان  منصــور گلنــاری از اصفهــان ، 

ــلیمان الله  ــهر ، س ــمی از بوش ــب قاس حبی
از  جلالــی  علــی  کردســتان،  از  مــرادی 
ــرادی از  ــن م ــاری، حس ــار محال و بختی چه
لرســتان  و بختیــار مجــاز از کرمــان جنوبــی 
تجلیــل بــه عمــل آمــد. در ســومین روز 
ــای  ــتان ه ــگاران اس ــز خبرن ــگاه نی نمایش
خراســان جنوبی، کرمان، خراســان رضوی، 
فارس، مازنــدران، گیلان، مرکزی، ســمنان ، 
همــدان و برخــی از شهرســتان های  تهــران 
پاکذشــت)  ورامیــن،  قرچــک  (پیشــوا، 
غلامرضــا  آقایــان  از   و  یافتنــد  حضــور 
جعفــر پــور مقــدم از خراســان جنوبــی، 
علــی دریــا قلــی بیگــی از کرمــان ، ســید 
جلیل حســینی زهرایی از خراســان رضوی، 
ــلان،  ــیدین از گی ــری س ــین ضیاب سیدحس
ــی  ــزی، محمدتق ــی از مرک ــدالله رحمتعل ی
قــدس از ســمنان و علــی فاضــل پــور از 
همــدان تجلیــل بــه عمــل آمد.همچنیــن 
طبــق برنامه ریزی هــای انجام شــده  در روز 
چهــارم نمایشــگاه، از پیشکســوتان اســتان 
هــای دیگــر تجلیــل خواهــد شــد . بــر ایــن 
اســاس از آقایــان خلیل تنیــده از هرمزگان، 
حبیــب الله بهرامــی از خوزســتان، علــی 
خادمــی از خراســان شــمالی ، علــی محمــد 
قادریــان از یزد،علــی فرشــباف ســلیمی 
از آذربایجــان غربــی، کامــران ســعادت از 
کرمانشــاه، علــی اکبــر نــوروزی از گلســتان، 
ســیفعلی   و  زنجــان  از  ســنمار  محمــد 
ــل  ــه عم ــل ب ــل تجلی ــی زاده از اردبی موس

ــد.  ــد آم خواه

بیست و چهارم�ن نمایش�اه رسانه های ا�ران

 محلی برای دیده شدن روزنامه ن�اران و  پیشکسوتان رسانه ای استانهای کشور

جودت ایلماز معاون رئیس جمهور ترکیه گفت: »حجم مبادلات تجاری بین 
ترکیه و عربستان در سال ۲۰۲۳.۶. ۸ میلیارد دلار برآورد شده است و به 

دنبال این است که در کوتاه مدت این عدد را به ۱۰ میلیارد دلار برساند 

پس از آنکه تجارت ایران و ترکیه در سال ۲۰۱۲.۲۲ میلیارد دلاری شد دو 
کشــور تصمیم گرفتند تجارت را به ۳۰ میلیارد دلار افزایش دهند. با این 

حال روابط تجاری دو کشور در سال ۲۰۲۲.۶. ۴ میلیارد دلار شد 

به گزارش وبســایت مرکز آمار ترکیه )شــهریور۱۴۰۲(، میزان صادرات 
ترکیه به ایران در هفت ماهه ســال ۲۰۲۳ میلادی به یک میلیارد و۶۶۳ 
میلیون دلار رسیده اســت. بنا به اعلام مرکز آمار ترکیه، این کشور طی 
هفت ماهه سال ۲۰۲۳ میلادی یک میلیارد و ۳۶۲ میلیون دلار کالا از ایران 
وارد کرده که در مجموع کل مبادلات تجاری ایران با ترکیه طی مدت یاد 
شده به عدد سه میلیارد و ۲۵ میلیون دلار رسیده که به نظر می رسد با 
توجه به شرایط موجود در نهایت مبادلات تجاری دو کشور در سال ۲۰۲۳ 

میلادی کمتر از میزانی باشد که در سال ۲۰۲۲ بوده است!



نماینده آفریقای جنوبی در دومین روز جلسه دیوان بین المللی 
دادگستری درباره جنایات رژیم صهیونیستی این جنایات در 
غزه را فجیع تر از آپارتاید دانست و بر لزوم محاکمه عاملان این 
جنایات تاکید کرد. به گزارش ایسنا، نماینده کشور آفریقای 
جنوبی در دیوان بین المللی دادگستری اظهار کرد: خشونت و 
حملات رژیم صهیونیستی به غزه با قوانین بین المللی مغایرت 

دارد.
به نقل از سایت شبکه خبری الجزیره، او گفت: تجربه تلخ ما 
به ما این امکان را داده که امروز در تصویب قوانین بین المللی 
سهیم باشــیم. این مســئول آفریقای جنوبی حملات رژیم 
صهیونیســتی به نوار غزه را فجیع تر از رژیم آپارتاید دانست 
و گفت: آنچه اســرائیل انجام می دهد، شرایط فلسطینی ها را 

وخیم تر و بدتر می کند.
او با اشاره به اینکه فلسطینی ها در کرانه باختری و قدس پشت 
دیوار آپارتاید هســتند، تاکید کرد: باید به فلسطینی ها اجازه 
داده شود که از حقشان برای تعیین سرنوشت بهره مند شوند. 

نماینده آفریقای جنوبی در ادامه نیز با تاکید بر اینکه جانیان 
و عاملان جنایات رژیم صهیونیستی باید مسئول دانسته شده 
و محاکمه شوند، گفت: فلسطینی ها به شیوه ای غیرقانونی که 

بازداشت اداری خوانده می شود، بازداشت می شوند.
او همچنین گفت: ســاختار آپارتایدی رژیم اشغالگر اسرائیل 
زندگی فلســطینی ها را نابود و هژمونی اســرائیل را تقویت 
می کند. در ادامه این جلسه زیاد بن معاشی العطیه، نماینده 
عربستان تاکید کرد: اسرائیل قصدی برای رسیدن به یک روند 
مذاکره ندارد. نماینده عربستان در دادگاه لاهه گفت: مسئله 
ناامیدکننده اظهارات ســران اســرائیل درباره قصدشان برای 

پاکسازی نژادی و کوچاندن اجباری است.
العطیه اظهار کرد: بــر موضعمان تاکید می کنیم که اگر این 
دادگاه از رســیدگی به این مسئله امتناع ورزد، به معنای آن 
 است ساختاری که از کشورها حمایت می کند، اعتبار خود را 
 از دست خواهد داد. او در ادامه گفت: اسرائیل با وجود حکم های 
دادگاه و شــورای امنیت، بــه اجرای سیاســت های بدآوازه 

شهرک سازی خود ادامه می دهد.
نماینده عربستان تاکید کرد: پافشــاری اسرائیل بر قدس به 
عنوان   »پایتخت یکپارچه ای« برای آن، با حق فلســطینی ها 
برای تعیین سرنوشت و تشکیل کشور مستقلشان مغایرت دارد. 
العطیه همچنین گفت: عربستان تاکید دارد که نقض قوانین 
بین المللی به نقض شأن مردم و محرومیت آن ها از حقوقشان 

منجر می شود.
او در پایان نیز از دادگاه خواســت با صدور حکمی، اشغالگری 

اسرائیل در اراضی فلسطینی را غیرقانونی اعلام کند.
احمد لعرابــا، نماینده الجزایــر در برابــر دادگاه بین المللی 
دادگستری گفت که اقدامات اشغالگران علیرغم تصمیم های 
صادر شــده برای پایــان دادن به تجاوزات، ســرزمین های 
فلســطینی را نابود کرد. لعرابا در درخواست خود در دومین 
روز جلسات عمومی در مورد عواقب حقوقی اقدامات اسرائیل 
در اراضی فلسطینی تأکید کرد: »اسرائیل عمداً اشغالگری را 
گســترش می دهد و محیطی را ایجــاد می کند که تداوم آن 

در سرزمین های فلسطینی را تضمین کند، لذا در سایه ادامه 
اشغالگری در سرزمین های فلســطینی عامل اصلی تشدید 

اوضاع همین اشغالگری است.
وی با اشاره به اینکه اشغالگران سیاست تحمیل یک واقعیت 
انجام شده و الحاق سرزمین های فلسطینی را در سایه سکوت 
بین المللی انجام می دهند، تاکید کرد: اقدامات اشغالگران در 
کرانه باختری و نوار غزه نشان دهنده نقض آشکار قانون، حقوق 
بین الملل است و سیاست های آن عواقب حقوقی دارد که همه 
کشورها و ســازمان ملل را تحت تأثیر قرار می دهد. نماینده 
الجزایر هشدار داد »در صورت حمله زمینی اشغالگران اسرائیل 
به شهر رفح که مملو از آوارگان است، کشتار احتمالی وجود 

خواهد داشت«.
تیم حقوقی هلند در دومین جلســه استماع نظرات کشورها 
در مورد پیامدهای اشغال اراضی فلسطین توسط اسرائیل در 
برابر دیوان بین المللی دادگستری گفت: اسرائیل نمی تواند بر 
سرزمین های فلســطینی اعمال حاکمیت کرده و نمی تواند 

سرزمین های اشغالی را ضمیمه کند.
این تیم حقوقی افزود: قدرت اشــغالگر نمی تواند بخشــی از 
جمعیت را در سرزمینی که اشغال کرده است اخراج یا منتقل 
کند و اگر این اتفاق بیفتد جنایت جنگی اســت. حق تعیین 
سرنوشت برای مردم تحت اشغال اعمال می شود. دادگاه عالی 
بین المللی در حال برگزاری دومین روز از جلســات استماع 
به عنوان بخشــی از فرآیندی یک هفته ای است که طی آن 
نمایندگان ۵۲ کشور شکایات شفاهی خود درباره پیامدهای 
حقوقی اشــغال کرانه باختری و قدس شــرقی توسط رژیم 

اشغالگر صهیونیستی را ارائه می کنند.
این دادگاه به شــکایات شفاهی عربســتان، الجزایر، آفریقای 
جنوبی، کانادا، هلند، بنگلادش، شیلی، برزیل، بلژیک، بلیز و 
بولیوی اختصاص دارد. دوشنبه گروه حقوقی فلسطینی جلسات 
اســتماع را در لاهه آغاز کرد، در مقابل رژیم صهیونیستی با 
حضور در این جلســات مخالفت کرده و از دادگاه خواست در 

این »سیرک رسانه ای« شرکت نکند.

سرگئی لاوروف روز دوشنبه تاکید کرد که روسیه می خواهد به 
برقراری گفت وگوی مستقیم بین ۲ طرف درگیری فلسطین و 
رژیم صهیونیستی کمک کند. به گزارش ایسنا، سرگئی لاوروف، 
وزیر خارجه روسیه پس از گفت وگو با وزیر خارجه کوبا گفت: ما 

عملاً می خواهیم به اسرائیلی ها و فلسطینی ها برای دستیابی به 
توافق کمک کنیم. ما راهی جز گفت وگوی مستقیم بین آن ها 
نمی بینیم. براساس گزارش شبکه روسیا الیوم، وزیر امور خارجه 
روســیه افزود: گام اول فوری، البته آتش بس است، متاسفانه 

ایالات متحده همچنان از هرگونه طرحی در شــورای امنیت 
ســازمان ملل که خواستار آتش بس باشد، جلوگیری می کند. 
بعداز آن بالطبع، مشکلات انسانی را باید حل کرد چراکه فرصت 
کافی برای ارسال کمک های بشردوســتانه به نوار غزه وجود 

ندارد. وی افزود: زمانی که گام های فوری و سریع برای برقراری 
آتش بس و ارائه کمک های بشردوستانه به غزه برداشته می شود، 
»لازم است در اجرای عملی، به ویژه اجرا - و نه وعده های بعدی 
- قطعنامه های سازمان ملل در مورد آتش بس و تشکیل کشور 

فلسطینی« مشارکت کنیم. لاوروف خاطرنشان کرد که در طول 
جنگ نوار غزه، »بیشتر از کل دوره عملیات نظامی ویژه روسیه، 
حتی در کل دوره پس از سال ۲۰۱۴ و پس از کودتا در اوکراین، 

غیرنظامیان، کودکان و زنان کشته شده اند«.

آسمان رنگ چشمان توست 
»آندی« عزیز!

ادامه از صفحه اول:
... روشــن کردن شــمع های روی میز پیدا کند، بی ســیگار خانه اش را به 
مقصد آشــیانه ای دیگر در فراسوی ابرها ترک نماید. مرگ به مضحک ترین 
شــکل ممکن با رفیــق گرمابه و گلســتانِ ماتئوس، کلینزمــن، بوخوالد 

 و رودی فولــر شــوخی کــرده و او را پیش از بوســیدن نوه هایش با خود 
برده است.

موســیقی غریبی ســت مرگ، وقتی خود را از هواکش خانه به اتاق خواب 
می رســاند و نقطه ای درشــت در پایان جملات شــورانگیز یک گلادیاتور 

می گذارد.
بدرود »آندریاس برمه« عزیز. آنجا در همپالگی با خورشید، شراب آغوش را 
به فرشتگان مقرب تعارف کن. آنجا در انتهای فلق کمی به این بیندیش که 

آسمان تا ابدالآباد رنگ چشم های توست. خوب نگاه کن!

روزنامه اســپانیایی زبان ال پائیس، ضمن درخواست برای مقابله با قتل عام 
اســرائیل در غزه، تأکید کرد که حمله ویرانگر اسرائیل به رفح، نیازمند فشار 
فوری اتحادیه اروپا به این رژیم می باشد و باید در خصوص توافقنامه های تدوین 
شــده با اسرائیل بازنگری کرد. به گزارش ایسنا، ال پائیس در گزارشی نوشت: 
اگرچه به نظر نمی رســد هیچ چیز بتواند بنیامین نتانیاهو را متوقف کند، اما 
جامعه بین المللی نمی تواند به محکومیت های بی اثر صرفا لفظی در برابر حملات 
ارتش اسرائیل به غزه بسنده کند و بی شک که در صورت عملی شدن تهدید 
اسرائیل و حمله به رفح، غزه می تواند دور جدید از کشتار و فجایع را تجربه کند.

خصوصا که با توجه به مســدود شــدن مرز مصر با غــزه، برخلاف دور قبل 
بمباران های اسرائیل، این بار پناهندگان فلسطینی هیچ مفری از حملات این 
رژیم نخواهند داشــت. با این حال، برخی شواهد نشان می دهد که عملیات 
نظامی اســرائیل در رفح ممکن است پیامدهای بسیار متفاوتی نسبت به دور 
 قبل حملات برای این رژیم در پی داشته و واکنش های قابل توجهی به دنبال 
داشته باشد. مصر هشدار داده است که مهاجرت صدها هزار فلسطینی به این 
کشور تهدیدی برای صلح با اسرائیل خواهد بود. همینطور ایالات متحده که 
پیش از این تحریم هایی علیه شــهرک نشین های اسرائیلی اعمال کرده بود، 

تلاش های خود را برای دستیابی به آتش بس جدید ۲ برابر کرده است. همچنین 
نارضایتی از نتانیاهو در میان وزارت های امور خارجه کشورهای غربی نیز که 
تاکنون به شکل همه جانبه از وی حمایت کرده اند، شکل گرفته است. چندی 
پیش وزیر امور خارجه آلمان، در برابر همتای فلسطینی خود به اسرائیل یادآوری 

کرد که مبارزه این رژیم باید علیه تروریسم باشد و نه غیرنظامیان بی گناه.
در این زمینه ابتکار عمل اســپانیا و ایرلند که اخیرا انجام شد نیز قابل توجه 
است. در نامه ای که توســط رئیس دولت اسپانیا و نخست وزیر ایرلند، امضا 
شده هر ۲ کشور از رئیس کمیسیون اروپا، خواسته اند تا بازنگری در توافقنامه 
همکاری اتحادیه اروپا با اسرائیل به دلیل نقض احتمالی حقوق بین الملل را 
کلید بزند. بر اساس این توافقنامه که از سال ۲۰۰۰ اجرایی شده است، اتحادیه 
اروپا اســرائیل را به عنوان یکی از مهمترین شرکای خود در منطقه در نظر 
می گیرد. به نوشته این روزنامه اسپانیایی زبان، کمیسیون مربوطه باید نظریه ای 
تهیه کند که می تواند منجر به تعلیق یا توقف توافقنامه شود. احتمالا مسیر 
 یکپارچه شــدن اتحاد اروپا در مورد جنگ غزه سخت و طولانی خواهد بود،

اما پیشنهاد اسپانیا و ایرلند می تواند نقطه عطفی در مسیر روابط اتحادیه اروپا 
با اسرائیل قلمداد گردد.

جنبش حماس نسبت به حمله احتمالی به شهر رفح هشدار داد و گفت که پیروزی 
که نتانیاهو به دنبال تحقق آن است، سراب است. به گزارش ایسنا، جنبش حماس 
روز سه شنبه در بیانیه ای تاکید کرد: به رژیم صهیونیستی هشدار می دهیم که به 
دنبال ماجراجویی برای حمله به رفح و ارتکاب کشتار و نسل کشی در آن منطقه 
نباشد. اخیرا نگرانی های مصر و آمریکا و جامعه بین المللی نسبت به احتمال انجام 
عملیات نظامی رژیم اشغالگر در رفح افزایش یافته است. رژیم صهیونیستی درحال 
زمینه چینی برای یورش به »رفح« است و در همین راستا، »هرتزی هالوی« رئیس 
ستاد ارتش این رژیم عصر یکشنبه اعلام کرد که طرح حمله زمینی به رفح را تایید 
کرده است. رفح در حال حاضر میزبان بیش از نیمی از جمعیت غزه است که بر 
اثر جنگ آواره شده اند و همچنین مسیر اصلی کمک های بشردوستانه به حدود 
۲ میلیون و ۳۰۰ هزار نفر اســت که نیاز مبرمی به این کمک ها دارند. در ادامه 
این بیانیه آمده است: پیروزی که بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر رژیم صهیونیستی 
در جســتجوی آن است سراب است و این امر تنها در تخیلاتش وجود دارد. به 
نقل از الجزیره، در بخش دیگری از این بیانیه آمده است، نتانیاهو به همه دروغ 
می گوید و با طرح این ادعا که می تواند با زور اســرای صهیونیســت را آزاد کند 
تنها خانواده های اسرا را فریب می دهد و زمان در حال پایان یافتن است. جنبش 

حماس همچنین تاکید کرد در پاسخ به هرگونه محدودیت و ممنوعیت برای 
ورود مسلمانان به مسجدالاقصی در ماه رمضان، انفجاری پیش روی اشغالگران 
خواهد بود. پیش از این نیز جنبش جهاد اسلامی فلسطین اعلام کرد: »ما نسبت 
به طرح های خصمانه بنیامین نتانیاهو و وزرای کابینه او برای اعمال محدودیت 
بر ورود نمازگزاران به مسجدالاقصی طی ماه مبارک رمضان هشدار می دهیم.« 
جنبش جهاد اسلامی همچنین تصریح کرد که این محدودیت ها بیانگر آن است 
که دشمن، مسجدالاقصی را به عنوان بخشی از طرح های برنامه ریزی شده برای 
کوچاندن فلسطینیان و یهودی سازی این مسجد هدف قرار داده است. این جنبش 
همچنین اعلام کرد: هدف قرار دادن محل عروج پیامبر اکرم )ص( از سوی دشمن 
به منزله تجاوز علیه امت عربی و اسلامی است که مواضع ضعیف سازمان هایی که 
به دنبال عادی سازی روابط هستند را تشویق می کند. اخیرا شبکه ۱۳ عبری زبان 
گزارش کرده بود که بنیامین نتانیاهو تصمیم ایتامار بن گویر مبنی بر محدود کردن 
ورود فلسطینیان به داخل مسجدالاقصی در ماه رمضان را قبول کرد. قبل از آن 
شبکه ۱۲ رژیم صهیونیستی گزارش داد ایتامار بن گویر از کابینه این رژیم خواست 
تا مانع ورود فلسطینیان زیر ۷۰ سال ساکن کرانه باختری، شهر قدس و داخل 

سرزمین های اشغالی به مسجدالاقصی شود.

آفتاب یزد - رضا بردستانی: استاد تاریخ و روابط بین الملل 
دانشــگاه با اشاره به اظهارات داســیلوا که مقامات تل آویو را 
به شدت خشــمگین کرده است به آفتاب یزد گفت: »این که 
می بینید اسرائیلی ها از گفته های داسیلوا تا این اندازه خشمگین 
می شــوند اما به اظهاراتی شــبیه به گفته های رئیس جمهور 
برزیل از سوی اردوغان چندان واکنشی نشان نمی دهند به این 
دلیل است که جهان اظهارات اردوغان را به دلیل بازیگری های 

چندجانبه چندان جدی نمی گیرد.«
علی بیگدلــی با تأکید بر این موضوع که، برزیل در ســایه ی 
حمله به اســرائیل و غرب و نزدیک شــدن به چین و روسیه 
فواید اقتصادی را دنبال می کند، می گوید: »داسیلوا تقریبا مانند 
بن ســلمان در بازی نظام بین الملل به دنبال جستن راه هایی 
است تا مسیر رو به رشــد اقتصادی برزیل را هموارتر کند به 
همین دلیل است که می بینیم اظهاراتی را بر زبان می آورد که 

به صراحت جانبداری از شرق را حکایت می کند.«

< عبدالباری عطوان: کاش لولا داسیلوا یک رهبر عرب بود
سردبیر روزنامه رأی الیوم مواضع رئیس جمهور برزیل درباره غزه و 
محکومیت کشتارهای رژیم صهیونیستی در این منطقه را ستود. 
به گزارش ایسنا، عبدالباری عطوان، سردبیر روزنامه رأی الیوم 
درباره مواضع لولا داســیلوا، رئیس جمهور برزیل درخصوص 
جنگ غزه نوشت: »ما به عنوان عرب و مسلمان مواضع جسورانه 
کســانی که سکوت را شکســتند و در برابر جنایت های رژیم 
 صهیونیستی و آمریکا در غزه ایستادند، فراموش نخواهیم کرد.

در راس آن ها لولا داســیلوا، رئیس جمهور برزیل اســت که 
لحظه ای در متهم کردن رژیم صهیونیســتی به نسل کشی در 
غزه و مقایســه کردن قتل و پاکسازی نژادی مردم این منطقه 
با هولوکاســت تردید نکرد و حتی فراتــر از آن رفت و در یک 
کنفرانــس مطبوعاتی در مقابل تمــام دوربین های جهان در 
حاشیه حضورش در نشست سران آفریقا در آدیس آبابا گفت: 
آنچه در نوار غزه رخ داد مشابهی در تاریخ به جز قتل یهودیان 
در آلمان به دســت آدولف هیتلر ندارد. ما کمک های خود به 

آژانس امدادرسانی فلسطینی )آنروا( را افزایش خواهیم داد.
هیچ رهبر عربی جرأت نکرده که این اتهامات صریح و درست 
را علیه رژیم اشغالگر مطرح کند. تنها استثنا یمن و رهبران آن 
است که کشتی های آمریکایی و صهیونیست را در دریای سرخ 
و باب المندب مورد هدف قرار داده و با نوار غزه همبســتگی 
خــود را اعلام کرده اند. این آفریقــای جنوبی بود که با پرونده 
نسل کشی اشغالگران در غزه به دیوان بین المللی دادگستری 

در لاهه رفت.
این اتحادیه آفریقا بود که رژیم اشغالگر را از نشست های خود 
اخراج کرد و عضویت افتخاری این رژیم در این اتحادیه را لغو 
کرد. این کشورهای آمریکای لاتین مثل بولیوی، کلمبیا، شیلی 
و مکزیک بودند که سفرای رژیم صهیونیستی را اخراج کرده و 
سفارتخانه های این رژیم را بستند، اما برادران عرب جرأت اخراج 

یک سفیر یا بســتن یک سفارتخانه را نداشتند بلکه 
برخی از آن ها در ایجاد کریدور زمینی از امارات تا حیفا 
که از عربستان و اردن عبور می کند، برای فراهم کردن 
مواد غذایی تازه برای قاتلان صهیونیست بعد از تحریم 
دریایی کشــتی های رژیم صهیونیستی و کشتی های 
حامی آن در دریای سرخ توسط ارتش یمن شتافتند 
و این در حالی است که کودکان نوار غزه از گرسنگی 

می میرند و یک تکه نان یا یک قوطی شیر ندارند.
اظهارات سامح شــکری، وزیر خارجه مصر در جواب 
ســؤال تزیپــی لیونی، وزیــر خارجه پیشــین رژیم 
صهیونیســتی درباره جنگ غزه در کنفرانس امنیتی 
مونیــخ که در آن از جنبش حمــاس انتقاد کرد و بر 
مجــازات حامیان آن تاکید کــرد تأییدی بر اتهامات 
آمریکا و رژیم صهیونیستی علیه مقامات مصری درباره 
بســتن گذرگاه رفح به روی بیــش از ۲۰۰۰ کامیون 

حامل کمک های بشردوستانه است.
ســامح شــکری هیچ گونه انتقادی از رژیم اشغالگر و 
جنگ نسل کشی این رژیم در نوار غزه نکرد و از حضور 
خود در این اجلاس جهانی مشهور استفاده کرده و به 
حماس و حامیان آن حمله کرد که برای بازپس گیری 
حقوق مشــروع اعراب و حمایت از مقدسات اسلامی 
می جنگند و پیروزی های بی سابقه ای را علیه این رژیم 
به دســت می آورند و برای بیش از ۱۳۶ روز پایداری 
کرده اند و این چیزی است که در تمام جنگ های عربی 

و اسلامی از چند قرن پیش رخ نداده است.
ما روی ســامح شکری حساب باز نمی کنیم بلکه روی پرتقال 
فروش فقیر و جسور مصری حساب باز می کنیم که بار گاری 

خــود را در کامیون های حامل کمک برای نوار غزه خالی کرد. 
وی نماینده ملت بزرگ مصر است که بار دیگر در دادن صدها 

هزار شهید در دفاع و همبستگی با مردم غزه تردید 
نخواهند کرد. من با رئیس جمهور برزیل دو بار دیدار 
کردم. یک بار در یک نمایشگاه کتاب در شمال شرق 
برزیل که فقیرترین منطقه در این کشور است و او را 
در اوج تواضع دیدم. دیدار اول در دوحه در حاشــیه 
نشستی بود که وی درباره فلسطین و فاجعه آن به 
گونه ای صحبت می کرد که گویی فلسطین کشورش 
است. این مسئله از ســوی شخصی که پدر و مادر 
بی ســواد دارد و بــه کار خود به عنوان فروشــنده 
دوره گــرد در کودکی که در منزلــی زندگی کرده 
که تلویزیون، تلفن یا یخچال نداشــته است، افتخار 
می کند و ســه بار به رغم توطئه هــای آمریکا برای 
سرنگونی وی توانســته به پست ریاست جمهوری 

دست یابد، غافلگیرکننده نبود.
مــن از وی و تمــام افراد بزرگوار در آفریقا، آســیا، 
آمریکای لاتین، اروپا، ایرلند، اســکاتلند و سرتاسر 
جهان که در برابر این جنایت ایســتادند و زورگویی 
آمریکا و باج خواهی صهیونیســت ها در آن ها تردید 
ایجاد نکرد قدردانی می کنم، اما همدســتان عرب با 
رژیم اشغالگر و کشتارهای آن، روزهای مجازاتشان 

نزدیک است.«

< داسیلوا را با اردوغان مقایسه نکنید
علی بیگدلی در ادامه با پرداختن به مواضع سیاسی 
اردوغان، تفکرات اخوانی او، تلاش برای نزدیک شدن 
به جهان عرب، اندیشه های »نوعثمانی گری« و مشکلاتی که 
در حوزه ی اقتصادی دامان ترکیه را گرفته است می گوید: »اگر 

خوب به تلاش های اردوغان نــگاه کنیم خواهیم دید اگرچه 
ترکیه و اردوغان بازیگران مهمی هستند اما چندان قابل اعتماد 

و اتکاء نیز نیستند.«
وی ادامه می دهد: سفرهای مداوم اردوغان به کشورهای جنوبی 
خلیج فارس به آن اندازه که اردوغان انتظار داشــت یا مطابق 
وعده هایی که به آنکارا داده شد پیش نرفت اما موضوع برزیل و 

داسیلوا کاملاً متفاوت است.

< برزیل جای خالی کوبا را پر کرده است
علی بیگدلی با اشــاره بــه ضعف های سیاســی، اقتصادی و 
ایدئولوژی کوبا خاطرنشان می کند: در حالی که کوبا دیگر در 
»امپریالیسم ستیزی« جاذبه و تأثیری ندارد، داسیلوا و برزیل 
می کوشــند تا این جای خالی را پرکننــد و با توجه به توان و 

جایگاه اقتصادی که در جهان دارند طبیعتاً باید موفق بشوند.
وی ادامه می دهد: البته نگاه برزیل اگرچه به شــرق )روسیه و 
چین( معطوف شده اســت اما روش او در سیاست بین الملل، 
بازیگــری و ارتباط داشــتن با تمامی قدرت هــای جهانی و 

منطقه ای است.
این استاد دانشگاه تأکید می کند: گاهی موضعگیری های سیاسی 
باعث ضرر و زیان های اقتصادی می شود اما هنر داسیلوا در این 
نکته خلاصه می شــود که رئیس جمهور برزیل توانسته با این 
روحیه ی امپریالیسم ستیزی جاذبه های اقتصادی نیز ایجاد کند 
و حداقل کشوری مثل چین را مجاب کند تا سرمایه گذاری های 

کلانی در این کشور انجام دهد.
بیگدلی با اشــاره به ارتباط گیری مقامات برزیل و حماس نیز 
گفت: در وضعیت فعلی بســیاری از کشورها در برنامه ی خود 
نزدیک شدن به حماس را در دستور کار قرار داده اند که اهداف 

خاص خود را دنبال کنند.
وی با اشاره به دعوت مسکو از سران حماس می گوید: در حالی 
که پوتین روابط صمیمانه ای با نتانیاهو دارد اما شاهد هستیم 
که به زودی نشستی در مسکو با حضور مقامات حماس برگزار 
خواهد شد که نشان می دهد مسکو در نظر دارد تا به نوعی دل 

اعراب را به دست آورد.
بیگدلی با اشاره ی مجدد به موضعگیری های داسیلوا یادآوری 
می کند: البته برزیل نیز از این مسیر یعنی حمله به تل آویو و 
حمایت از حماس، جذب سرمایه گذاری های گسترده ی اعراب، 
شرکت در پروژه های کشورهایی نظیر عربستان و امارات و به 

طور کلی نزدیک تر شدن به جهان عرب را دنبال می کند.
این استاد دانشــگاه در پایان گریزی هم به بحران غزه می زند 
و می گویــد: یکی از دلایلی که آمریــکا دائماً بر بحران غزه به 
اصطلاح بنزین می پاشد شاید تذکر به عربستان باشد که رفتن 
به دامان چین و روسیه چندان به مذاق کاخ سفید خوش نیامده 
و آمریکا قادر اســت با بحرانی کــردن خاورمیانه، برنامه های 
توسعه ای عربستان را یا متوقف کند یا آن را به تاخیر اندازد که 

البته تا حدودی نیز این اهداف به دست آمده است.

»مودی« در هند و »داسیلوا« در برزیل تقریباً با یک مدل 
در جهان سیاســت و اقتصاد در حرکت هستند اما باید 

بپذیریم »مودی« موفق تر بوده است

بیگدلی، استاد تاریخ و روابط بین الملل دانشگاه: برزیل در 
یک چند ضلعی سیاست به دنبال جذب سرمایه گذار است 
و یکی از دلایل نزدیک شــدن به چین و روسیه به دست 

گرفتن رهبری دنیای چپ در آمریکای لاتین است

موضعگیری های اخیر رئیس جمهور برزیل موضوع گفتگوی علی بیگدلی، استاد تاریخ و روابط بین الملل دانشگاه با آفتاب یزد

داسیلوا به دنبال رهبری دنیای چپ
بیگدلی: داسیلوا را با اردوغان مقایسه نکنید
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شیخ الازهر مصر و سفیر برزیل در قاهره در جریان دیدار با یکدیگر به بررسی تحولات فلسطین و راه های تقویت همکاری مشترک پرداختند. به گزارش ایسنا، احمد الطیب، 
شیخ الازهر مصر با پائولینو نتو، سفیر برزیل در قاهره دیدار کرد و دو طرف در جریان این دیدار به بررسی راه های تقویت همکاری مشترک پرداختند. براساس گزارش روزنامه 
فرامنطقه ای رأی الیوم، احمد الطیب تصریح کرد موضع برزیل، در قبال فلسطینیان بی گناه غزه موضعی عادلانه و انسان دوستانه است و این موضع با موضع عربی و مواضع جهان 
آزاد همسو و هماهنگ است. وی در ادامه افزود: پیام و ماموریت الازهر گسترش صلح در سراسر جهان است بنابراین همه فرستادگان و فارغ التحصیلان الازهر فرستاده صلح در 

کشورهایی هستند که در آن زندگی می کنند.

< برزیل گفته های داسیلوا درباره رژیم صهیونیستی را پس نمی گیرد
برزیل قصد ندارد گفته های لولا داسیلوا را درباره مقایسه جنگ غزه با رفتار هیتلر با یهودیان، که به مناقشه ای بین دو طرف انجامیده، پس بگیرد. به گزارش ایسنا، پس از آنکه 
مقام های رژیم صهیونیستی سفیر برزیل را بابت گفته های لوئیس ایناسیو لولا داسیلوا، رئیس جمهوری برزیل احضار کردند، وزارت خارجه برزیل نیز سفیر اسرائیل را احضار و 
سفیر خودش را از اراضی اشغالی فراخواند. به نقل از خبرگزاری رویترز، رئیس جمهوری برزیل گفته بود: آنچه اکنون در نوار غزه رخ می دهد در دیگر لحظه های تاریخی بجز رفتار 
 هیتلر با یهودیان در خلال جنگ دوم جهانی، شباهتی ندارد. وزیر خارجه رژیم صهیونیستی اعلام کرد که داسیلوا تا زمانیکه گفته هایش را پس نگیرد، جایی در اراضی اشغالی 
نخواهد داشت. وزیر خارجه رژیم صهیونیستی به سفیر برزیل گفت: ما نه این گفته ها را فراموش می کنیم و نه می بخشیم. این یک حمله ضد یهودی جدی است. به داسیلوا بگویید 
که او تا زمانی که گفته هایش را پس نگیرد، در اسرائیل »عنصر نامطلوب« است. وزارت خارجه برزیل نیز اعلام کرد که سفیر اسرائیل را به ریودوژانیرو احضار کرده؛ جایی که »مائورو 
ویه را« وزیر خارجه برزیل در آن قرار است در نشست گروه 20 حاضر شود. منابع مطلع گزارش کردند، دستورات داسیلوا این است که هیچ اقدامی در پس گرفتن این گفته ها 

صورت نگیرد و از مجاری دیپلماتیک پاسخ داده شود.

شیخ الازهر: موضع برزیل در قبال فلسطین عادلانه و انسانی است |

انتقاد نمایندگان عربستان و آفریقای جنوبی در دادگاه لاهه از رویکرد نژادپرستانه اشغالگران

لاوروف: می خواهیم به برقراری گفت وگوی مستقیم بین اسرائیلی ها و فلسطینی ها کمک کنیم

حماس: در مورد حمله به رفح هشدار می دهیم ال پائیس: اتحادیه اروپا در توافقنامه های خود با اسرائیل بازنگری کند
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aftabeyazd.ir :نشانی سایت

کاظم نظری مدیرکل هنرهای نمایشی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: 
اداره کل هنرهای نمایشی با همه سختی ها، پستی ها و بلندی ها توانسته از پس 
برنامه ها و بودجه بربیاید اما واقعیت این است که با حضور ۵۰ هزار هنرمند تئاتر 
در سراسر کشور باید برای حوزه هنرهای نمایشی برنامه ریزی صورت گیرد و 
دولت بودجه ای را برای این امر اختصاص دهد. نظری تصریح کرد: اینکه تمام 
فعالیت های تئاتری بر عهده وزارت ارشاد باشد کار بسیار سخت و پیچیده ای 
است و باید دستگاه های مختلف حضور مؤثری داشته باشند. ما در لحظات 
پایانی سال به دنبال تصویب سند تحول تئاتر در شورای عالی هنر هستیم. 
مدیرکل هنرهای نمایشی معتقد است دولت باید در ردیف بودجه های دولتی 
خود حمایت از فرایند تولید و زیرساخت های تئاتر را داشته باشد. به گزارش 
مهر،  وی متذکر شد: وزارت ارشاد با معاونت عمرانی خود به تنهایی نمی تواند 
زیرساخت های ۳۲ استان را ساخته، نگهداری و حمایت کند. متاسفانه بعضی 
از استان ها و شهرهای کشور سالن تئاتر ندارند و گروه های نمایشی در مدارس، 
فضاهای باز یا در سالن های غیر استاندارد اجرا می کنند و مردم آن شهرها نیز 
از تئاتر حمایت می کنند. نظری با بیان اینکه وزارت ارشاد به تنهایی نمی تواند 
پاســخگوی نیازهای تئاتر ایران باشد و دولتمردان و نمایندگان مجلس باید 
به تئاتر اهمیت دهند، افزود: اگر می خواهیم ســینما و حوزه نمایشی رسانه 
ملی رشد کند باید حوزه تئاتر به عنوان حوزه ریشه و مادر، حمایت شود. اگر 
این اتفاق بیافتد سال ۱۴۰۳ را سال پرفروغی برای هنرهای نمایشی کشور 
پیش بینی می کنیم. وی درباره وضعیت حمایت مجلس از تئاتر، یادآور شد: 
سال گذشته خیلی تلاش کردیم و دوستان نماینده مجلس به ما قول دادند 
که ۶۰ میلیارد تومان برای تولید تئاتر اختصاص دهند و ما خیلی به این امر 
خوش بین بودیم اما هیچ خبری نشــد. می خواستیم این ۶۰ میلیارد را برای 

تولید آثار فاخر ایرانی صرف کنیم که متاسفانه انجام نشد.

ادامه آغاز رزم 
گنــج       خداونــد  و  تــاج  خداونــد 
نبنــدد دل انــدر ســرای ســپنج 

چنیــن داد پاســخ برســتم ســپاه      
کــه فرمان تــو برتــر از چــرخ ماه 

چنــان رزم ســازیم بــا تیــغ تیــز      
کــه مانــد ز مــا نــام تا رســتخیز

ز دو رویــه تنــگ انــدر آمد ســپاه      
یکــی ابــر گفتــی بــر آمد ســیاه 

کــه بــاران او بــود شمشــیر و تیر      
جهــان شــد بکــردار دریــای قیر

عقــاب       پــرّ  و  پــولاد  پیــکان  ز 
ســیه گشــت رخشــان رخ آفتاب 

انــدرون       بگــرد  نیــزه  ســنانهای 
بخــون  گفتــی  بیالــود  ســتاره 

گاوچهــر       گــرزه  چرنگیــدن 
تو گفتی همی ســنگ بارد ســپهر

بخــون و بمغز اندرون خــار و خاك      
شده غرق و برگســتوان چاك چاك 

همه دشت یك سر پر از جوی خون      
بهر جــای چنــدی فگنــده نگون 

چــو پیــلان فگنده بهــم میل میل      
برخ چــون زریر و بلــب همچو نیل 

چنیــن گفــت گــودرز با پیر ســر      
کــه تا مــن ببســتم بمــردی کمر

ندیــدم که رزمــی بود زین نشــان      
نــه هرگــز شــنیدم ز گردنکشــان 

که از کشــته گیتی برین ســان بود      
یکــی خــوار و دیگر تن آســان بود 

شاهنامه خوانی

»بی جان« آماده شد
فیلم کوتاه »بی جان« به نویسندگی و کارگردانی 
شاهین جلالی با اتمام مراحل فنی، برای شرکت 
در جشنواره های ملی و بین المللی آماده نمایش 
شــد. مجید پتکــی و اتابك نادری بــه عنوان 
بازیگران اصلی در ایــن فیلم کوتاه ایفای نقش 
دارند. فیلمبرداری این فیلم کوتاه با ژانر ملودرام، 
طی پنج روز در شهر اردبیل و آستارا انجام شده 

است./صبا

پایان ضبط »مُـمَا« 
فیلمبــرداری فیلــم »مُـــمَا« بــه کارگردانی 
امیرحســین قدیری به پایان رسید. در خلاصه 
داســتان این فیلم آمده است: »تو منو به خاکم 
برگردوندی مُـــمَا؛ اما من هنوزم همون جنین 

کوچکی ام که تو دلت پنهان کردی...«/ایلنا 

»هوژین« در »زرنا« 
نمایشگاه نقاشــی های ســحر غیاثوند با عنوان 
»هوژین«، روز جمعه ۴ اســفندماه در گالری زرنا 
افتتاح می شود. آثاری که در این نمایشگاه حضور 
دارند، در ۲ بخش به نمایش درمی آیند. در بخش 
»هوژیــن« ۱۳ تابلو و در بخش مجزای دیگر، ۲۰ 
تابلو نقاشی روی دیوار گالری می روند که همه آثار 
با تکنیك آبرنگ اجرا شده اند. این نمایشگاه انفرادی 

تا ۹ اسفند ماه در گالری زرنا برگزار می شود./مهر

»بازگشت...« در تئاترشهر
 نمایش خیابانی »بازگشت به خان نخست« به تهیه کنندگی 
و کارگردانی داریوش نصیری از ۳ الی ۶ اسفند ماه 

در محوطه تئاتر شهر اجرا می شود./برنا 

»سونای« در برج آزادی 
گروه حرکات آیینی بانوان »آیلان« عاشقانه ای را 
روز یکشنبه ۶ اسفندماه در برج آزادی برای بانوان 
به روی صحنه می برد. نمایش »ســونای« شامل 
۱۶ صحنه از حرکات آیینی آذربایجانی اســت و 
در بخش هایی از اجرا با تکنوازی قارمان و قوپوز به 
صورت زنده همراه می شود، بخشی از اجرا هم به 

شیوه آشیقی روایت خواهد شد./میزان 

»شرجی« در »گویه« 
»شرجی« عنوان نمایشــگاه انفرادی نقاشی های 
سیروس مقدم است که چهارم اسفندماه ساعت 
۱۶ در گالری گویه افتتاح می شود. سیروس مقدم 
هنرمند باسابقه و کارگردان سینما و تلویزیون که 
در رشته نقاشی دانشکده هنرهای زیبای دانشگاه 
تهران تحصیل کرده است، پس از ۴۵ سال دوری 
از هنر نقاشی، حالا تصمیم گرفته تا نمایشگاهی از 
آثار قدیمی و جدیدش را که حدوداً متشکل از ۵۰ 
تابلوی نقاشی و طراحی است، روی دیوار ببرد./صبا

 سیدجواد هاشمی بازیگر شناخته شده سینما و تلویزیون که اخیراً پس از 
افشــای کلاهبرداری کــوروش کمپانی بابــت تبلیغ بــرای این کمپانی 
عذرخواهی کرده بود، درباره بازگشــت مبالغ تبلیغی که خودش و تعدادی 
از هنرمندان دریافت کرده، گفت: با اینکه اعتقاد دارم هیچ تقصیری گردن 
هنرمندان نیســت و واقعاً همه استعلام های لازم انجام شده است، همواره 
این ملاحظات را داریم، چون خودمان را جزئی از مردم می دانیم، بنابراین، 
این روال را برای هر نوع تبلیغ از هر برند و محصولی  در دستور کار داریم. 
هاشمی خاطرنشان کرد: بنده و تعدادی از هنرمندان دیگر به احترام مردم 
تصمیم گرفتیم پول ناشی از تبلیغات »کوروش کمپانی« را برگردانیم و پول 
به حساب مراجع ذیربط واریز شــد. قطعاً برای استیفای حق مردم تلاش 

خواهیم کرد. ســخنگوی قوه قضاییه درباره پرونده کوروش کمپانی گفته 
بود: متأسفانه تعدادی از چهره های مطرح هنری و ورزشی کشور برای این 
شرکت در فضای مجازی مبادرت به تبلیغاتی ناصحیح کرده اند که در جلب 
اعتماد شــهروندان موثر بوده است که بر اساس قانون باید مبالغی که برای 
تبلیغات این شــرکت دریافت کردند را به صنــدوق دولت برگردانند و این 
روند ادامه دارد. به گزارش تســنیم، البته در میانِ این حواشی در وهله اول 
بسیاری از هنرمندان و چهره ها به واسطه اتفاقی که پیش آمده عذرخواهی 
کردند و در کنار اعلامِ سیدجواد هاشمی،  الهام حمیدی دیگر بازیگر شناخته 
شده سینما و تلویزیون هم در قالب ویدئویی اعلام کرد که همه پول تبلیغ 

کوروش کمپانی را به حساب اعلامی مراجع قضایی برگشت داده است.

اسدالله یکتا بازیگر پیشکسوت سینما و تلویزیون 
بــه دنبال دعــوت و دلجویی وزیــر فرهنگ در 
حســاب کاربری خود در فضای مجازی نوشت: 
»با تماســی از وزارت فرهنگ و ارشاد شرایطی 
مهیا شد که سفره مچاله شده چهل و چند ساله 
دلم مجال باز شــدن بگیرد. حیــن ورود به اتاق 
جناب وزیر، با دستان لرزان و چشمانی نه چندان 
بینا تمام تصاویر بیش از نیم قرن کار ســخت و 
فعالیتم در سینما از ذهنم می گذشت و در عین 
مشــقت غیر قابل وصفی که با تمام ابعاد زندگی 
هم آمیخته شــده بود خوب می دانستم که اهل 

خواسته های پرهزینه نیســتم. فقط از تمام گذشته 
خود شرمســار بودم که بعد از نیم قرن تلاش کفاف 
حداقلی هــای یك بار زنده بودن من را هم تا به حال 
نداده و با اجبار ســختی ها و تقلاهای بی وقفه من در 
این نقطه ایستاده ام. برای جناب وزیر هم باور کردنی 
نبود، مشکلات معیشتی ام. دستم را به گرمی گرفت و 
گفت ما شما را دوست داریم، قول داد و امیدی دوباره 
بعد از حدود نیم قرن به قلبم بخشــید به لطف خدا 
و دعاهای شــما روزهای آرامش در راه است...آرزویی 
که اگر محقق نشود همراه من باقی می ماند حتی در 

دنیای دیگر.«/ایرنا  

تازه های اکران آنلاین 
فیلــم ســینمایی »ضــد« بــه کارگردانی 
امیرعبــاس ربیعــی که محصول ســازمان 
ســینمایی سوره اســت، از روز گذشته یکم 
اســفندماه در پلتفرم فیلم نت اکران آنلاین 
شد. در خلاصه داســتان این تریلر سیاسی 
آمده اســت: هر کسی می تواند »ضدِ« باشد. 
این »ضدِ« می تواند حــذف یك نفر یا یك 
ملت باشد.... در عین حال اکران آنلاین فیلم 
ســینمایی »مقیمان ناکجا« بــه کارگردانی 
شهاب حسینی از صبح امروز دوم اسفندماه 
آغاز می شــود. داســتان »مقیمــان ناکجا« 
درباره جوانی اســت که به نــاگاه وارد یك 
مهمانسرا می شــود؛ مهمانسرایی غریب که 
معلوم نیست کجاســت! اما هرچه بیشتر بر 
مختصات مهمانســرا تأمل می کند، بیشــتر 
آشکار می شود که جوان در جایی بین مرگ 

و زندگی قرار گرفته است./ایسنا 

 کوتاه از هنر 

 رویدادهای هنری 

 پیش گفتار�
برای نوشــتن این گزارش به معنا و مفهوم چند مولفه نیازمند بودم که با استفاده از 
ترجمه گوگل به ذکر آنها در این مقال می پردازم. اولین مولفه، واژه »مطبوعات« است، 
این لغت در فارسی به گاه نامه ها )روزنامه ها و نشریه های کتابی( و ویژه نامه ها گفته 
می شود. سومین مولفه واژه »رسانه« است که واژه نسبتا جدیدی محسوب می شود.این 
واژه معادلی برای “Medium” )رسانه( و “Media” )رسانه ها( است، همانطور که 
 خود واژه ی »رسانه« نشان می دهد، ماموریت رسانه، رساندن است؛ رساندن حرف ها، 
پیام ها و دیدگاه های یك فرد یا یك مجموعه به افراد، گروه ها و مجموعه های دیگر. 
آخرین واژه نیز واژه ی »مطبوع« است، همانطور که می بینید در تیتر این نوشتار از 
این واژه اســتفاده کردیم، دیکشنری آنلاین آبادیس واژه مطبوع را مترادف با واژگان 

خوشایند، مرغوب، مطلوب، دلچسب، زیبا و... بیان کرده است.

 ورود به بحث اصلی�
زمان گذشت و یکبار دیگر به فصل نمایشگاه مطبوعات )اوه ببخشید، باید می گفتم 
نمایشــگاه رسانه( رســیدیم، این عنوانی است که دولت ســیزدهم از آن به جای 

نمایشگاه مطبوعات که در قدیم برگزار می شد، استفاده کرده است. البته این اولین باری نیست که مسئولان 
وزارت ارشاد در بخش های مختلف اقدام به تغییر نام برخی رویدادها کرده است، چه آنکه پیشتر دیده ایم 
که سازمان سینمایی بخش بین الملل یا همان »جهانی« را به رویداد جشنواره فیلم فجراضافه کرد یا اینکه 
در تقویم به عنوان »شــب یلدا« یك عبارت چند کلمه ای را افزود تا مردم بدانند در »شب یلدا« می توان 
همسایه ها را هم تکریم کرد و چه و چه و چه... یکی دیگر از کارهای وزارت ارشاد این بود که عنوان »معاونت 
مطبوعاتی و اطلاع رسانی« تحت امر خود را به عنوان »معاونت امور رسانه ای و تبلیغاتی« تغییر داد و این 
معاونت با نام جدید در وزارت ارشاد به فعالیت خودش ادامه داد. بی شك وقتی نام یك موسسه یا بخشی از 
یك وزارتخانه تغییر می کند، چارت سازمانی اش نیز دچار تغییر و تحول می شود و بخش هایی از فعالیت های 
گذشــته حذف و بخش های جدیدی به آن اضافه می شود. حال پرسشی که در اینجا مطرح می شود این 
است که این تغییرنام ها اساسا به چه دلیلی و با چه هدفی صورت می گیرد، پیشتر گزارشی درباره تغییر نام 
معاونت مطبوعاتی وزارت منتشر کردیم و در این نوشتار نیز بنا داریم به تحلیل تغییر نام نمایشگاه رسانه 
بپردازیم. اولین نکته ای که مثل یك لامپ روشــن توی چشم می زند این است وزارت ارشاد انگار )بفهمی 
نفهمی( پرونده ی آن نمایشــگاه مطبوعاتی که در سالهای گذشته برگزار می شد را بسته )یا حداقل نیمه 
بســته( است، این مســئله را واژه ی »اولین« که در ابتدای عنوان نمایشگاه رسانه های ایران آمده، نشان 
می دهد، گفتیم »بسته« چون هنوز هم دارند از تاریخچه نمایشگاه مطبوعات که گویا بیست و چهارمین 
دوره آن است استفاده می کنند و عنوان کردیم »نیمه بسته« چون این نمایشگاه، اولین نمایشگاهی است 

که با نام جدید در حوزه رسانه برگزار می شود، بسیار خب حال بپردازیم به اصل ماجرا. 
جهان جهان تکنولوژی شده است، جهانی که با سرعت نور حرکت می کند و هیچ اتفاقی نمی تواند خلل یا 
وقفه ای در حرکت آن ایجاد کند، به واژه هایی که در پیشــگفتار این متن آوردیم دقت کنید، اولین چیزی 
که این واژگان در ذهن متبادر می کنند این اســت که روزنامه ها در حال مرگ تدریجی هستند، روزنامه ها 
همان اوراق کاغذی هستند که هر روز صبح روی پیشخوان روزنامه فروشی ها منتظر مردم هستند تا بیایند 
و محتویاتشان را بخوانند، وقتی جهان به سرعت حرکت می کند یعنی هر خبری در هر کجای این جهان 
به ســرعت برق و باد به نقاط دیگر کره زمین مخابره می شــوند و این یعنی دیگر مفهومی ندارد که مردم 
منتظر باشند تا فردا صبح اخباری را که روز گذشته در جای جای کره زمین اتفاق افتاده را متوجه شوند، 
تکنولوژی آنقدر پیشرفت کرده است که خبرها در کسری از ثانیه دنیا را برمی دارند و همه متوجه می شوند 
که مثلا در کشور ژاپن سونامی آمده یا فیلم جدید »کریستوفر نولان« روی پرده سینما اکران شده است، 
این مسائل نشان می دهند که »مطبوعات« که از آنها با عنوان گاه نامه ها )روزنامه ها و نشریه های کتابی و 
ویژه نامه ها( یاد کردیم، آرام آرام دارند نقش خبررسانی خودشان را از دست می دهند، یعنی روزنامه دیگر 
نمی تواند »خبر« رســانی کند، چرا که این کار را پیشــتر )یك روز قبل( فضای مجازی انجام داده است، با 
این تفسیر آیا باید بگوییم عمر روزنامه ها به پایان رسیده؟ ظاهرا این چنین است، اما با کمی تغییر و تحول 
می توان همچنان به زنده ماندن روزنامه ها امیدوار بود، می پرسید چگونه؟ پاسخ شاید در همین تغییر نامی 

که در عنوان نمایشــگاه بیست و چهارم مطبوعات مستتر است، وجود داشته باشد. 
دقت کنید وزارت ارشــاد دیگر از واژه مطبوعات استفاده نمی کند، نه در »معاونت 
امور رسانه ای و تبلیغاتی« و نه در »نمایشگاه رسانه های ایران«، با این حال ارشاد به 
حذف روزنامه ها هم رضایت ندارد، شاید این تغییر نام ها توسط وزارت ارشاد بیانگر 
این موضوع باشند که روزنامه ها می توانند به حیات خودشان ادامه دهند به شرطی 
که ماهیت و شرح وظایف خودشان را تا حدی تغییر دهند، چگونه؟ به این شکل که 
کار خودشان از سیستم خبر رسانی به سیستم تجزیه و تحلیل و نقد منتقل کنند، 
پیشتر گفتیم که خبررسانی توسط فضای مجازی صورت گرفته و مردم هم تا صبح 
فردا منتظر خواندن اخبار نمی مانند، اما می توانند صبح فردا تجزیه و تحلیل و نقد و 
بررسی اتفاقاتی که در روز گذشته رخ داده را مطالعه کنند، یعنی مردم حالا دیگر، 
بابت خواندن خبرهای روز گذشــته حاضر نیستند دست در جیبشان کنند و پول 
هزینه کنند و روزنامه بخرند تا بدانند که روز گذشته چه اتفاقی افتاده است، اما آنها 
حاضرند دســت در جیبشان کنند و پول هزینه کنند و روزنامه بخرند تا بدانند چه 
تحلیل هایی درباره اتفاقاتی که در روز گذشــته رخ داده، نوشته شده است، خواندن 
این تحلیل ها آنها را در دایره وســیع تری از اطلاعات قرار خواهد داد که این موضوع 
برایشان خوشایند، مرغوب، مطلوب، دلچسب و زیبا و... خواهد بود. تغییر نام نمایشگاه مطبوعات به نمایشگاه 
رسانه های ایران هم مهر تاییدی است بر زنده ماندن روزنامه ها و هم مهر تاییدی است بر فعالیت رسانه هایی 
 که در فضای مجازی و خبرگزاری ها فعالیت می کنند، مهمترین نکته ای که در عنوان »معاونت امور رسانه ای«

 وزارت ارشاد وجود دارد واژه »تبلیغات« است، این کلمه فقط یك واژه معمولی نیست که بشود به سادگی 
از کنارش عبور کرد، حتی یك درس دو واحدی یا نهایتا سه واحدی با عنوان »اصول بازاریابی« در دانشگاه 
هم نیست که باز هم بشود ساده از کنارش رد شد، در دنیای امروز باید بپذیریم که تمام آنچه در فعالیت 
رســانه ای در هر بخش و حوزه ای می تواند موجب زنده ماندن و ادامه حیات دادن »مدیا«ها شــود همین 
موضوع تبلیغات است، حالا دیگر میزان موفقیت در هر کار و شغلی به میزان تبلیغات و موثر بودن تبلیغات 
آن کار و شغل بستگی دارد، اگر امروز خبرگزاری های ایرانی )یا حتی روزنامه ها و نشریات( مثلا در بخش 
سینما از »گاردین« به عنوان منبع اصلی خبرهای خود استفاده می کنند دلیلش این است که »گاردین« در 
حوزه تبلیغات موفق عمل کرده، به نحوی که گستره فعالیت خود را از منطقه جغرافیایی مرزهای کشورش 
به منطقه جغرافیایی جهانِ بی مرز گســترش داده است، دقیقا به همین دلیل است که مثلا وقتی عباس 
کیارســتمی از دنیا می رود، خبر فوتش به نقل از »گاردین« منتشــر می شود نه به نقل از خبرگزاری های 
داخلی، این مسئله نشان می دهد که »گاردین« یك »مدیای« بسیار قوی است، هم در حوزه خبر رسانی 
و هم در حوزه تجزیه و تحلیل و نقد و بررســی، عباس کیارســتمی یك ایرانی اســت، اما خبرگزاری ها و 
روزنامه های داخلی برای اینکه بدانند مثلا »جیم جارموش« یا »مارتین اسکورسیزی« یا »ژولیت بینوش« 
درباره عباس کیارســتمی چه گفته اند، باید بروند مدیاها یا همان رسانه های خارجی )نه مطبوعاتشان( را 
مطالعه کنند و متن آنها را به زبان فارسی ترجمه نمایند، این اتفاق در حالی رخ می دهد که مثلا زمانی که 
استاد محمدرضا شجریان از دنیا رفت، با اینکه او در ایران از دنیا رفت، اما فضای مجازی پر بود از شایعه ها 
و اخباری که اکثرشان ضد و نقیض یکدیگر بودند، اصلا یکی از نقص ها و ضعف های سیستم خبر رسانی در 
ایران این است که پیش از آنکه یك اتفاق واقعا رخ بدهد، در فضای مجازی و حتی گاها »مطبوعات« هم 
به صورت غیرواقعی رخ می دهد، ساده ترش می شود »شایعه پراکنی«؛ همان اتفاقی که بارها و بارها درباره 
هنرمندان رخ داده اســت. خب این یك نقص و یك ضعف محسوب می شود، تا جایی که حتی مهمترین 
خبرگزاری های ما در واکنش به انتشار اینگونه شایعات یا واکنش خنثی از خودشان نشان می دهند و یا خبر 

مورد نظر را به صورت اما و اگر و شاید و ممکن است و چه بسا و... منتشر می کنند.

 پس از تحریر �
به نظر می رسد با اقدامی که وزارت ارشاد در برگزاری نمایشگاه رسانه های ایران انجام داده، باید پس از این شاهد 
تحولات خوب و مثبتی در حوزه رسانه باشیم، رسانه هاکه نقشی بی بدیل در هدایت جامعه به سمت آرامش و 
سعادت و خوشبختی دارند، اگر خوب عمل کنند میل ان جامعه به سمت آرامش و خوشبختی و سعادت بیشتر 

خواهد شد و اگر هم خوب عمل نکنند، نتیجه ای کاملا برعکس دربرخواهد داشت.

درباره تغییر نام نمایشگاهی که هنوز دارد تجربه کسب می کند 

مطبوعاتِ رسانه، رسانه های مطبوع
یوسف خاکیان -  روزنامه نگار

بازگشت پول تبلیغ »کوروش کمپانی« توسط تعدادی از هنرمندان

سفره مچاله شده ی دل اسدالله یکتا باز شد  

وزارت ارشاد به تنهایی  پاسخگوی نیازهای تئاتر نیست 
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آفتاب یزد- نجمه حمزه نیا: اعصاب جمجمه ای در داخل جمجمه، در قسمت 
زیرین مغز قرار دارند. آن ها از هسته های مغز شروع می شوند و مسیرهای مختلفی 
را طی می کنند تا به کنترل حواس و حرکت شما کمک کنند. جراحی زیبایی 
جمجمه که کرانیوپلاستی هم نام دارد، یک نوع جراحی است که برای برطرف 
کردن ناهنجاری های موجود در جمجمه طراحی شــده است. در طول تاریخ از 
مواد مختلفی پزشکان جهت انجام کرانیوپلاستی بهره جستند. امروزه با پیشرفت 
علم پزشکی، مواد جدیدی در دسترس پزشکان قرار داده شده است که توسط 
جراحان مورد اســتفاده قرار می گیرد. هدف از انجام دادن این جراحی زیبایی، 
تغییر شکل دادن جمجمه و اصلاح ناهنجاری های موجود در جمجمه می باشد 
لذا با توجه به اهمیت موضوع آفتاب یزد در اینباره با دکترعلیرضا طبیب خوئی، 
جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات و دکتر محمد صمدیان، جراح مغز و اعصاب و 
ستون فقرات و دکتر علیرضاشیخی، جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات گفت وگو 

کرده است.
دکتر طبیب خوئی در این باره می گوید: اســتخوان ســخت جمجمه محافظ 

قدرتمندی برای مغز افراد است که نقش مهمی هم در ظاهر فرد دارد.
وی بیان کرد: به طورکلی کرانیوپلاستی یک روش جراحی است که برای اصلاح 
نقص در اســتخوان جمجمه استفاده می شــود. خونریزی مغزی در اثر عوامل 
مختلفی چون تصادف، زمین خوردن، ســقوط از ارتفاع، ضربه های سنگین رخ 
می دهد و ممکن اســت استخوان جمجمه در طی این عارضه خرد شود. گاهی 
در اثر ضربه شدید چنان شکستگی در جمجمه ایجاد می شود که دیگر امکان 

استفاده از استخوان خرد شده وجود ندارد.
این جراح مغز و اعصاب و ســتون فقرات ادامه داد: همچنین، ممکن اســت به 
دلیل بیماری هایی چون ســکته مغزی یا تومور مغزی، مغز دچار تورم شــده و 
به قسمت های دیگر فشار وارد کند و جراح تومور مغزی مجبور شود بخشی از 
اســتخوان جمجمه را برای رفع تورم بردارد که در این صورت استخوان جمجه 
دچار نقص و شکاف خواهد شد. این نقص ممکن است مادرزادی یا عارضه یک 

جراحی قبلی نیز باشد.

< کرانیوپلاستی نوعی جراحی پلاستیک و زیبایی است
وی عنوان کرد: ترمیم جمجمه یا کرانیوپلاستی نوعی جراحی پلاستیک و زیبایی 
اســت که در ناحیه جمجمه به منظور ترمیم آسیب دیدگی و نواقص آن انجام 
می شود. جراح مغز و اعصاب برای ترمیم نقص یا شکاف استخوان جمجمه ممکن 
اســت از پیوند استخوان از جاهای دیگر بدن یا از یک ماده مصنوعی مخصوص 

استفاده کند.
دکتر طبیب خوئی مطرح کرد: کرانیوپلاستی نه تنها ظاهر سر را بهبود می بخشد، 
بلکه فواید پزشــکی دیگری نیز دارد. تقویت ناحیه مشکل دار، محافظت بسیار 
کامل تری برای مغز فراهم می کند. علاوه بر این، بیمارانی که دچار ســردرد یا 
اختلالات عصبی هستند، ممکن است علائم آن ها پس از انجام جراحی ترمیم 

جمجمه، کاهش یابد.
این جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات اظهار کرد: جراحی جمجمه انواع مختلفی 
دارد که با توجه به نوع عارضه و این که اســتخوان کدام بخش از سر جدا شود، 

انجام می شود.
وی تصریح کرد: برخی از مهمترین روش های انجام کرانیوپلاستی شامل پیوند 

استخوان اتولوگ، بازسازی آلوپلاستیک، کرانیوپلاستی کاهشی است.
دکتر طبیب خوئی افزود: در روش پیوند استخوان اتولوگ، از استخوان های خود 
بیمار برای رفع نقص های جمجمه استفاده می شود. با انجام این کار، خطر ابتلا 

به عفونت کاهش می یابد.
این جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات ادامه داد: در روش بازسازی آلوپلاستیک، 
از مواد مصنوعی برای رفع نقص اســتخوان های جمجمه استفاده می شود. این 

مواد، محدودیت های استفاده از استخوان بیمار را ندارند.
وی گفت: جراحی کرانیوپلاســتی کاهشی نیز برای بیمارانی کاربرد دارد که به 
صورت مادرزادی با رشــد غیر طبیعی در ناحیه جمجمه مواجه شــده اند. این 
نوع ناهنجاری می تواند در هر قسمت جمجمه ظاهر شود. برای رفع این مشکل، 

استخوان های اضافی توسط جراح برش داده می شود.
دکتر طبیب خوئی در پاسخ به این پرسش که »کرانیوپلاستی چه زمانی انجام 
می شود«، ابراز داشت: به طور کلی، در هر مشکل و بیماری مربوط به مغز که نیاز 
به عمل جراحی داشته باشد، ممکن است پس از جراحی در صورت صلاحدید 

پزشک، کرانیوپلاستی انجام شود.
این جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات اضافه کرد: به عنوان مثال، در خون ریزی 
مغزی، جراح مغز و اعصاب پس از آن که خون لخته شده را از مغز خارج می کند، 
ممکن است خرده استخوان ها را بردارد و ایمپلنت یا استخوان دیگری جایگزین 
کند تا مغز شکل طبیعی خود را حفظ کند و یا در تورم مغز، در صورت نیاز جراح 
پس از برداشــتن تورم، در جراحی بعدی با ترمیم استخوان شکل طبیعی را در 

مغز ایجاد می کند.
وی اشــاره کرد: برخی از بیماری ها و مشکلات دیگری که ممکن است پس از 
جراحی، نیاز به کرانیوپلاستی داشته باشند عبارتند از ترمیم شکستگی استخوان 
جمجمه، برداشتن لخته های خونی، برداشتن تومور مغزی، برداشتن قسمت های 
آسیب دیده مغز، تخلیه آبسه مغزی، ترمیم یا برداشتن آنوریسم مغزی، ترمیم 
پارگی غشای پوشــش مغز، برطرف کردن ناهنجاری های شریانی وریدی مغز، 
قرار دادن دســتگاه های مخصوص برای درمان ناهنجاری های حرکتی، جراحی 

صرع است.
دکتر طبیب خوئی تشریح کرد: در جراحی ترمیم جمجمه، در ابتدا جراح محل 
 دقیق ضایعه را با اســتفاده از روش های تصویر برداری مانند ســی تی اسکن یا

  ام آر آی، تعیین می کند و یا همان مسیر برش قبلی را برش داده و لایه لایه مغز را 
باز می کند و قسمتی که در آن استخوان های خرد شده وجود دارد را پاک سازی 
کــرده و آن ناحیه را برای قرار گرفتن ایمپلنت و یا اســتخوان جایگزین آماده 
می کند. سپس، ایمپلنت را در محل انتخاب شده قرار داده و با ابزاری چون پیچ، 

تیتانیوم، سیم و نخ ثابت می کند.
این جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات ادامه داد: پس از جراحی، لایه های پوست 
را بر می گرداند و محل جراحی را بخیه می زند. کرانیوپلاستی با استفاده از موادی 

مانند ایمپلنت و استخوان انجام می شود.
وی ادامه داد: با پیشــرفت دانش و فناوری در کرانیوپلاستی از مواد سنتتیک، 
ایمپلنت ســه بعدی ساخته شده است و در صورتی که امکان ترمیم استخوان 
آسیب دیده در کرانیوپلاستی وجود داشته باشد، آن استخوان به صورت استریل 
شــده در بانک استخوان نگهداری می شود و در زمان جراحی کرانیوپلاستی، به 

وسیله ماده مخصوصی دوباره پیوند داده می شود.

دکتــر طبیب خوئــی توضیــح داد: همه 
جراحی ها دارای خطرات احتمالی هستند. 
کرانیوپلاستی نیز با این که مزایای زیادی 
برای زیبایی و عملکرد مغز دارد و یک روش 
جراحی نســبتا ساده به شــمار می رود اما 
معمولا خطرات و ریسک هایی نیز به همراه 
دارد. با این وجود، در برخی موارد انجام این 

جراحی ضروری است.
ایــن جراح مغز و اعصاب و ســتون فقرات 
افزود: اگر این جراحی به درستی، در زمان 
مناسب و توسط یک پزشــک ماهر انجام 
شود، نتایج خوبی به همراه خواهد داشت و 
تا حد زیادی احتمال بروز خطرات احتمالی 

آن کاهش می یابد.
وی متذکر شــد: شــایع ترین خطرات این 
جراحی ترمیمی جمجمه عبارتند از سکته، 
ســردرد که با تزریق و یا مصرف قرص های 
آرام بخش که توسط پزشک تجویز می شود، 
تســکین می یابد، حالت تهوع و استفراغ، 
تشــنج، تاری دید، تغییر در حس چشایی 
و بویایی، هیدروسفالی که شایع ترین عارضه 
جمجمه اســت، خطر عفونتــی که نیاز به 
درمــان آنتی بیوتیکی دارد و لخته شــدن 
خون در پاها که ممکن است به سمت ریه ها 

رفته و موجب آمبولی ریه شود.
دکتر طبیب خوئی عنوان کرد: درد و تورم 
در محل زخم تا چند روز اول پس از جراحی 
ترمیمی جمجمه طبیعی است اما نباید بیش 
از اندازه طول بکشد یا با ترشح چرکی همراه 
باشــد. تب و لرز نیز نشــان دهنده عفونت 

محل زخم است.
ایــن جراح مغز و اعصاب و ســتون فقرات 
مطرح کرد: پس از جراحی ترمیم جمجمه، 
ممکن اســت بیمار با عوارضی چون حمله 
قلبی، عفونت های مجاری ادراری و ذات الریه 
نیز مواجه شود که ارتباط مستقیمی با این 
جراحی ندارند لذا بیمار در صورت داشتن هر 
یک از این عوارض باید حتما با پزشک خود 

صحبت کند.
وی تشــریح کرد: پیــش از انجام جراحی 
ترمیم جمجمه باید نکاتی را رعایت کنید 
که پزشــک پیش از عمل این توصیه  ها را 
خواهــد گفت به طور مثال مصرف هر نوع 
دارویی چه شیمیایی چه گیاهی، حتما باید 
با اجازه پزشک باشد و ممکن است پزشک 
از شــما بخواهد مصرف برخی از داروها را 
پیش از جراحی قطع کنید، چرا که برخی 
از داروها روند بی هوشــی را مختل کرده 
و برخی نیز خطر خــون ریزی را افزایش 

می دهند.
دکتر طبیب خوئی ادامه داد: پیش از انجام جراحی ترمیم جمجمه ممکن است 
پزشک داروهایی تجویز کند که باید مدتی پیش از عمل جراحی مصرف کنید 
تا حین عمل مشکلی برای شما ایجاد نشود و خوردن خوراکی و نوشیدن آب در 
روز عمل جراحی ممنوع است و در صورت نیاز به مصرف دارو در روز جراحی، از 

مقدار بسیار کمی آب استفاده کنید.
این جــراح مغز و اعصاب و ســتون فقرات ابراز داشــت: پــس از انجام عمل 
کرانیوپلاســتی، معمولا بیمار به مدت ۵ تا ۷ روز در بیمارستان بستری شده و 

تحت نظر پزشک قرار می گیرد.
وی افزود: جراحی کرانیوتومی عمل دشــوار و حساسی است و به همین دلیل، 
دوره بهبودی آن نسبت به دیگر جراحی ها طولانی تر بوده و بین ۱ تا ۲ ماه طول 
می کشــد. دوره نقاهت به عواملی چون سن، شدت بیماری، سلامت عمومی و 

مشکلات عصبی بیمار بستگی دارد.
دکتر طبیب خوئی گفت: معمولا تا پنج روز پس از این جراحی محل شــکاف 
ایجاد شــده در سر، ورم داشته و با درد همراه است. در این مدت مصرف دارو و 
کمپرس یخ تا حدی از درد کم می کند. بخیه هایی که امروزه مورد استفاده قرار 
می گیرند معمولا از نوع قابل جذب هستند. در صورتی که از بخیه های غیر قابل 

جذب استفاده شود، باید پس از ۷ تا ۱۰ روز توسط پزشک کشیده شود.
این جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات عنوان کرد: برخی از فعالیت ها و ورزش ها 
برای مدتی پس از جراحی جمجمه ممنوع می شوند. به طور مثال بیمار به مدت 
۲ تــا ۳ هفته اجازه رانندگی ندارد، بیمار به مدت ۲ تــا ۳ روز پس از جراحی 
می تواند حمام کند، اما نباید ســر خود را زیاد خیس کند. بیمار به مدت ۲ تا 
۳ هفته پس از جراحی اجازه شــنا کردن ندارد و از انجام فعالیت های پرخطر و 
ورزش های سنگین مانند دوچرخه سواری، وزنه برداری و ورزش های هوازی تا ۳ 

ماه پس از جراحی، پرهیز کند.
وی متذکر شــد: برخی از مهم ترین نکاتی که بیمار باید پس از جراحی ترمیم 
جمجمــه رعایت کند عبارتند از اینکه در چند روز پس از انجام جراحی ممکن 
است نیاز باشد که مایعات جمع شده در ناحیه زخم را تخلیه کرد که این کار باید 
توسط پزشک انجام شود. احساس خستگی تا چند هفته پس از جراحی طبیعی 
اســت. در این مدت بیمار باید به اندازه کافی استراحت کند و بیشتر بخوابد و 

موقعیت قرارگیری سر در هنگام خواب باید ۳۰ درجه بالاتر از بدن باشد.
دکتــر طبیب خوئی اضافه کرد: محل زخم پــس از جراحی ترمیم جمجمه تا 
بهبودی کامل و کشیدن بخیه باید کاملا تمیز نگه داشته شود. برای این منظور، 
همیشه باید سر بیمار خشک بوده و پانسمان آن هر دو روز یک بار، تعویض شود.

این جراح مغز و اعصاب و ســتون فقرات توصیه کرد: این جراحی محدودیتی 
در رژیم غذایی ایجاد نمی کند؛ اما در صورتی که بیمار دچار شکم درد است، از 

خوردن غذاهای چرب خودداری نماید.

وی اشاره کرد یکی از شایع ترین مشکلات 
بیماران پــس از انجام عمل جراحی ترمیم 
جمجمه، اختلال در عملکرد طبیعی روده 
و مثانه اســت. برای پیشگیری از یبوست و 
اسهال، بیمار باید خوراکی ها و مکمل های 
حاوی فیبر را در رژیــم غذایی روزانه خود 
جای دهــد و در صــورت بروز یبوســت 
طولانی مدت، حتما با پزشک مشورت کرده 

و از داروهای ملین استفاده کند.
دکتر طبیب خوئی افزود: پس از انجام این 
عمل بیمار باید از چرخاندن سریع و بیش 
از اندازه ســر اجتناب کند، چرا که موجب 
سرگیجه و سردرد می شود و داروهای ضد 
تشنج، مسکن و آنتی بیوتیک باید سر وقت 
مصرف شــوند و به هیچ عنوان نباید بدون 
اجازه پزشک قطع شوند و بیمار باید شدت 
عطسه ها و سرفه های خود را کنترل کند تا 

به جمجمه فشار وارد نشود.
این جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات ادامه 
داد: در دوران نقاهت بیمار باید از بلند کردن 
اجسام سنگین خودداری کند و پیاده روی 
نیز به جریان گــردش خون کمک کرده و 

بهبودی را تسریع می بخشد.
وی توضیح داد: وقتی استخوان جمجمه به 
قدری خرد شده که دیگر امکان استفاده از 
آن نیست یا به هر دلیلی مجبور به برداشتن 
استخوان جمجمه شوند، راه های مختلفی 
برای جایگزینی اســتخوان برداشــته شده 

وجود دارد.
دکتر طبیب خوئی اضافه کرد: ماده ای به نام 
سیمان استخوانی را می توان فرم داده و در 
محل مورد نظر قرار داد. راه دیگر استفاده از 
پروتزهایی از جنس فلز تیتانیوم است که تا 

پایان عمر در بدن فرد باقی می ماند.
ایــن جراح مغز و اعصاب و ســتون فقرات 
تصریح کرد: امروزه برای بازسازی مناطقی 
از جمجمه مثل بالای چشــم ها که از نظر 
ظاهری بسیار مهم هستند، از جمجمه فرد 
اسکن تهیه شده و به کمک نرم افزار قسمت 
ناقص جمجمه به صورت سه بعدی بازسازی 
می گردد. از این شــکل ســه بعدی برای 
ساخت قطعه ای شبیه به قطعه استخوانی 
از دســت رفته، استفاده می شود. سپس آن 
قطعه در عمل جراحی کرانیوپلاستی روی 

سر بیمار قرار می گیرد.
وی متذکــر شــد: مواد مورد اســتفاده در 
کرانیوپلاســتی و ایمپلنتــی که جایگزین 
اســتخوان خرد شده می شــود، باید دارای 
ویژگی هایی باشــد که عبارتند از اینکه در 
برابر عفونت مقاوم باشد، مقاومت خوبی در 
مجاورت با گرما داشته باشد، با نوع نقص موجود در جمجمه متناسب باشد و... 

در دسترس باشد.
دکتر طبیب خوئی بیان کرد: از مواد مختلفی جهت انجام این عمل اســتفاده 
می شود. امروزه با پیشــرفت فناوری پزشکی مواد بهتری تولید شده که دارای 
عوارض کمتری هســتند. در حال حاضر متداول ترین مواد مورد اســتفاده در 
عمل جراحی ترمیم جمجمه، مش تیتانیوم، محصولات دارای کلسیم فسفات 

و متاکریلات متیل هستند.

< کرانیوپلاستی جزو جراحی های سنگین محسوب می شود
در ادامه نیز دکتر صمدیان در اینباره خاطرنشان کرد: کرانیوپلاستی به معنای 
جراحی ترمیمی نقایص اســتخوان های جمجمه است که ناشی از جراحی های 

قبلی یا تصادف هستند.
وی بیان کرد: روش های متعددی برای کرانیوپلاستی وجود دارند که اکثراً شامل 
باز کردن پوست سر و ترمیم قوس طبیعی استخوان های جمجمه به طور طبیعی 
یا با اســتفاده از پروتز می باشد. همچنین می توان از کرانیوپلاستی برای اصلاح 

شکل جمجمه در موارد نقایص و ناهنجاری های مادرزادی نیز بهره برد.
ایــن جراح مغز و اعصاب و ســتون فقرات مطرح کرد: کرانیوپلاســتی یکی از 
روش های پیچیده جراحی مغز و اعصاب برای ترمیم و اصلاح نقایص استخوانی 
جمجمه می باشــد. دلیل نقایص شامل موارد مادرزادی، آسیب های تروماتیک، 

ضربه مغزی و یا جراحی قبلی سر می باشد.
وی گفت: کرانیوپلاستی نه تنها منجر به اصلاح و بهبود شکل سر می شود بلکه از 

نظر طبی نیز فضای مغزی را باز کرده و فشار را از روی مغز بر می دارد.
دکتر صمدیان اذعان داشت: کرانیوپلاستی جمجمه به عنوان یکی از قدیم ترین 
روش های جراحی می باشــد که طی ۷ هزار سال دستخوش تغییرات بسیاری 

شده است.
این جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات اذعان داشت: در حقیقت کرانیوپلاستی 
در عین حال که یک جراحی مغز و اعصاب سنگین برای ترمیم و اصلاح فضای 
جمجمه و استخوان های سر محسوب می شود، به عنوان یک جراحی زیبایی نیز 

دسته بندی می شود.
وی عنــوان کرد: امروز به دلیل اســتفاده از مواد و ابزارهای پیشــرفته، ایمنی 
کرانیوپلاستی جمجمه به میزان بسیار زیادی بالا بوده و نتایج بسیار درخشانی 
 حتی در عملکردهای روانشــناختی و اجتماعی افراد بعــد از ترمیم جمجمه 

)تا حدی هم به خاطر بهبود ظاهر( مشاهده می شود.
دکتــر صمدیان اظهار کرد: امروزه متاســفانه بــا رواج جراحی های ترمیمی و 
پلاستیک زیبایی، کرانیوپلاستی به عنوان جراحی زیبایی جمجمه مطرح شده 
است. به دلیل حساسیت کرانیوپلاستی و مجاورت آن با مغز، تنها زمانی جراحی 
زیبایی جمجمه انجام می شود که فرد قبلاً به دلایلی دچار نقایص و یا ضایعات 

استخوان جمجمه شده باشد.
این جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات توضیح داد: عمل جراحی کرانیوپلاستی 
روشی باستانی است که ردپای آن به اهرام مصر نیز می رسد. امروزه عمل جراحی 
کرانیوپلاستی با استفاده از روش های جراحی میکروسکوپی با برداشتن ۳ یا ۵ 
لایه پوست سر آغاز شده و پس از ترمیم استخوان یا کارگزاری ایمپلنت، مجدداً 

پوست سر بسته می شود.
وی افزود: در کرانیوپلاستی، در کنار تجهیزات رایج جراحی مغز و اعصاب برخی 
امکانات اضافی نیز لازم اســت به کار روند. تجهیزات اختصاصی کرانیوپلاستی 
عبارتند از مش )توری( یا صفحه تیتانیوم، ســیمان استخوانی )به شکل مایع 
است(، ایمپلنت از جنس مواد زیستی )بایومتریال( که با کامپیوتر برای جمجمه 

بیمار پرینت سه بعدی شده است.
دکتر صمدیان مطرح کرد: متاســفانه، برخی افراد به اشــتباه تصور می کنند 
کرانیوپلاستی و جراحی زیبایی جمجمه جزو جراحی های عادی و روتین هستند. 
در حالی که ترمیم جمجمه فرآیندی کاملاً طبی، تخصصی و پیشرفته می باشد 

که لزوم و اجرای آن را جراح مغز و اعصاب مشخص می نماید.
این جراح مغز و اعصاب و ســتون فقرات اذعان داشــت: استخوان جمجمه از 
محکم ترین ساختارهای بدنی محسوب می شود. چگالی و تراکم استخوان های 
جمجمه زیاد بوده و در نتیجه ممکن است مدت زمان بیشتری نسبت به باقی 

بدن برای ترمیم زمان لازم باشــد به طور متوسط حدود ۲ الی۳ ماه زمان برای 
جوش خوردن استخوان جمجمه بعد از کرانیوپلاستی لازم است گاه در سنین 

بالاتر به ۶ ماه نیز ممکن است برسد.
وی متذکر شــد: کرانیوپلاستی یک جراحی سنگین مغز و اعصاب است لذا به 
همین دلیل افراد پس از جراحی ممکن اســت دچار عوارض شــوند که شامل 
احســاس خســتگی در دوره نقاهت، نیاز به اســتراحت به ویژه بعد از ظهرها، 
سردردهای گذرا به ویژه در محدوده تحت جراحی، تب، ورم و التهاب در محل 

زخم، نشت مایع از محل زخم، عفونت در محل بخیه است.
دکتــر صمدیان گفت: بــا توجه به اینکه کرانیوپلاســتی جــزو جراحی های 
ســنگین محسوب می شود، بنابراین لازم است مراقبت های خاصی بعد از عمل 
کرانیوپلاستی برای بهبود ســریعتر صورت گیرند که عبارتند از افزایش زمان 
استراحت روزانه به ویژه عصرها، عدم انجام فعالیت مستلزم جابجایی زیاد سر، 
جابجا نکردن بارهای ســنگین، عدم فعالیت بدنی سنگین، مراجعه به دکتر ۳ 
الی۴ هفته بعد از جراحی برای کشیدن بخیه، عدم دستکاری محل زخم و بخیه 

و اجتناب از رانندگی تا زمان اجازه دکتر است.

< عمل کرانیوتومی به طور متوسط   ۵ ساعت طول می کشد
در ادامه نیز دکتر شیخی در این باره ابراز داشت: کرانیوتومی جراحی است که در 
آن قسمتی از استخوان جمجمه برای عمل بر روی قسمت هایی از مغز برداشته 

می شود و سپس آن قسمت دوباره داخل آن قرار می گیرد.
وی بیــان کرد: جراحی کرانیوتومی ممکن اســت برای برداشــتن تومورهای 
مغزی، ترمیم آنوریســم مغزی، اصلاح شکســتگی های جمجمه، کاهش فشار 
 داخل جمجمه و حذف لخته ها از مغز، به عنوان مثال در صورت ســکته مغزی، 

توصیه شود.
این جراح مغز و اعصاب و ســتون فقرات اظهار کرد: کرانیوتومی ممکن اســت 
روشی باشد که در برخی شرایط که شامل تشخیص، حذف یا درمان تومورهای 
مغزی، گیره یا ترمیم آنوریســم مغزی، ازبین بــردن خون یا لخته های خون از 
رگ خونی پاره شده، حذف ناهنجاری شریانی وریدی، تخلیه آبسه مغز، ترمیم 
شکستگی های جمجمه، ترمیم پارگی در غشایی که مغز را می پوشاند، نشان داده 
می شود. وی افزود: فشار داخل جمجمه را با برداشتن نواحی آسیب دیده یا متورم 
مغز که ممکن است در اثر آسیب تروماتیک یا سکته ایجاد شود، کاهش دهید 
و درمان صرع، هیدروسفالی نیز با این روش صورت می گیرد و همچنین ممکن 
است دلایل دیگری وجود داشته باشد که ممکن است پزشک شما کرانیوتومی 

را توصیه کند.
دکتر شــیخی عنوان کرد: کرانیوتومی را می تــوان با چندین ابزار انجام داد که 
به جراح کمک می کند تا ناحیه مغز را ببیند که شــامل ذره بین، میکروسکوپ، 

دوربین های با وضوح بالا یا آندوسکوپ است.
وی افزود: برای برخی از روش های کرانیوتومی، پزشکان از ام آرآی یا سی تی اسکن 
استفاده می کنند. این تصویر کمک می کند تا پزشک به محل دقیق مغزی که 

باید تحت درمان قرار گیرد هدایت شود.
این جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات مطرح کرد: کرانیوتومی معمولاً بسته به 
شرایط شما نیاز به بستری شدن در بیمارستان ۳ تا ۷ روز یا بیشتر دارد. روش ها 
ممکن است بسته به شرایط شما و عملکرد پزشک شما متفاوت باشد اما اغلب 
این مراحل را دنبال می کنند که عبارتند از اینکه جراح ممکن است از چندین 
نوع برش بسته به ناحیه آسیب دیده مغز استفاده کند. اگر از آندوسکوپ استفاده 
شود، برش ها می توانند کوچک تر باشند. سر شما توسط یک تکیه گاه سر در جای 

خود ثابت می شود که در پایان عمل جراحی برداشته می شود.
وی افزود: جراح ممکن است از یک مته پزشکی برای ایجاد سوراخ در جمجمه 
و یک اره مخصوص برای برش دقیق اســتخوان اســتفاده کند. فلپ استخوانی 

برداشته شده و کنار گذاشته می شود.
دکتر شیخی ادامه داد: جراح پوشش بیرونی مغز را مستقیماً زیر استخوان )دورا 
ماتــر( جدا می کند و با احتیاط آن را جدا می کند تا مغز نمایان شــود. پس از 
جراحی مغز، جراح فلپ اســتخوان را جایگزین می کنــد و آن را با صفحات و 

پیچ های کوچک تیتانیومی به استخوان اطراف متصل می کند.
این جراح مغز و اعصاب و ســتون فقرات اضافه کرد که اگر بخشی از استخوان 
جمجمه برداشته شود و بلافاصله جایگزین نشود، به آن کرانیکتومی می گویند. 
این کار در صورتی انجام می شود که احتمال تورم بعد از جراحی مغز وجود داشته 

باشد یا اینکه فلپ استخوان جمجمه به دلایل دیگر قابل تعویض نباشد.
وی تشریح کرد: هر جراحی می تواند عوارضی داشته باشد. خطر جراحی مغز به 
مکان خاصی در مغز که عمل بر آن تاثیر می گذارد، بستگی دارد. به عنوان مثال، 
اگــر ناحیه ای از مغز که گفتار را کنترل می کند تحت عمل جراحی قرار گیرد، 

گفتار می تواند تحت تأثیر قرار گیرد.
دکتر شیخی ادامه داد: برخی از عوارض عمومی تر این عمل عبارت اند از عفونت؛ 
خونریزی؛ لخته خون؛ پنومونی؛ فشارخون ناپایدار؛ تشنج؛ ضعف عضلانی؛ تورم 
مغز؛ نشــت مایع مغزی نخاعی؛ خطرات بیهوشــی عمومی، مشکلات حافظه؛ 

مشکل در صحبت کردن؛ مشکلات تعادل است.
این جراح مغز و اعصاب و ســتون فقرات تصریح کرد: بسته به شرایط سلامتی 
خاص ممکن اســت خطرات دیگری نیز این روش وجود داشته باشد؛ بنابراین، 
اگــر پس از جراحی ترمیم جمجمه علائمی مانند تــب، لرز، تغییر در بینایی، 
خواب آلودگی بیش از حد، آشــفتگی ذهنی، ضعف در بازوها یا پاها، سرگیجه، 
مشکل در تنفس، درد قفسه سینه را تجربه کردید، باید دراسرع وقت به پزشک 

مراجعه کنید.
وی بیان کرد: برای جراحی کرانیوتومی اگر باردارید یا فکر می کنید باردار هستید، 
به پزشــک خود اطلاع دهید و اگر به هر دارو، لاتکس، نوارچســب و داروهای 
بیهوشی، موضعی یا عمومی حساسیت یا حساسیت دارید، به پزشک خود اطلاع 
 دهیــد و تمام داروها و مکمل هایی که مصرف می کنید باید به پزشــک اطلاع 

داده شوند.
دکتر شیخی اضافه کرد: اگر سابقه اختلالات خونریزی دارید یا اگر از داروهای 
ضدانعقاد، آســپرین یا ســایر داروهایی که بر لخته شدن خون تأثیر می گذارد 
استفاده می کنید، به پزشک خود اطلاع دهید. ممکن است لازم باشد که آن ها را 
قبل از عمل متوقف کنید و اگر سیگار می کشید، باید دراسرع وقت قبل از عمل 
سیگار کشیدن را متوقف کنید تا شانس بهبودی موفقیت آمیز شما افزایش یابد.

وی تشــریح کرد: کرانیوتومی یک عمل پیچیده است که به طور متوسط   پنج 
ســاعت طول می کشد، تحت بیهوشی عمومی انجام می شود و فرد باید به طور 
متوسط   هفت روز در بیمارستان بماند تا مراقبت های پزشکی و نظارت های بعدی 
در مورد عملکردهای بدن هماهنگ شده توسط مغز را دریافت کند. مانند گفتار 
و حرکات بدن. بهبودی بستگی به نوع جراحی انجام شده دارد و فرد باید مراقب 

پانسمان باشد و محل را تمیز و خشک نگه دارد.
وی اذعان داشــت: در طول جراحی کرانیوتومی، پزشکان تصاویری از مغز را بر 
روی صفحه نمایش کامپیوتــر، از طریق توموگرافی کامپیوتری و تصویربرداری 
رزونانس مغناطیسی به دست می آورند و این کار برای تعیین محل دقیق بخشی 
از مغز که نیاز به عمل دارد، کمک می کند. پس از عمل مغزی، قسمت استخوانی 

جمجمه دوباره داخل می شود و بخیه های جراحی در پوست ایجاد می شود.
دکتر شیخی بیان کرد: پس از انجام کرانیوتومی، فرد باید در آی سی یو تحت نظر 
باشد و ســپس به اتاق بیمارستان فرستاده می شود و به طور متوسط   به مدت 
هفت روز در بیمارستان بستری می شود تا آنتی بیوتیک در ورید دریافت کند، از 
عفونت جلوگیری کند و در طول دوره ای که فرد در بیمارســتان بستری است، 
آزمایش های متعددی برای آزمایش عملکرد مغز و بررســی اینکه آیا جراحی 
 عواقبی مانند مشــکل در دیدن یا حرکت بخشــی از بدن ایجاد کرده اســت، 

انجام می شود.
ایــن جراح مغز و اعصاب و ســتون فقرات در پایان گفــت: پس از ترخیص از 
بیمارستان بعد از این عمل، مهم است که پانسمان را در محلی که عمل جراحی 
انجام شده است، مراقبت کنید که بریدگی را همیشه تمیز و خشک نگه دارید و 
محافظت از پانسمان در طول حمام مهم است. پزشک ممکن است در چند روز 

اول برای بررسی بهبودی و برداشتن بخیه ها به مطب مراجعه کند.

آفتاب یزد در گفت و گو با متخصصان بررسی کرد

ترمیم جمجمه یا کرانیوپلاستی چه زمانی لازم است؟

دکتر طبیب خوئی: به طورکلی کرانیوپلاستی 
یک روش جراحی اســت که بــرای اصلاح 
نقص در استخوان جمجمه استفاده می شود. 
خونریزی مغــزی در اثر عوامل مختلفی چون 
تصادف، زمیــن خوردن، ســقوط از ارتفاع، 
ضربه های ســنگین رخ می دهــد و ممکن 
است اســتخوان جمجمه در طی این عارضه 
خرد شــود. گاهی در اثر ضربه شدید چنان 
شکستگی در جمجمه ایجاد می شود که دیگر 
امکان اســتفاده از استخوان خرد شده وجود 

ندارد

دکترصمدیــان: کرانیوپلاســتی یک جراحی 
ســنگین مغز و اعصاب است. به همین دلیل 
افــراد پــس از جراحی ممکن اســت دچار 
احساس خستگی  عوارض شوند که شــامل 
در دوره نقاهت، نیاز به اســتراحت به ویژه 
 بعد از ظهرها، ســردردهای گــذرا به ویژه 
در محدوده تحت جراحی، تب، ورم و التهاب 
در محل زخم، نشت مایع از محل زخم، عفونت 

در محل بخیه است

دکتر شــیخی: پس از انجام کرانیوتومی، فرد 
باید در آی ســی یو تحت نظر باشد و سپس 
به اتاق بیمارستان فرستاده می شود و به طور 
متوســط   به مدت هفت روز در بیمارستان 
بســتری می شــود تا آنتی بیوتیک در ورید 
دریافت کند، از عفونت جلوگیری کند و در 
طول دوره ای که فرد در بیمارستان بستری 
است، آزمایش های متعددی برای آزمایش 
عملکرد مغز و بررسی اینکه آیا جراحی عواقبی 
مانند مشــکل در دیدن یا حرکت بخشی از 

بدن ایجاد کرده است، انجام می شود

آگهی مزایده عمومی شماره 127-1402/11 ت )نوبت سوم(

شرکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران م.الف: 4540شناسه آگهی: 1669479

دولت )ستاد( به شماره ثبت ستاد ۱۰۰۲۰۰۱۰۲۸۰۰۰۰3۰ و با جزئیات مندرج در اسناد مزایده و با تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار برای پارتی اول به 
شماره پارتی ۱۱۰۲۰۰۱۰۲۸۰۰۰۱۰4 به مبلغ 35.۰۰۰.۰۰۰ ریال )سی و پنج میلیون( ریال و برای پارتی دوم به شماره پارتی  ۱۱۰۲۰۰۱۰۲۸۰۰۰۱۰5 
به مبلغ 5۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال )پنجاه میلیون( ریال و برای پارتی سوم به شماره پارتی ۱۱۰۲۰۰۱۰۲۸۰۰۰۱۰6 به مبلغ 65.۰۰۰.۰۰۰ ریال )شصت و پنج 
میلیون( ریال و برای پارتی چهارم به شماره پارتی ۱۱۰۲۰۰۱۰۲۸۰۰۰۱۰7 به مبلغ 75.۰۰۰.۰۰۰ ریال )هفتاد و پنج میلیون( ریال و برای پارتی پنجم 
به شماره پارتی ۱۱۰۲۰۰۱۰۲۸۰۰۰۱۰۸ به مبلغ 45.۰۰۰.۰۰۰ ریال )چهل و پنج میلیون( ریال، برگزار نماید. تاریخ انتشار مزایده در سامانه ساعت ۱۰ 
صبح مورخ ۱4۰۲/۱۱/3۰ و مهلت زمانی دریافت اسناد مزایده از سایت تا ساعت ۱7 مورخ ۱4۰۲/۱۲/۰9  و مهلت زمان ارائه پیشنهادات حداکثر تا ساعت 
۱7 روز شنبه مورخ ۱4۰۲/۱۲/۱9 میباشد. علاقه مندان شرکت در مزایده می بایست جهت دریافت اسناد و همچنین جهت ثبت نام و دریافت گواهی امضای 
الکترونیکی با شماره ۱456 تماس حاصل نمایند و یا به آدرس اینترنتی www.setadiran.ir  مراجعه نمایند. ضمنا جلسه بازگشایی پاکات صبح روز 

یکشنبه مورخ ۱4۰۲/۱۲/۲۰ برگزار می گردد. 

سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران 
شرکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران)سهامی خاص(

دستگاه   ۵ تعداد  فروش  عمومی"  مزایده  دارد  نظر  در  ایران  معدنی  مواد  تولید  و  تهیه  شرکت 
واگن( موجود در مجتمع سنگ آهک  )انواع کمپرسور و دریل  ماشین آلات معدنی مستعمل 
پیربکران واقع در استان اصفهان در ۵ پارتی جداگانه" را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی 
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آفتاب یزد - گروه گــزارش: چاقی، دیابت، فشــارخون و دیگر 
بیماری ها و عارضه ها از نتایج مستقیم تغذیه ناسالم هستند. واقعیت 
این اســت که داشتن تغذیه ســالم پیش از هر چیز، نیازمند داشتن 
آگاهی از مکانیسم بدن، فواید آن و آگاهی از مضرات غذاهای ناسالم 
است. در دهه های گذشته و با کاهش تحرک انسان، فرصت کمتر او 
برای فکر به غذا و کیفیت آن، صنعتی شدن زندگی و دور شدن او از 
طبیعت، نگرانی ها از بابت نداشتن خوراک غذایی سالم نیز بیشتر شده 
است لذا با توجه به اهمیت موضوع آفتاب یزد در اینباره با دکترمحسن 

تقی زاده، متخصص تغذیه و رژیم درمانی گفتگو کرده است.

 در ابتدا آقای دکتر تقــی زاده بگویید با توجه به وضعیت 
اقتصادی و شــرایط تغذیه ای مردم مصرف مواد غذایی ســالم 

امروزه چقدر اهمیت دارد؟
متاســفانه وضعیت تغذیه ای مردم خوب نیســت و از این بابت احوال 
خوبی نداریم. وقتی به سرانه مصرف شیر و لبنیات، گوشت، سبزیجات 
و میوه ها نگاه می کنیم، دقیق تر متوجه کاهش مصرف و کم شدن سرانه 
مصرف اینگونه مواد غذایی خواهیم شد و متاسفانه هر روز این روند در 
حال بدتر شدن اســت چون اولویت ها در سبد هزینه های خانواده ها 
چیزهایی به جز تغذیه است و با این شرایط سبد خرید خانواده ها بابت 
مواد غذایی مناســب و ضروری کم رنگ تر شده است. هزینه مسکن، 
پوشاک، هزینه های جاری... به گونه ای زیاد است که شاید جایی برای 
تغذیه سالم وجود نداشته باشد به عنوان مثال شاید هزینه شارژ اینترنت 
موبایل یک جوان خیلی بیشتر از خوردن صبحانه برای او اهمیت داشته 
باشد. همه چیز مهمتر از یک لیوان شیر خواهد بود یعنی اولویت های 
افراد تغییر کرده و مباحث اقتصادی خیلی بیشتر از تغذیه اهمیت دارد. 
البته مسائل فرهنگی هم در کنار مشکلات اقتصادی اثرگذار بوده است 
ولی همه چیز حتی شرایط جغرافیایی نیز دست به دست هم می دهند 
تا تغذیه دســتخوش بی توجهی جدی شود. نکته مهم اینجا است که 
شاید فقط دو دهک جامعه از شرایط تغذیه ای نسبتا مطلوب برخوردار 
هســتند. این یک طرف قضیه است چون وقتی تغذیه مناسب نباشد 
نیازهای بدن نیز تامین نخواهد شد و در چنین شرایطی کمبود مواد 
مورد نیاز و ریز مغذی مانند آهن، روی، کلسیم، ویتامین ها... در افراد 
جامعه به وفور خواهد بود در نتیجه تاثیرات سوء برجای خواهد گذاشت. 
با مشکلات سوء تغذیه ای که نسل کنونی به واسطه مسائل اقتصادی و 
فرهنگی با آن مواجه شده است، تاثیرات زیانبار آن را متاسفانه در آینده 
و دوران سالمندی خواهیم دید. امراضی مانند آرتروز، پوکی استخوان، 
ســرطان و سایر امراض غیر واگیر که به شیوه تغذیه بستگی دارد در 
آینده شــیوع بالاتر و پرحجمی در میان مردم خواهند داشت، چون 
هموطنان در زمان طلایی که باید مواد غذایی مفید و ضروری را مصرف 

کنند، متاسفانه امکان آن را نداشتند.

 آیا توصیه ای به عنوان جایگزیــن مانند مصرف مکمل ها 
وجود دارد؟

هدف از خوردن مکمل این است که خلأ ناشی از مصرف نکردن مواد 
غذایــی یا در اصطلاح کمبود های مواد غذایی را برطرف کنیم. یعنی 
با خوردن مکمل اقدام جبرانی با هدف جلوگیری از عوارض ناشــی از 
کمبود آن ماده مهم تغذیــه ای انجام دهیم. تقریبا اکثریت قریب به 
اتفاق افراد جامعه نیازمند دریافت مکمل هستند؛ وقتی میزان مصرف 
شیر و لبنیات، ســبزی و میوه کم است پس مشکل کمبود کلسیم، 
ویتامیــن دی، منیزیم، ... املاح مورد نیاز وجود دارد. وقتی گوشــت 
نمی خوریم کمبود آهن، روی، ویتامین ب دوازده ایجاد خواهد شــد 
و وقتــی غذای دریایی مصرف نمی کنید دچار کمبود املاح معدنی و 
امگا ســه خواهید شد. اگر به وضعیت تغذیه مردم نگاه کنیم باید به 
همه توصیه کنیم مکمل بخورند ولی من به عنوان متخصص تغذیه 
هیچگاه توصیه نمی کنم که مردم به جای مواد غذایی ســالم، مکمل 
بخورند چون تاکید بر این اســت که رژیم غذایی را به سمت غذاهای 
ســالم اصلاح کنیم. البته مشکل دیگری هم مطرح است؛ وقتی یک 
فرد به مطب متخصص یا کارشــناس تغذیــه مراجعه می کند علاوه 
بر پرداخت ویزیت باید برای تهیــه مواد غذایی مورد توصیه و حتی 
مکمل های غذایی که تجویز می شــود از جیــب خود پرداخت کند. 
یعنی حمایت بیمه ای نیست و مردم نیز توان خرید مکمل غذایی را 
ندارند. با شرایط اقتصادی و فرهنگی کنونی، متخصص تغذیه در اصل 
فقط برای یک گروه هدف تقریبا حدود ده درصد افراد جامعه توصیه 
می کند؛ افرادی که توانایی مراجعه را دارند و اصطلاحا »دستشان به 
دهانشان می رسد« از توصیه های من و همکارانم بهره مند می شوند و 
شاید می توانند چند صدهزار تومان یا چند میلیون تومان بابت تهیه 
مواد غذایی لازم و یا مکمل غذایی هزینه کنند و بدین ترتیب در اصل 

نود درصد باقی افراد جامعه از این توصیه ها بی بهره اند.

 با توجه به زیاد بودن هزینه مکمل های غذایی؛ انواع تولید 
داخل با خارجی تفاوت زیادی از نظر اثربخشی دارد؟

فروش مکمل در دنیا یک تجارت و اصطلاحا بازار بزرگ فروش است 
ولی در اصل مکمل ها نقش غذای مردم را ندارند بلکه جایگزینی برای 
کمبود های تغذیه ای اســت. انواع مکمل های وارداتی و خارجی که با 
شــرایط خاص و حتی لابی یا قاچاق وارد کشور می شود با ارز تامین 
شــده و گران قیمت اســت؛ ولی اینطور نیست که انواع تولید داخل 
آن تاثیر نداشته باشد بلکه بررسی ها نشان داده که تفاوت معناداری 
از نظر اثربخشــی بین مکمل های خارجی و داخلی وجود ندارد. البته 
عده کمی از مردم کشور مکمل مصرف می کنند و حجم زیادی از این 
مکمل های مصرفی مردم انواع غیر ضروری است یا مثلا برای تقویت و 
رشد مو، بهبود سلامت پوست استفاده می شود. مکمل های گیاهی و 
دارویی جهت کاهش وزن هم بخشی از درصد حجم مصرفی را به خود 
اختصاص داده است. اغلب این مکمل ها جنبه زیبایی و تناسب اندام 
دارد. باید پرسید چند نفر برای حفظ سلامت و یا کنترل بیماری خود 
به مطب تغذیه مراجعه می کنند؟ اغلب مراجعه کنندگان کلینیک های 
تغذیه جهت کاهش و افزایش وزن است. متاسفانه مکمل های ضروری 
برای آن دهکی که کمبود دارند تجویز نمی شود و اغلب تجویز ها بابت 
اصلاح تغذیه نیســت. باید در این خصوص سیاستگذاری لازم انجام 
شــود تا مکمل های غذایی به صورت هدفمند تجویز شود و به افراد 
نیازمند آن برســد. از نظر قیمت یک بسته مولتی ویتامین خارجی 
شــاید حدود یک میلیون تومان باشــد ولی نمونه داخلی آن قیمت 
خیلــی کمتری در حدود صدهزار تومان دارد ولی از نظر تاثیرگذاری 
تفــاوت معنی داری وجود ندارد. نمونه هــای خارجی چون با ارز آزاد 
وارد کشــور می شود گران تر اســت ولی آنقدری که تبلیغ می کنند 
اختلاف اثربخشی با نمونه داخلی ندارد. من حدود هشتاد مورد بررسی 
پژوهشی و بالینی رو مکمل های غذایی در منطقه کاشان انجام دادم 
و در مجموع می گویم انواع خارجی آنقدر ویژه و خاص نیســتند که 
بتوانند چندین برابر مکمل های تولید داخل قیمت داشته باشند. مردم 
تا جایی که می توانند شــیر، لبنیات، گوشت، سبزی و میوه بخورند و 
در صورتی که امکان ندارند مکمل های غذایی را بصورت روزانه مصرف 

کنند تا حداقل نیازهای روزانه بدن را تامین کنند.

 آیا نظام ارجاع و پزشــک خانواده هم در این مسیر کمکی 
کرده است؟

بیمار وقتی نیاز به بررسی های بیشتر داشته باشد باید آزمایش برای 
او نســخه شود. این در شــرایطی است که متخصص تغذیه حتی در 
سطح استاد نیز امکان تجویز نسخه آزمایش ندارد و باید در این زمینه 
پزشک نسخه کند؛ نکته اینکه حتی ماما می تواند نسخه پاراکلینیکی 
تجویز کند ولی دانش آموخته تغذیه خیر؟! پذیرفتن این وضعیت برای 
من خیلی دشوار است که اجازه تجویز یک آزمایش خون ساده مثلا 
جهت بررسی آهن خون ندارم! این خدمت ساده باید در بیمه محسوب 
شــود. البته بر اساس نظام ارجاع باید پزشک خانواده اقدامات اولیه و 
بررسی یا تجویز آزمایش لازم را انجام دهد و در صورت نیاز به مشاوره 
تغذیه ارجاع انجام گردد ولی مردم برای مشاوره این مسیر را انتخاب 
نمی کنند و از همان ابتدا به مطب تغذیه مراجعه می کنند. بدین ترتیب 
مطب ها یا کلینیک های تغذیه به سمت نصب دستگاه برای سرویس 
دهی به افراد خاص می روند که این رفتارها با ماهیت رشــته تغذیه 
همخوانی ندارد. باید در مراکز بهداشتی مناطق مختلف کشور جذابیت 
ایجاد کنیم تا هموطنــان وقت بگذارند و مراجعه کند که از خدمات 
مشاوره تغذیه بهره مند شود. کلینیک های تغذیه هم در کلان شهر ها 
وقتی موفق هســتند که به افراد با وضعیت مالی خوب خدمت ارائه 
می کنند. مشــکلات اقتصادی روی تغذیه تمام آحــاد جامعه تاثیر 

گذاشته، مگر همان دهک ثروتمند که هر چه بخواهد تهیه می کند.

 نقش مراکز بهداشتی درمانی و خانه های بهداشت در این 
مسیر چیست؟

معاونت بهداشتی برای مراکز بهداشتی کشور تعدادی کارشناس تغذیه 
جذب کرده است که اقدام خوبی به نظر می رسد ولی متاسفانه مردم 
مراجعه نمی کنند. کارشناس تغذیه در این مراکز وقتی توصیه می کند 
به عنوان مثال یک خانم باردار مراجعه کننده روزانه چه میزان گوشت، 
لبنیات، ماهی بخورد. این فرد در پاسخ می گوید: پول و توانایی مالی 
تهیــه آن را ندارد. ما نمی توانیم غذای لازم را برای مردم تامین کنیم 
ولی با بعضی مکمل ها می خواهیم بخشی از کمبود ها را برطرف کنیم؛ 
این یک چالش جدی اســت که باید به آن رســیدگی شــود و فقط 
وظیفه کارشــناس یا متخصص تغذیه نیست. اگرچه وزارت بهداشت 
در بحــث دارویار اقداماتی انجــام داده و قیمت دارو دچار اصلاحاتی 
شد اما در زمینه غذا این اصلاحات انجام نشد و شاهد افزایش قیمت 
شــیر، لبنیات، گوشت به چندین برابر هستیم؛ الان قوت غالب مردم 
نان است و آن نان هم از آرد یارانه ای است که شاید غنی سازی نشده 
اســت. در این شرایط توصیه مردم به مصرف لبنیات پروبیوتیک چه 
جذابیتی دارد؟ آن توصیه های مفید برای ده درصدی از جامعه خواهد 
بــود که توان خرید دارند، چون نــود درصد دیگر اولویت هایی مانند 
تامین مســکن، پوشاک، حمل و نقل، مدرســه، هزینه های جاری... 
خواهند داشــت و مجبورند از هزینه کــردن برای تامین مواد غذایی 
صرفنظر کنند لذا پس این چالش بزرگ کنونی و آینده اســت. وقتی 
توانایی خرید نباشــد توصیه ها هم اثری ندارد چون عامه مرد با این 
شــرایط اقتصادی توان خرید ندارند. چه کسی می تواند امگا۳ تهیه 
کند، مکمل های غذایی و گیاهی هم از نظر تغذیه ای تجویز میشــود 

ولی متاسفانه اغلب مردم امکان تهیه ندارند.

 میزان اهمیت مصرف مواد غذایی پروبیوتیک چقدر است؟
باید گفــت مصرف پروبیوتیک هــا به عنوان یکــی از جدید ترین و 
به روز ترین مباحث علمی دنیا مطرح است و نتایج خوبی نیز بر سلامت 
انسان دارد. تحقیقات متعددی روی آن انجام شده ولی فکر نمی کنم 
اولویت نخست برای جامعه ما مصرف پروبیوتیک ها باشد بلکه اولویت 
این است که بتوانیم حداقل اهمیت خوردن شیر و لبنیات را به مردم 

تذکر بدهیم؛ اولویت این است تا کاری کنیم که مردم بتوانند گوشت 
تهیه کنند نیازهای پروتئینی را برطرف کنند، سبزی و میوه بخورند؛ 
صحبت کردن در این زمینه نیازمند تامین شــرایط آن است. اینکه 
ماست نخوریم، شیر نخوریم، مکمل آهن یا قرص پروبیوتیک بخوریم 
تناسبی با اصول تغذیه ای و علمی ندارد. سرانه مصرف لبنیات به زیر 
۶۰لیتر در ســال رســیده با این وضعیت چند درصد جامعه لبنیات 
می خورد؟ مردم مشــکل دارند و با این وضعیت باید به هفتاد درصد 
مردم ایران مکمل های غذایی توصیه شود. بچه ای که صبحانه او شده 
نان، فقط نان خالی می خورد چطور می تواند ریز مغذی های لازم برای 
رشد و نمو یا حافظه و هوش را تامین کند. وقتی این مقدمات برقرار 
نیست من چطور می توانم کمک کنم؟ مشاوره های تغذیه برای افراد 
جامعه محدود است و پاسخ نمیگیریم. مردم می گویند چی بخوریم؟ 

از کجا بیاوریم تا بخوریم؟

 نظر شما درباره مصرف گیاهان دارویی توسط مردم بطور 
فزآینده چیست؟

تداخلات مصرف برخی گیاهان دارویی با داروهای شیمیایی می تواند 
موجب تشدید اثر دارو و یا تضعیف آن شود واین نکته جدی است و 
باید مورد توجه قرار گیرد. برخی گیاهان دارویی اثرات آنتاگونیستی 
یا سینرژی با داروهای شیمیایی مصرفی بیماران دارند و باید به این 
نکته توجه خاص نمود. مردم باید به این نکات تداخلاتی توجه کنند 
چون تداخل گیاهــان دارویی با داروهای شــیمیایی چالش مهمی 
محسوب می شــود؛ تداخل غذا، دارو و مکمل ها با هم نیز مهم است 
و اطلاع رسانی در این حوزه به خوبی انجام نشده است. نحوه مصرف 
انواع مکمل آهن و روی، آهن و مس، آهن و کلســیم و دوظرفیتی ها 
با یکدیگر جدی اســت و باید مردم آمــوزش لازم را ببینند. خوردن 
مکمل با غذا بخصوص با غذای پرفیبر حدود ســی درصد جذب آن 

را کاهش می دهد.

 دربــاره زمــان مصــرف مکمل هــا بــا توجه بــه تنوع 
برایمان بگویید.

زمــان در مصرف مکمل ها مهم اســت به گونه ای کــه باید برخی از 
مکمل هــا را قبل از غــذا و برخی را بعد از غــذا بخوریم ولی در این 
خصوص شاید توصیه دقیق و صحیح انجام نمی شود. تداخل یک دارو 
بــا یک داروی دیگر و یا مکمل غذایی می تواند جذب داروی اصلی را 
کاهش بدهــد و حتی دفع آن را تحت تاثیر قرار داده و روند بیماری 
را تغییر دهد. مثلا در سرطان خیلی از پیشنهادات در حوزه گیاهان 
دارویی بصورت خانگی است و دمنوش ها می تواند متابولیسم را تغییر 
دهد. بهترین زمان در مورد مکمل ها پیشنهاد دوساعته قبل یا بعد از 
صرف غذا اســت. نوشیدن چای قبل و بعد از برخی مکمل ها توصیه 
نمی شــود. در مورد مکمل کلســیم چون باید آب زیاد مصرف شود 
توصیه این است که قرص کلسیم را صبح و با حجم زیاد آب مصرف 
کنیم تا از بروز ســنگ کلیه جلوگیری شود. در مورد ویتامین »ث« 
بهتر اســت دارو تقسیم شود و در فواصل مختلف روز تا شب مصرف 
کنیم. در مورد ویتامین »دی« پنجاه هزار چون هزینه مطرح است و 
یک »پرل« ۵۰هزار واحدی را نمیتوان تقسیم کرد و هزینه دوزهای 
کمتر هم بالاســت، بهتر است بنا به نظر پزشــک و نیاز بدن، بطور 
هفتگی یا دوهفته یکبار مصرف شود. اثر بخشی مکمل و دارو به حفظ 
میزان مورد نیاز بدن در طول شبانه روز بستگی دارد. البته اولویت غذا 
اســت ولی به اعتقاد من آنقدر وضعیت مناسبی از نظر تغذیه نداریم 
پس توصیه می شود در صورت امکان به طور روزانه مولتی ویتامین با 
املاح معدنی را مصرف کنیم تا نیازهای روزانه بدن تامین شود. شاید 
نیازهای اساسی را بتوان از این طریق تامین کرد؛ بدین ترتیب تا حدود 

هفتاد درصد نیازهای روزانه تامین میشود.

 نظر شما درباره تغذیه مدارس چیست؟
حال مدارس و تغذیه دانش آموزان نیز بهتر از احوال کل جامعه نیست. 
سیاستگذاری در حوزه سلامت کشــورمان مشکلات زیادی دارد. به 
عنوان مثال ســیگار و دخانیات ارزانترین قیمت را در ایران دارد که 
درهیچ جای دنیا اینطور نیست چون مالیات های سنگین روی قیمت 
ســیگار اضافه میکنند تا برای محلی که در نظر گرفته شــده است، 
هزینه شود ولی در ایران هنوز اینطور نیست!؟ اگر مالیات برای سیگار 
به طور مناسب وضع میشد، یکی از حوزه هایی که می توانست از این 
بابت بهره مند شود، همین تغذیه مدارس بود. اگر این سوبسید برای 
شــیر غنی از مواد مغذی مدارس اعمال می شد خیلی خوب بود. اگر 
دولت یارانه ای برای تغذیه مدارس قائل بشود می توان امید داشت که 
دانش آموزان از تغذیه نســبی بهره مند شوند. از سوی دیگر باید روی 
نوشیدنی های مضر مانند نوشابه های گازدار افزایش قیمت و مالیات 
قائل شوند. یعنی اینکه بجای نوشابه، باید شیر بخوریم آن هم شیری 
که قیمت آن بســیار ارزان و شاید هم قیمت آب است. در اکثر نقاط 
دنیا این کار را کردند ولی در ایران هنوز اتفاق جدی رخ نداده اســت! 
اگر سوبســید و افزایش قیمتی که روی روغن گذاشته شده است را 
برای شیر ولبنیات قائل می شدند، شاید از نظر سرانه مصرف وضعیت 
بهتری داشتیم. تا زمان رسیدن به شرایط مناسب »شاید« این امکان 
وجود داشــته باشــد که مصرف مکمل ها در کودکان، زنان باردار و 
شیرده، سالمندان... بتواند از بروز برخی مشکلات مربوط به تغذیه در 

آینده این عزیزان جلوگیری کند.

 امنیت غذایی خیلی مهم است؛ آیا بررسی روی این موضوع 
شده است؟

آبیاری سبزی ها با پسماند و فاضلاب از یک سو موضوع مهم و جدی 
بوده است و امروزه نفوذ فاضلاب به زمین های کشاورزی و آلوده شدن 
محصولات کشــاورزی با فلزات سنگین مسئله جدی و مهمی است. 
بــا وجود آگاهی از برخی آلاینده ها باید دقت کنیم که مصرف کردن 
ســبزیجات و میوه ها و شیر و لبنیات بهتر از مصرف نکردن آن است. 
در محیط زیست آنقدر آلاینده های مختلف مانند آلودگی هوا داریم 
که این میزان آلودگی محصولات کشاورزی در برابر آن ناچیز به شمار 
می رود، پــس نباید زیاد نگران بود. آنتی اکســیدان های دریافتی از 
محصولات کشاورزی تا حدودی می توانند اثرات آلاینده های محیطی 
را برطرف سازند. البته با اقدامات اخیر و نظارت های بیشتر و بخصوص 
بعد از مرجوع شــدن برخی محصولات صادراتی مانند گوجه فرنگی، 
فلفل دلمه، کاهو... از کشورهای مختلف، وضعیت تحت نظارت بیشتر 
اســت؛ در گذشته شــاهد بودیم که از یک طرف به خیار یا میوه ها 
سمپاشــی می کردند واز طرف دیگر برداشت می شد. وقتی مردم را 
از ترس احتمال آلودگی با ســموم و فلزات سنگین نسبت به خوردن 
ســبزیجات، میوه و لبنیات نگران می کنیم در اصل ضربه بزرگی به 
فرهنگ تغذیه ای آنان وارد کردیم که پیامدهای آن غیر قابل جبران 
اســت. حذف ســبزیجات بخاطر دارا بودن فیبر، منیزیم، پتاســیم، 
آنتی اکسیدان ها و املاح مفید از سفره تغذیه ای میتواند عوارض خاصی 
بهراه داشته باشد. در همه حال خوردن سبزیجات ضروری است ولی 

نباید از هرجایی سبزی و میوه تهیه کرد بلکه باید مطمئن بود.

گزارش

< دکتر تقی زاده: هدف از خوردن مکمل 
این است که خلاء ناشی از مصرف نکردن 
یا در اصطــلاح کمبود های  مواد غذایی 
مواد غذایــی را برطرف کنیــم. یعنی با 
خــوردن مکمل اقــدام جبرانی با هدف 
جلوگیری از عوارض ناشــی از کمبود آن 
ماده مهم تغذیه ای انجــام دهیم. تقریبا 
اکثریــت قریب به اتفاق افــراد جامعه 
وقتی  مکمل هســتند؛  نیازمند دریافت 
لبنیات، سبزی و  میزان مصرف شــیر و 
میوه کم است پس مشکل کمبود کلسیم، 
 ویتامین دی، منیزیــم، ... املاح مورد نیاز 

وجود دارد

< باید گفت مصــرف پروبیوتیک ها به 
عنوان یکــی از جدید ترین و به روز ترین 
مباحث علمی دنیا مطرح اســت و نتایج 
خوبــی نیز بر ســلامت انســان دارد. 
تحقیقات متعددی روی آن انجام شــده 
ولی فکر نمی کنم اولویت نخســت برای 
باشــد  پروبیوتیک ها  مصرف  ما  جامعه 
بلکه اولویت این است که بتوانیم حداقل 
اهمیت خوردن شیر و لبنیات را به مردم 
تذکر بدهیم؛ اولویت این اســت تا کاری 
کنیم که مردم بتوانند گوشت تهیه کنند 
نیازهای پروتئینی را برطرف کنند، سبزی 
و میوه بخورند؛ صحبــت کردن در این 

زمینه نیازمند تامین شرایط آن است

جوابیه

ضمن تشــکر از این مســافر گرامی به اطلاع 
می رســاند برنامه ریزی فاصله حرکت قطارها 
در خطوط و ســاعات مختلف بر اساس حجم 
مســافران ورودی صــورت می پذیرد که البته 
می بایســت محدودیت هــای عملیاتی جهت 
پاســخ به تقاضای مســافر در تمامی ساعات 
به ویژه زمان های پیک مســافری مدنظر قرار 
گیرد تا بتوان سرویس دهی مطلوب ارائه نمود. 
شــایان ذکر است که پرسنل ایســتگاه ها به 
صورت مســتمر شــرایط را پایش نموده و در 
صــورت ازدحام مســافر، هماهنگی های لازم 

جهــت اعزام قطارهای فوق العــاده را به عمل 
خواهــد آورد. در خصوص شــکایت مســافر 
محترم در روزنامه آفتاب یــزد، مبنی برعدم 
اعلام نام ایســتگاه ها، ضمــن عذرخواهی از 
مسافران گرامی، باید گفت گاهی اوقات ممکن 
است سیستم اعلام تعدادی از قطارها به دلیل 
نبود قطعــات یدکی و بردهــای الکترونیکی 
موردنیــاز، دچار نقص فنی گردد که بلافاصله 
توســط واحدهای مربوطه بررســی و تلاش 
جهت رفع مشکل و راه اندازی مجدد سیستم 

موردنظر آغاز می شود.
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از  مازندرانــی  باغــدار   12۰  -11۰2
مازوت ســوزی ها در نیروگاه نکا شــکایت 
کردنــد این آلودگی ها به ضــرر باغداران و 

محصولات آنهاست. 
112۰- معاون وزیر نفت گفته تولید بنزین 
کشــور به 1۳۰ میلیون لیتر در روز خواهد 
رسید. پس با این حساب باید این پیشرفت 
را به ایشان تبریک گفت. لابد نیازی هم به 

افزایش قیمت نخواهد بود! 
12۰1- اگر لازم است سرمایه گذاری لازم 
برای جلوگیری از فرونشســت ها در برخی 
مناطق کشــور صورت بگیــرد وگرنه بعدا 

هزینه و خسارات بیشتری وارد می شود.
224۵- وضعیــت بازار خــودرو و افزایش 
قیمت ها بســیار گیج کننده و سرســام آور 
است. خریدار و فروشنده مانده اند چه کنند. 
کجا رفت وعده های سروسامان دادن به بازار 

خودرو؟!
2۳۰۵- اگــر آمریــکا بــا سیاســت های 
خصمانه ای کــه در پیــش گرفته فروش 
نفت ما را محدود کند یقینا دچار ضررهای 
اقتصادی می شویم و این بر قیمت دلار در 

بازار هم تأثیرات منفی بسیاری می گذارد. 
1۰11- یک نماینده سابق مجلس مدعی 
شــده عده ای دلال بــرای تائیدصلاحیت 
وی پیشنهاد دریافت پول کردند. مشخص 
است که شوخی کرده. مگر می شود با پول 

تائیدصلاحیت گرفت؟ 
2۰۵4- طبق گزارش هــای اخیر دبی در 
امارات در جذب گردشــگری رکوردشکنی 
کرده بیشترین مســافران را به خود جذب 
کرده و درآمدزایی بسیاری داشته. ای کاش 

ما هم در صنعت توریسم موفق بودیم!
211۰- وقتــی میــزان عیــدی کــه به 
بازنشســتگان می خواهند بدهند را در نظر 
می گیریم واقعا نمی دانیم با این 2/۵ میلیون 

پول به کدام زخم مان بزنیم؟!
214۵- زمانی اگر قیمت گوشــت بالا بود 
قیمت فرآورده های گوشــتی پایین تر بود 
و مردم بــه راحتی می توانســتند حداقل 
فرآورده های گوشتی بخرند، حالا همه این 
محصولات وحشتناک گران شده. آن هم از 

مردم دریغ شد! 
22۰1- با اینکه عراق یکی از بازارهای مهم 
صادرات ایران است اما واردات چند قلم کالا 
از ایران به عراق را ممنوع کرده. این یعنی از 

دست رفتن فرصت ها. 
194۵- چرا آن آقای مداح مشهور باز هم 
با شعرخوانی خود بر علیه دولت روحانی و 
برجام حاشیه ساز شدند؟ ایشان چه علاقه ای 
به کوبیدن دیپلماسی دولت قبل داشتند؟ 

2۰11- آقــای رائفی پــور که همیشــه با 
سخنانش جنجال سازی می کند این بار به 
دولــت تاخته از دولت و مجلس انتقادهای 
زیاد کرده. ایشــان خیلی اهل هیاهوسازی 

است. انگار طرفدارانی هم دارد. 
2۰2۰- نمایــش پهپادها و موشــک های 
بالستیک ما در راهپیمایی 22 بهمن بسیار 
غرورآفرین و افتخارآمیز بود. نمایش قدرت 

به تمام جهان بود. 
2۰41- نصب آگهی ترحیم برای اسرائیل 
غاصب در راهپیمایی 22 بهمن ابتکار بسیار 
جالــب و درخور توجهی بود. در شــرایط 
بسیار مناسبی هم انجام شد. چون اسرائیل 

با جنایات خود مرگ خود را رقم می زند. 
184۰- در جدیدترین آماری که از ســوی 
یک سایت تحلیلی خارجی ارائه شده تیم 
ایران در بخش گلزنی تیم ســوم مسابقات 
بــوده و بــا 2 کارت قرمز بیشــترین آمار 
اخراجــی را داشــته. در کل آمار جالبی از 

وضعیت تیم ما ارائه نشده! 
18۵۶- بازار انتشار مقالات جعلی یا تقلبی 
به حدی در کشورمان رونق یافته که طبق 
یک آمار کشــورمان جزو 8 کشور اول در 
انتشــار مقالات تقلبی گرفتــه! امیدواریم 

آمارها صحت نداشته باشد! 
19۰۵- امیدواریــم کارشناســان در مورد 
کیفیت فیلم های جشــنواره در بخش های 
رقابتی توضیحاتی ارائــه بدهند تا متوجه 
شــویم نســبت بــه دوره ای قبــل چقدر 

کیفیت ها بهتر شده. 

191۵- حســرت صعود مــا به فینال جام 
ملت های آســیا با شکست مقابل قطر ۵2 
ساله شد. اشکالی ندارد، حسرت بردن برای 
ما چیز جدید و تازه ای نیست! در خیلی از 
مسائل زندگی در حسرت زندگی می کنیم. 
174۵- خیلی جالب و عجیب اســت که 
وزیر داخله حکومت طالبان مدعی شــده 
که به رســمیت شــناختن یا به رسمیت 
نشناختن آنها توسط کشورهای دیگر برای 
طالبان تأثیری ندارد! پس دیپلماسی برای 

طالبان بی معناست! 
18۰۵- آقــای قالیبــاف رئیــس مجلس 
می فرمایند مردم سختی ها را به خاطر نظام 
تحمل می کنند. اما بگویند مسئولان برای 

مردم چه کردند؟ 
182۰- این آقای صــادق بوقی هم هر از 
چند وقتی در بازار ماهی فروشــان رشت با 
شعرخوانی خود مردم را سرگرم می کند و 
حکایت این آدم خیلی جالب شده. ایشان 

معرکه گیر خیلی خوبی شده! 
1۵۰1- معــاون اجرایــی رئیس جمهــور 
می گویند اکنون در مرحله تشــکیل دولت 
اسلامی هستیم پس از آن جامعه اسلامی و 

سپس تمدن اسلامی شکل می گیرد! 
1۵2۵- آقای رئیسی رئیس جمهور گفتند 
به خواســت خداوند قطار پیشرفت سرعت 
خواهد یافت. پس به امید پیشــرفت های 

بیشتر. 
1۵4۵- آقــای کواکبیان نماینده ســابق 
مجلس در یک مناظره جنجالی تلویزیونی 
ســوال کردند چرا باید 4۵ سال با آمریکا 

مبارزه کنیم؟ 
آفتاب یزد: آقای کواکبیان بهتر است 
یک نگاهــی به آرمان هــای انقلاب 
اسلامی و خواسته مردم داشته باشند. 
1۶17- چرا انگلیســی حرف زدن یا عربی 
حــرف زدن وزیر امور خارجه کشــورمان 
گاهی سوژه رسانه ها می شــود؟ آیا ایشان 

تسلط کافی به زبان خارجی ندارند؟
17۰2- وزارت خارجه آلمان به هموطنانش 
در افغانستان هشدار داده که این کشور را 
ترک کنند چــون وضعیت امنیتی در این 

کشور شکننده است! 
رئیس جمهــور  رئیســی  آقــای   -14۰۵
کشورمان معتقد اســت برخلاف مدعیان 
آزادی، آزادی حقیقی در ایران وجود دارد. 

142۰- آقای قالیبــاف رئیس مجلس در 
مورد ســفر خانواده اش به ترکیه می گویند 
اینکه خانواده آدم به ترکیه برود گناه است؟ 
واقعا هم گناه نیســت به کســی هم اصلا 

مربوط نیست!
14۳1- آقای بیرانوند! شــما که می گویید 
نسل فوتبالی شما بهترین نسل بود چرا این 
نسل بهتر بهترین نتیجه را در مسابقات جام 

ملت ها نگرفت؟ 
1۳4۵- در قطعنامه راهپیمایی سراســری 
مراســم 22 بهمن اعلام شــده ملت ایران 
خواســتار اتخاذ راهکارهای مناسب برای 
مهار تــورم و مقابله جدی بــا اخلال گران 
اقتصادی است. امیدواریم به این قطعنامه 
عمل شود و شــاهد مهار تورم و کنار زدن 
اخلال گران اقتصادی باشــیم. وعده ای که 

سالهاست مطرح می شود. 
1241- این چه حرفی اســت که آقای تاج 
در جواب به سوال در مورد ناکامی تیم ملی 
می گوید فوتبال همین است! یعنی فوتبال 
ما همین اســت؟ این فوتبــال نباید موفق 

بشود؟ 
1۳۰1- چرا برخی افراد ردصلاحیت شده 
می گویند بــه خاطر انتقاد به فلان موضوع 
ردصلاحیت شدم. آیا واقعا انتقاد به برخی 
سیاســتگذاری ها موجــب ردصلاحیــت 

می شود؟ 
112۵- بــا توجه به تورم موجود و افزایش 
گرانی ها بهتر اســت در سال آینده میزان 
یارانه ها تا حدی افزایــش یابد که حداقل 

کمکی به معیشت خانواده ها بشود. 
1141- قطری هــا با ســرمایه گذاری های 
کلانی کــه کرده بودند خصوصــا با اینکه 
میزبان بودند مشخص بود که می خواهند 
قهرمانی آسیا را برای بار دوم جشن بگیرند. 

همین اتفاق هم افتاد. 
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مهدی اسدی، رئیس انجمن واردکنندگان موبایل، تبلت و لوازم جانبی در رابطه با 
احتمال تکرار ماجرای کوروش کمپانی توسط اسپانسر باشگاه استقلال گفت: دقیقا 
چند روز پس از رسانه ای شــدن ماجرای کوروش کمپانی، اولین موضوعی که در 
دســتور کار انجمن قرار گرفت، این بود که با باشگاه استقلال وارد مذاکره شویم تا 
با اسپانسر خود که یکی از فروشندگان موبایل است، قطع همکاری کرده و قرارداد 
خود را فسخ کند. به گزارش ایسنا، وی افزود: از طریق دوستان مشترک چندین بار 
به آقای خطیر - مدیر عامل باشگاه استقلال، پیغام داده و در رابطه با تکرار ماجرای 
کوروش کمپانی از طریق یک فروشــنده دیگر، هشــدار دادیــم و آن ها را از این 
موضوع مطلع کردیم که اسپانســر باشگاه استقلال با همان رویه کوروش کمپانی 
)پیــش فروش موبایل زیر قیمت بازار( در حال فروش موبایل با قیمت ۳۰ الی ۴۰ 
درصــد کمتر از قیمت جهانی اســت. رئیس انجمن واردکننــدگان موبایل به عدم 
پاســخگویی از سوی باشگاه استقلال اشــاره کرد و گفت: متاسفانه در این مدت، 
مدیر عامل باشگاه استقلال پاسخی به هشدارهای ما نداد و ما در نهایت به صورت 
رســمی و کتبی این موضوع را به باشگاه استقلال اطلاع داده تا عواقب همکاری با 
شرکت هایی که شــفافیت اقتصادی نداشته و احتمال متضرر شدن مردم در آن ها 
بالا اســت را هشدار دهیم. اســدی ادامه داد: اولویت ما این است که این قرارداد 
فسخ شود چراکه اسپانسر باشگاه استقلال هم مانند شرکت کوروش کمپانی مجوز 
واردات موبایل ندارد و امیدوارم مردم در آینده متضرر نشوند و شاهد تکرار ماجرای 
کوروش کمپانی نباشــیم. وی همچنین گفت: به شــخصه این احتمال را می دهم 
که اگر این قرارداد فســخ نشود، بی شک تا روزهای آینده این کلاهبرداری مجددا 

تکرار شــود و از آن جایی که باشگاه اســتقلال دارای پشتوانه مردمی بالایی است 
به مراتب می توانیم شــاهد تکرار ماجرایی کوروش کمپانی در مقیاس بسیار بالاتر 
باشیم. رئیس انجمن واردکنندگان موبایل و تبلت با اشاره به نداشتن مجوز واردات 
موبایل از ســوی شرکت کوروش کمپانی گفت: این شــرکت تحت هیچ شرایطی 
مجوز واردات موبایل نداشته و ما هم از دفتر تخصصی تلفن همراه وزارت صمت و 
هــم از دفتر تخصصی خدمات پس از فروش وزارت صمت پیگیری کرده و پس از 

چند مرحله استعلام، متوجه شدیم که این شرکت هیچ وارداتی هم نداشته است. 
اسدی در ادامه گفت: در اساسنامه تاسیس شرکت ها، می توان اشاره کرد که در چه 
زمینه ای فعالیت انجام شود؛ به عنوان مثال، در اساسنامه اکثر شرکت های تجاری 
هم به واردات و صادرات و هم به کالا اشاره می شود اما دلیلی بر اینکه آن شرکتی 
بتواند مجوز واردات یک محصول را دریافت کند، نیســت و مجددا تاکید می کنم 
که کوروش کمپانی نه از ســوی انجمن واردکنندگان موبایل و نه از ســوی وزارت 
صمت هیچ گونه مجوز واردات موبایل نداشــته اســت. وی همچنین به دارا بودن 
نشان »اینماد« در شرکت های تجاری اشاره کرد و گفت: همه این شرکت ها دارای 
اینماد هســتند و اگر اینماد نداشته باشــند، نمی توانند درگاه پرداخت الکترونیک 
داشته باشــند. بنابراین باید در صدور نشــان اینماد بیش از گذشته توجه شود و 
بدون نظارت پســینی، ممکن است اتفاقات مشــابه به مراتب تکرار شود در حالی 
که برخی از شــرکت ها در حال کلاهبرداری از مردم هســتند و از نشــان اینماد 
برخــوردار بوده که خود باعث اعتماد مردم می شــود. رئیس انجمن واردکنندگان 
موبایل در پایان افزود: در چند روز گذشــته بــا تمام نهادهای نظارتی و حکومتی 
همچون دادستانی کل کشور، سازمان بازرسی کل کشور، وزارت ورزش و جوانان، 
وزارت فرهنگ و ارشــاد و نهادهای امنیتی و قضایی در رابطه با اتفاقی که ممکن 
است در باشگاه استقلال رخ دهد، نامه نگاری انجام شده و این نهادها را از احتمال 
وقوع یک کلاهبرداری دیگر مطلــع کرده ایم و تمام تلاش خود را انجام می دهیم 
تا جلوی این موضوع قبل از آن کــه مانند ماجرای کوروش کمپانی به فاجعه بدل 

شود، گرفته شود.

آفتاب یزد - گروه شبکه: شورای عالی فضای مجازی مصوبه ای 
را ابلاغ کرده اســت که طبق آن استفاده از فیلترشکن ممنوع 
اعلام شده است. این برای اولین بار است که در یکی از مصوبات، 
استفاده از فیلترشکن ممنوع می شود پیشتر در قانون جرایم 
رایانه ای فروش فیلترشکن جرم انگاری شده بود. داستان از این 
قرار است که شــورای عالی فضای مجازی در مصوبه »بررسی 
راهکارهای افزایش میزان ســهم ترافیک داخلی و مقابله با 
پالایش شکن ها« استفاده از فیلترشکن را غیرقانونی اعلام کرده 
است، مگر در مواردی که مجوز قانونی دریافت شود. در تبصره 
این بند از مصوبه تکلیف شده کارگروهی ۷ نفره برای »بررسی 
ساماندهی وضعیت ابزارهای پالایش شکن« تشکیل شود. این 
کارگروه با مسئولیت رئیس مرکز ملی فضای مجازی و عضویت 
دادستان کل کشور، وزرای اطلاعات، ارتباطات، نماینده سپاه 
پاسداران، دو نفر از اعضای حقیقی شورای عالی فضای مجازی 
تشکیل شده و نتیجه بررسی ها را به شورای عالی ارسال می کند. 
همچنین شورای عالی فضای مجازی تبلیغ اشخاص حقوقی در 
پلتفرم های خارجی را صراحتا ممنوع کرده است. وزارت ارشاد 
با همکاری صداوسیما، فراجا، وزارت اقتصاد و قوه قضائیه مکلف 

به اجرایی سازی و تامین لوازم آن بوده و باید هر ۳ ماه یک بار نتایج را به مرکز 
ملی فضای مجازی ارائه کند. همچنین بر اساس بند یک این مصوبه، وزارت 
ارشاد باید با همکاری وزارتخانه ها اقتصاد و ارتباطات ظرف یک ماه طرحی 
را برای ترغیب تولیدکنندگان محتوا و کسب وکارهای فعال در پلتفرم های 
خارجی به منظور فعالیت آن ها، صرفا در پلتفرم های داخلی آماده کند و برای 
تصویب در شــورای معین ارائه دهد. این طرح باید طوری طراحی شود که 
ظرف ۶ ماه حداقل ۵۰ درصد از تولیدکنندگان محتوای صفحات و کانال های 
پر مخاطب، بستر فعالیت شان را از پلتفرم های خارجی به پلتفرم های داخلی 
منتقل کنند. بر اســاس بند ۳ این مصوبه وزارت ارتباطات موظف است با 
همکاری کارگــروه تعامل پذیری دولت الکترونیکی خدمات دولتی فراگیر و 
ضروری را به صورت انحصاری در بســتر پلتفرم های داخلی ارائه کند. این 
وزارتخانه مکلف است امکان ارائه حداقل دو مورد از خدمات فراگیر و ضروری 
دولتی در ســکوهای داخلی را تا ۶ ماه پس از ابلاغ فراهم نماید. همچنین 
تنظیم گران بخشی موظف شــده اند با هدف رفع نیاز و ایجاد تنوع در سند 
مصرف کاربران با ســازوکارهای حکمرانی پذیر، ظرف مدت یک ماه خدمات 
و ســکوهای پر کاربرد )بالفعل یا بالقوه( خارجی را شناسایی و امکان فنی 
برای دسترسی به خدمات مفید خارجی را در قالب های حکمرانی پذیر بررسی 
کرده و ضوابط را به مرکز ملی ارائه کنند. به گزارش ایسنا در بند ۵ این مصوبه، 
وزارت ارتباطات موظف شــده است به منظور مقابله با »تحریم های ظالمانه 
خارجی« خدمت »تحریم شکن« را به شکل رایگان ارائه کند. همچنین بخش 

خصوصی نیز می تواند برای ارائه این خدمات، مجوز دریافت کند.

< توضیح معاون مرکز ملی فضای مجازی
در همین راســتا امیر خوراکیان، معاون حقوقــی و امور مجلس مرکز ملی 
فضای مجازی با اشاره به مصوبه شورای عالی فضای مجازی درباره ممنوعیت 
استفاده از فیلترشکن ها و حکمرانی روی سکوهای خارجی در گفتگو با مهر 
گفت: این مصوبه در واقع تدبیر دولت برای توســعه خدمات و تسهیل امور 
برای کاربران و امکان حکمرانی مطلوب در حوزه فضای مجازی اســت که 
اجزای مختلفی دارد، یک بســته برنامه است که اگر ما تنها یک جزء از این 
مصوبه را مورد توجه قرار بدهیم و به اجزای دیگر توجه نکنیم ممکن است 
دچار ابهام و برداشــت اشتباه شویم. وی با بیان اینکه اجزای این مصوبه در 
قالب یک سند تدوین شده است، گفت: در حقیقت ما در این مصوبه به طور 
جدی حمایت از سکوها و سرویس های داخلی را در نظر گرفته ایم به این معنا 
که هم وزارت ارشــاد و هم وزارت ارتباطات موظف شده است یک سری از 
خدمات عمومی در حوزه دولت را روی سکوهای داخلی پیاده کند. این موارد 
در واقع حمایت از ســکوهای داخلی است که در یک بخش از مصوبه آمده 
است و بخش دیگر امکان استفاده قانونمند و منطقی از سرویس های خارجی 
اســت. معاون مرکز ملی فضای مجازی گفت: لازم به ذکر است که منظور 
از ســرویس های خارجی فقط یکی دو مورد از این سرویس ها نیست بلکه 
مقصود همه سرویس ها در موضوعات مختلف است که مسئله مهم این بخش 
باز کردن دســت بخش خصوصی برای ورود به این عرصه و سرمایه گذاری 
 در این عرصه است. وی با اشاره به بخش سوم مصوبه که مقابله با ابزارهای 
فیلتر گریز است، گفت: همه اینها یک بسته کامل است که ما نیاز عموم مردم 
را در اولویت قرار بدهیم از کسب و کارهای داخلی به شدت حمایت کنیم و 
مسیری که طراحی می کنیم مسیر قابل مدیریت و حکمرانی باشد تا از منافع 
عمومی، حریم خصوصی و داده های کاربران و سلامت مردم در فضای مجازی 

مراقبت شود.

< متاسفانه استفاده از فیلترشکن زیاد شده
همچنین دبیر شورایعالی فضای مجازی در خصوص ممنوع شدن استفاده از 
فیلترشــکن در مصوبه این شورا گفت: در این مصوبه، سازوکارهای قانونی 
درنظر گرفته ایم که دسترســی مردم به پلتفرم ها تســهیل شود و نیاز به 
 استفاده گسترده از فیلترشکن مرتفع شود. به گزارش فارس، سیدمحمدامین 
آقامیری اظهار کرد: مصوبه اخیر بخشــی از مصوبات مطرح شده در جهت 
ارتقاء زیست بوم سکو کشور است. توسعه و تنظیم درست فعالیت زیست 
بوم سکویی کمک می کند تا ما بتوانیم شــاهد رشد و ارتقاء فعالیت های 
بخش خصوصی در این زمینه باشیم. وی با تشریح بخش های مختلف این 
سند گفت: در بخش اول این سند سعی شده ابعاد مزیت بخشی اقتصادی 
و خدمات رســانی ارتقاء را برای سکوهای داخلی داشته باشیم. در قسمت 
بعدی امکان پیاده سازی مقررات کشــور در سکوهای خارجی را پیگیری 
کردیم، در این راستا ۲ راهکار جدید علاوه بر موارد قبلی به موضوع اضافه 
شد. بخش بعدی حوزه تحریم بود: این تحریم های ظالمانه امکان استفاده 
از برخی خدمات را برای مردم ما سخت کرده است. دو خدمت تحریم شکن 
عمده در کشــور ارائه می شد در این بخش بر توسعه و رایگان در دسترس 
بودن آن ها برای مردم تاکید و به بخش خصوصی هم اجازه توسعه ابزارهای 
تحریم شــکن داده شــد. آقامیری افزود: در بخش آخر با توجه به وجود 
سازوکارهای مختلف جهت دسترسی مردم به خدمات در چارچوب قوانین و 
 مقررات، سازوکاری برای مدیریت بحث پالایش شکن ها درنظر گرفته شد تا 
مردم به شیوه مرسوم خدمات خود را دریافت کنند و نیازی به پالایش شکن 
نباشد. دبیر شــورایعالی فضای مجازی در مورد استفاده گسترده مردم از 
فیلترشکن گفت: متاسفانه اســتفاده از این ابزارها زیاد شده است، ما در 
این مصوبه به دنبال علت یابی موضوع فیلترشکن بودیم تا برای آن ساز و 
کارهایی در نظر بگیریم که در چارچوب قانون و مقررات مشکل را برطرف 
کنیم؛ وجود درگاه های حکمرانی پذیر یا بحث نمایندگی از این موارد است. 
وی افزود: وقتی ما ملزم هســتیم قوانین و مقررات را روی مسئله ای پیاده 
کنیم بهتر اســت ســاز و کارهایی را انجام دهیم که این اتفاق به صورت 
عملیاتی بیفتد تا نیاز مردم به این موضوع کمتر و کمتر شــود. آقامیری 
در مورد اســتفاده از ابزارهای پالایش شکن گفت: امروزه این ابزارها برای 
تحریم در جهت تغییر آی پی کشور یا دسترسی به موضوعات مسدود شده 
استفاده می شــود که در همین سند برای این ۲ راهکار درنظر گرفته شده 
اســت و امیدواریم بتوانیم با این راهکارها نیاز مردم را به صورت شفاف، 

صریح و راحت برطرف کنیم.

< از نظر فنی امکان قطع کردن فیلترشکن وجود ندارد
اما محمد کشوری، کارشناس فضای فناوری ارتباطات، درباره مصوبه جدید 
شــورای عالی فضا مجازی مبنی بر ممنوعیت اســتفاده از فیلترشکن به 
»انتخاب« گفت: این چیزی که من دیدم یک نوع سیاســت است و حکم 
قانونی به معنای جرم انگاری و برخــورد قضایی و ایجاد ممنوعیت جدی 
نیســت. این ممنوعیت یک سیاست است که خطاب آن به نهادهای دیگر 
است که این سیاســت را پیگیری کنند. این سیاست باید در نقاط دیگر 
جزئیات اش مشخص شود. اینکه فیلترشکن ممنوع است که ممنوع است، 
اما کسی استفاده کند چه می شــود؟ در این مصوبه چیزی نیامده است؛ 
بنابراین در همین حد می توان گفت که صرفاً یک سیاست تدوین شده است. 
وی در ادامه در رابطه باعــدم توانایی وزارت ارتباطات مبنی بر جلوگیری 
از فیلترشکن ها بیان کرد: دسترســی همین الان هم غیرمجاز است. الان 

اگر وزارت ارتباطات بتواند کاری بکند که فیلترشکن ها قطع 
شود این کار را می کند و نیاز به قانون ندارد. وقتی یک سایت 
فیلتر می شــود طبیعتا جلو دسترسی به آن را هم می گیرند، 
اما از سال های دور به دنبال این بودند که کسی از فیلترشکن 
استفاده نکند، اما از نظر فنی امکان آن وجود ندارد. کشوری 
درباره جرم انگاری اســتفاده از فیلترشکن گفت: چیزی که 
متفاوت با قبل است و در طرح صیانت هم مطرح شد؛ این بود 
که استفاده از فیلترشکن را جرم انگاری کردند، اما این بند را 
از طرح صیانت حذف کردند. در این مصوبه هم نمی گوید جرم 

صورت گرفته، چون جرم انگاری کار مجلس است.

< تحریم شکن ها موضوع جدیدی نیستند
محمد جعفر نعناکار حقوقدان نیز در گفت و گو با خبرآنلاین 
در واکنش به مصوبه شورای عالی فضای مجازی گفت: »چند 
ماده قانونی این مصوبه، تکالیفی را برای وزارت خانه ها تعیین 
کرده اســت که ظرف مدت قانونی ۶ تا ۱۰ ماهه، طرحی را به 
شــورای عالی فضای مجازی ارائه دهند تا آن طرح تبیین و 
تصویب شــود و جلو برود.« وی در ادامه با اشــاره به اینکه 
این مصوبه دو نکته دارد که بخش خصوصــی، عمومی و دولتی را درگیر 
خواهد کرد؛ گفت: »گفته شده اســت که فضــا و ابزارها به صورت رایگان 
برای تحریم شکن آماده شــود؛ تا به امروز تحریم شکن ها موجود بوده اند. 
خدمات دهندگان اینترنت از این بستر استفاده می کردند تا خدماتی را که 
توسط کشورهای ثالث به علت تحریم ها به ایران ارائه نمی شده است را دور 
بزنند. در نتیجه تحریم شکن ها موضوع جدیدی نیستند و تنها شفاف سازی 

حول محور آن ها اتفاق افتاده است.«

< شورای عالی فضای مجازی نمی تواند استفاده از فیلترشکن ها را ممنوع کند
نعناکار در ادامه گفت: »در بخش دوم این مصوبه از پالایش شکن ها یاد شده 
اســت که ما از آن ها به عنوان فیلترشکن ها یاد می کنیم و استفاده از آن 
ممنوع اعلام شده است. شورای عالی فضای مجازی به دو دلیل نمی تواند 
 ممنوعیــت را مصوب کند. یک آنکه، نمی توانــد ضمانت اجرایی برای آن 
 در نظر بگیرد و صرف ممنوع بودن، نمی توان گفت استفاده از آن جرم است. 
دوم آنکه تعریف دقیقی از پالایش شکن ارائه نکرده است. در عرصه تجارت 
الکترونیک، پروکســی ها و وی پی ان ها از جملــه ابزارهای حوزه تجارت 
الکترونیک به حســاب می آیند و بین دو پلتفــرم اصطلاحا تونلی ایجاد 
می کنند که از آن به عنوان وی پی ان یاد می شود؛ به عنوان مثال این تونل 
ممکن است بین بانک مرکزی و ســرورهای بانکی زده شده باشد و حال 
باید پرسید که این وی پی ان مصداق پالایش شکن است و یا پروکسی هایی 
که در بازار اســت و بخشی از IPها را تغییر می دهد، فیلترشکن محسوب 
می شود یا خیر.« وی در ادامه گفت: »مطابق اصول قانون اساسی و وظایفی 
کــه قوه قضاییه دارد و ماده ۲ قانون مجازات اســلامی، حتما فعل و ترک 
فعل باید جرم انگاری شــود و این جرم انگاری تنها توسط مجلس شورای 
اسلامی صورت می گیرد؛ در نتیجه ممکن است در آیین نامه ها و یا مصوبات 
شوراها تخلفی تبیین شود اما جرم انگاری یک موضوع و ضمانت اجرایی آن 
حتما در حیطه فعالیت مجلس شورای اسلامی است. همان طور که اخیرا قوه 
قضاییه در واکنش به این موضوع که چرا جلوی اســتفاده از فیلترشکن ها 
گرفته نمی شــود، گفته بود که ابزارهای قانونی )قانون مجازات اسلامی( 
برای برخورد با این مســئله را نداریــم و در نتیجه اگر بخواهد ممنوعیت 
صورت گیرد و یا جرم انگاری صورت گیرد، باید از ســوی مجلس باشد.« 
ایــن حقوقدان فضای مجازی در ادامه گفت: »در نتیجه این مصوبه حداقل 
در بخش ممنوعیت پالایش شــکن ها، ضمانت اجرایی ندارد و استفاده از 
آن ها جرم نیست؛ دوستانی که در این مرکز نشسته اند و این سند را تهیه 
کرده اند، حقوقدان نیستند و احتمال داده اند با وضع ممنوعیت، همه چیز 
تمام می شود و مردم دیگر فیلترشکن استفاده نخواهند کرد.« نعناکار در 
آخر گفت: »زمانی که بحث در حوزه حقوقی مورد بررســی قرار می گیرد، 
سه موضع وجود دارد و عبارتند از موضع حقوقی، قانونی و قضا. مصوباتی 
هستند که براســاس هنجارهای فرهنگی، کنش و واکنش مردم و فعل و 
انفعالات مردم، تبیین نمی شــوند و از لحاظ حقوقی دچار مشکل هستند 
و هرچند که به قانون بدل شــوند، قابلیت اجرا ندارند و به قوانین متروک 
و کنار گذاشــته شده، بدل می شــوند. به عنوان مثال قانون سال ۱۳۷۳، 
ممنوعیت اســتفاده از گیرنده های ماهواره ای، همچنان پابرجا اســت اما 
قابلیت اجرا را ندارد، چراکه قابلیت هنجار شــدن را ندارد و مردم آن را 
نمی پذیرند. در حوزه فیلترشکن ها نیز همین مسئله وجود دارد و حتی اگر 
همین ممنوعیت در شــرایط فعلی به مجلس برود و به قانون تبدیل شود، 

قابلیت اجرایی ندارد.«

شورای عالی فضای مجازی مصوبه ای را ابلاغ کرده است که طبق آن استفاده از فیلترشکن ممنوع اعلام شده؛ این مصوبه بازتاب بسیاری داشته است

استفاده از فیلترشکن جرم است؟
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به جان مشــتاق روی توست حافظ حافظ نامه 
تــو را در حالِ مشــتاقان نظر باد

تفســیر: با توجه به پیروزی های درخشان تیم فوتبال ساحلی ما در 
مسابقات جهانی، حافظ می گوید: من بسیار مشتاق و شیفته شدم اما 
امیدوارم مسئولین هم توجه ویژه ای به فوتبال ساحلی داشته باشند! 

واقعا شگفت انگیز بود این همه هنرنمایی درفوتبال 
ساحلی ما، پیروزی بر تیم های قدر قدرت اسپانیا 
و آرژانتیــن و تاهیتی. میان آن همه ملالت های 
حاصــل از نتایج تیم ملی و باشــگاههای ما که 
بر مردم عارض شــد ناگهان این پیروزی ها آبی 
 بود برآتش ناکامی ها و شــاید الگویی برای کل 

فوتبال ما!
ای کاش آنقدر که به فوتبال توجه می شود بریز 
بپاش ها برایش می کنند از بیت المال برایش خرج 
می کنند و شــوربختانه نتیجه و مقام هم کسب 
نمی کند به فوتبال ســاحلی و فوتسال که بارها 
مقام آفرینی کردند توجه میشد البته رسانه ها هم 
بی تقصیر نیستند. باید فوتبال ساحلی ما یا فوتسال 
هم کانون توجه قرار بگیرد. درخشش بازیکنان 
ساحلی از قاب تلویزیون های مردم خودنمایی کند.

در این بازی های اخیر بچه های ساحلی جشنواره 
گل هــای قیچی برگــردان راه انداختند فوتبال 
برزیلی در ماسه های ساحلی به نمایش گذاشتند. 
واقعا چقدر غافل بودیم از این هنرمندان فوتبالی؟ 
آیا کارشناســان و مسئولین نباید همانگونه که 
در کوران مسابقات تیم ملی فوتبال یا مسابقات 
بین المللی تیم های باشــگاهی مــا می گویند: 
 »امیدواریــم با پیروزی هایشــان دل مــردم را 
شاد کنند« این حرف ها را هم در مورد ساحلی بازان 
بزنند؟ آیا فوتسال و فوتبال ساحلی دل مردم شاد 
کن نیست؟ چند بار کلیپ و نماهنگ از تلویزیون 
برای پیروزی ســاحلی بازان پخش شده؟ البته 
کلیپ ویژه اخیر روابط عمومی فدراسیون برای 
فوتبال ساحلی ایران برای این بچه ها قابل ستایش 
بود. کلیپی که در آن می گوید: »تا پای جان برای 
ایران یعنی این«! آنقدر این تیم خوش درخشید 
که فیفا را به حیرت وا داشت. حتی پیج اصلی فیفا 
با انتشار گل شگفت انگیز تیم ملی فوتبال ساحلی 
ایران نوشــت: »دیوانه وارترین بازی که تابه حال 

دیده اید«
اگر کســی تــا به حال بــه فوتسالیســت ها و 
فوتبالیست های ساحلی لقب یوزهای ایرانی نداده 
کم لطفی کرده. آن هم این یوزهای شگفتی آفرین 
افتخارساز! اما امید که روند موفقیت های این یوزها 
در مرحله بعد ادامه یابــد. امارات حریف بعدی 
ما میزبان مســابقات است بچه ها مراقب باشند 
ســناریوی بازی با قطر میزبــان در جام ملت ها 
تکرار نشــود! تا پای جان برای شاد کردن مردم 
بایستند اما با تمام این حرفهای فوتبالی یک گریز 
غیر فوتبالی هم باید زد و باز تاکید شود شادکردن 

مردم در درجه اول وظیفه مسئولین است!

خبرچین

یوزهای 
ساحلی 

 امیر حسین ذاکری 
طنزنویس 

ابهامات همکاری بنیاد ملی نخبگان با پلیس گذرنامه
ورود و خروج نخبگان زیر ذره بین

آفتاب یزد- گروه شــبکه: به تازگی سید سلمان 
سیدافقهی قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با اشاره به ایجاد 
یک ارتباط خوب با پلیس در حوزه مهاجرت نخبگان 
گفته است: »قرار شده پلیس گذرنامه و مهاجرت یک 
نمایندگی و دفتر در بنیاد ملی نخبگان داشته باشد تا 
اطلاعات مربوط به ورود و خروج نخبگان و افراد مدنظر 
ما را به صورت آنلاین و کمتر از یکساعت در اختیار ما 
قرار بدهند.« وی از تفاهم با پلیس برای برخورد با دفاتر 
مهاجرتی و جلوگیری از مهاجرت سازمان یافته نخبگان 
خبر داد و گفت: »برخی مجموعه بیزنس یا کســب و 
کاری در حوزه مهاجرت راه انداخته اند و به طور مثال 
اگر مهاجرت به یک کشور برای یک فرد ۱۰ هزار دلار 
هزینه دارد این مجموعه ها با هزار یا دوهزار دلار این کار 
را انجام می دهند که یقیناً این دفاتر از یک سیستمی 
تأمین مالی می شوند.« حالا پیرو انتشار خبر همکاری 
پلیس گذرنامه با بنیاد ملی نخبــگان و ایجاد برخی 
سوءبرداشت ها، بنیاد ملی نخبگان در راستای تنویر افکار 
عمومی و به ویژه جامعه نخبگانی کشور، اطلاعیه ای در 
خصوص نحوه خدمت رسانی پلیس گذرنامه به نخبگان 
ایرانی صادر کرد. به نقل از پایگاه اطلاع رسانی بنیاد ملی 

نخبگان، در متن این اطلاعیه آمده است:
»بنیاد ملی نخبگان در طول سال ها فعالیت خود، همواره 
حامی استعدادهای برتر و نخبگان عزیز ایران اسلامی 
بوده است. این بنیاد با استناد بر سند راهبردی کشور 
در امور نخبگان و رســالت ذاتی خود که شناســایی، 
هدایت و حمایت از اجتماع نخبگانی کشــور است، بر 
خود واجب می داند، با ایجاد بسترهای لازم در تعامل 
و همکاری با ســایر نهادها و دســتگاه های اجرایی و 
نظارتی کشور، شرایط تسهیل امور و اثرگذاری نخبگان 
در کشور را در حوزه های مختلف فراهم آورد. این بنیاد 
همچنین با همکاری معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری برنامه های متعددی را طی 
سال های گذشته برای حمایت از نخبگان ایرانی خارج 
از کشور طراحی و اجرا کرده است. در همین خصوص 
و در راستای جلوگیری از سوءاستفاده افراد سودجو و 
صیانت از حقوق مادی و معنوی نخبگان و همچنین 
در پی دستور رئیس جمهور مبنی بر »ضرورت تسهیل 
امور ورود و خروج و صدور روادید برای اســتعدادهای 
برتر و نخبگان« و به منظور تقویت دیپلماسی علمی و 
همکاری های بین المللی در ساحت های گوناگون نخبگی، 
همکاری با پلیس گذرنامه در قالب خدمت رسانی پلیس 
به جامعه نخبگانی و تســهیل امور در چارچوب های 
قانونی در دستور کار بنیاد ملی نخبگان قرار گرفته است. 
این برنامه، تلاشی است در ادامه فعالیت های بنیاد در 
ایجاد بسترهای حمایتی از نخبگان مقیم و غیرمقیم 
وطن دوســت ایرانی که در هر گوشه از جهان وظیفه 
خطیر پیشرانی در پیشرفت ایران و سرافرازی میهن شان 
را برعهده دارند. همچنیــن، برنامه های آتی بنیاد در 
 عرصه های ملــی و بین المللی در همکاری با نخبگان 
ایرانــی داخل و خارج از کشــور و حمایت از نخبگان 
غیرایرانی، از طریق وبگاه اطلاع رسانی بنیاد ملی نخبگان 
به آدرس bmn.ir اطلاع رسانی خواهد شد. بنیاد ملی 
نخبگان، توفیقات روزافزون نخبگان ایرانی را در اقصی 

نقاط جهان آرزومند است.«

ماجرای کوروش کمپانی برای اسپانسر استقلال تکرار می شود؟


